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Uvodnik

Andrej Černič

Lahko noč in srečno,
dragi Ivo!

Odstop Iva Sanadra je še vedno zavit v tančico 
skrivnosti. Italijani se svojega premiera Berlu
sconija ne morejo rešiti niti s topovi, medtem 

ko so se Hrvati svojega brez naprezanj, celo ne
pričakovano. Da ne bo pomote, ni demokratično 
to, kar se dogaja pri nas, vse prej kot demokratičen 
pa je tudi odstop brez razloga in brez utemeljitev, s 
kakršnim je postregel Sanader. Lahko bi ga kvečje
mu označili za populističnega.
"Lahko noč in srečno, dragi Ivo"! bi zato lahko pa
rafrazirali Edvvarda Murrowa, ameriškega novi
narja, ki je s Shakespearovim citatom iz Julija Ce
zarja v petdesetih sklepal svoje oddaje, v katerih je 
napadal populizem makartizma. Sanader se je, ne 
da bi navedel resničnih razlogov za svoj odhod, na 
prvo žogo znesel nad Slovenijo, kar je čista predvo
lilna politična propaganda: na Hrvaškem bodo 
kmalu predsedniške volitve. Še vsak spor med Hr
vati in Slovenci je namreč prišel na dan pred kako 
pomembno politično preizkušnjo v eni ali drugi 
državi. V evropski optiki je spor med Slovenijo in 
Hrvaško povsem nepomemben. Tega se Sanader 
dobro zaveda. Ko bi evropske velesile resnično že
lele današnjo situacijo nagniti v korist enega ali 
drugega, bi to storile. Mednarodni poznavalci evro
pske politike pa ocenjujejo, da je vprašanje hrvaške
ga vstopa v EU vezano na višje strateške cilje, ki s 
slovensko blokado nimajo nič skupnega. Slovensko 
blokado naj bi za svoje interese izkoriščala VB: An
gleži naj bi namreč radi v vlak naslednje širitve sku
paj s Hrvaško vključili tudi Turčijo in Ukrajino. To 
bi jim uspelo, samo če malo zavrejo Hrvate, ki so 
pred ostalimi v prednosti. Podložniki njenega ve
ličanstva bi radi z novo veliko širitvijo še bolj desta
bilizirali EU in kontinentalne sile (Nemčija), sami 
pa bi tako še naprej lahko peljali samosvojo in od 
EU ločeno atlantsko politiko. Nemčiji je v interesu 
drugačna rešitev: ko bi jim uspelo Hrvaško takoj 
vključiti v EU, bi potem mirno lahko za daljše ob
dobje zaklenili vrata nezaželenim gostom iz Turčije. 
In tako utrdili celinsko Evropo - osrčje EU-ja. 
Sanaderjev odstop pomeni poraz tiste hrvaške li
nije, ki je imela za primarni strateški cilj vstop v 
EU. Iz hrvaških komentarjev, ki so se zvrstili v teh 
dneh, lahko razberemo, da se v igro vrača starejša 
linija HDZ, ki bi jo nekoliko poenostavljeno lahko 
imenovali tudmanovska linija. V mednarodnem 
pogledu pomeni to odmik od EU že zaradi striktno 
nacionalnih spominov na vojno obdobje. Ko bi bi
lo zaradi Evropske unije, bi namreč v devetdesetih 
letih Srbi veselo korakali po vseh sosednih repu
blikah: potreben je bil poseg Američanov. Logično 
je torej, da HDZ-jevci iščejo zaveznike onkraj Atlan
tika (Richard Hoolbrooke, tvorec Daytonskih spo
razumov, je npr. danes v Obamovi administracji). 
Notranjepolitični vidik zgodbe bi lahko bil povezan 
z dejstvom, da je Sanader pred nekaj meseci pre
mešal karte v svoji vladi, potem ko sta se zgodila 
dva zelo odmevna in še nepojasnjena politična 
umora (novinar Ivo Pukanič in odvetnica Ivana 
Hodak, hčerka odvetnika Zvonimirja Hodaka, ki je 
branil obtoženega vojnega generala Vladimirja Za
gorca). Zamenjava ministrov in funkcionarjev je 
po mnenju analitikov šla takrat v smeri paktiranja 
z Mesičem, odstavljeni pa so bili vidni možje "opo
zicijske frakcije" HDZ. Sanader se je tako znašel 
med nakovalom tršega dela svoje stranke in Me
sičevim kladivom. Predsednik Mesič velja med poz
navalci hrvaškega političnega sistema za močnega 
akterja, ki ima pomembno besedo v medijih in v 
obveščevalni službi. Sanader se je pri vladni rošadi 
verjetno zato bal postaviti se po robu močnemu 
predsedniku, izgubil je zato nadzor nad delom 
stranke.
To so seveda za zdaj še vedno samo špekulacije. Sa
nader je v svojem zadnjem nastopu kot politik v 
javnosti samo okrcal Slovenijo in njeno neevro
psko držo. Do nadaljnjih pojasnil mu zato lahko 
samo v en glas pozdravimo: "Lahko noč in srečno, 
dragi Ivo"!

Izvršna odbora SKGZ in SSO sta se sestala v Gorici

Za boljše in plodnejše 
sodelovanje v prihodnje!

M inuli petek, 3. t. m., sta se v Gorici sreča
la izvršna odbora krovnih organizacij 
Slovencev v Italiji. Predsednika SKGZ in 
SSO Rudi Pavšič in dr. Drago Štoka sta na posebni 

tiskovni konferenci povedala, da je bilo srečanje 
izjemno koristno, krovni organizaciji pa da bosta v 
prihodnje še tesneje in plodneje sodelovali. Izrazi
li pa so bojazen, da bi prihodnje leto Italija ponov
no skušala krčiti denarna sredstva slovenski manjši
ni.
"Dejansko ni drugih poti v prihodnost, kot je sode
lovanje, kajti to od nas pričakujejo vsi, od naših lju
di pa do Ljubljane in Rima, predvsem pa je to edi
na pot v nove razmere današnje družbe in recesije", 
je uvodoma poudaril predsednik SKGZ Rudi Pavšič, 
ki je povedal, da je bilo srečanje izvršnih odborov 
SKGZ in SSO izjemno koristno "po dolgem premo
ru", v katerem sta krovni organizaciji na občnih 
zborih in kongresih prenovili svoje pokrajinske od
bore in deželni vrh. Pavšič je še povedal, da ob
stajajo različni pogledi na reševanje določenih pro
blemov, a tako SSO kot SKGZ iščeta "skupne poti in 
skupne rešitve, saj se vsi zavedamo, v kako kočlji
vem trenutku je danes slovenska narodna skupno
st v Italiji". Zaradi bojazni, da bi prišlo do finanč
nih težav, so se dogovorili, da se bosta izvršna od
bora SSO in SKGZ jeseni ponovno srečala in preuči
la finančno stanje naših ustanov.
SKGZ in SSO nameravata ustanoviti poseben prav
ni urad. Predsednik SSO dr. Drago Štoka je dejal, da 
se s Pavšičem strinja, ko le-ta postavlja finančne 
težave v ospredje, predvsem pa je po Štokovem 
mneju pomembno, da se obveščajo italijanski po
litiki o finančnem stanju v manjšini. Dr. Štoka se je 
na tiskovni konferenci javno zahvalil predsedniku 
vlade RS Borutu Pahorju, ki je skupaj z italijanskim 
premierjem Silviom Berlusconijem pred časom 
rešil finančne težave slovenske manjšine v Italiji, saj 
je Italija že letos v protirecesijskih ukrepih hotela 
krčiti slovenski manjšini za milijon evrov sredstev. 
"Če pa bi se zgodilo, da bi prihodnje leto Italija 
odrezala naši manjšini za milijon in sedemsto tisoč

evrov sredstev, potem je kata
strofa res tu", je bil jasen dr. 
Štoka, ki pa je povedal, da bo
sta s Pavšičem sproti obveščala 
italijanske in slovenske poli
tike, da do tega ne bi prišlo. 
Prav zato se nameravata sreča
ti tako z italijanskimi kot slo

venskimi političnimi predstavniki 
pred obiskom predsednika deželne 
uprave Furlanije Julijske krajine 
Renza Tonda v Ljubljani, ki naj bi 
bil 21. julija letos, prav tako pa so v 
pripravi srečanja slovenskega pre
mierja z italijanskim in srečanje 
med italijanskimi in slovenskimi 
ministrskimi delegacijami.
Tako Pavšič kot Štoka sta se strinja
la, da so v manjšini reforme nujne 
in je to toliko bolj vidno sedaj, ko je 
nastopila recesija, in prav zato sta 
predsednika sklenila, da se bosta iz
vršna odbora SSO in SKGZ redno 
in predvsem bolj pogosto sestajala, 
kot sta oba predsednika tudi napo
vedala, da bodo tesnejša sodelo
vanja tudi na pokrajinski ravni, saj 
so razmere na Goriškem večkrat

drugačne kot na Videmskem in Tržaškem ali obrat- 
no. Sestanka izvršnih odborov SSO in SKGZ v Go
rici so se udeležili: predsednik SKGZ Rudi Pavšič, 
predsednik SSO Drago Štoka ter pokrajinski pred
sedniki, za SKZG: Livio Semolič, Luigia Negro ter 
Ace Mermolja, za SSO pa Giorgio Banchig, Igor 
Švab in Walter Bandelj.

Jurij Paljk
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svetovanje krajevnim ustanovam; dr. Igor Giacomini, namestnik občinskega tajnika v občini Dolina
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Zasedanje Deželnega sveta SSO

Obračun opravljenega 
dela in načrti za jesen

Ob začasni zamrznitvi Schengena

Koga moti odprava 
nadzora na meji?

Poletno zasedanje deželne
ga sveta SSO je bila že 
ustaljena priložnost, da 

krovna organizacija potegne čr
to nad obdobjem, ki se z nasto
pom poletja zaključuje, ter da se 
seznani z novimi pobudami, ki 
so usmerjene že v prihodnjo se-

močnim upadom abonmajev in 
s krizo v umetniškem vodenju. 
Štoka je spregovoril tudi o odno
sih s SKGZ, sorodno krovno or
ganizacijo. Ugotovil je, da so se 
vode umirile po napetostih, ki so 
označevale obdobje med novem
brskim občnim zborom SSO in

J

zono.
Glede na dejstvo, da je svetovna 
finančna in gospodarska kriza 
del našega vsakdana, tako družin 
in posameznikov kot tudi druš
tev in organizacij, je v glavnem 
poročilu ni bilo mogoče obiti. 
Podal ga je Drago Štoka, deželni 
predsednik SSO, po uvodu prof. 
Lojzke Bratuž, predsednice dežel
nega sveta SSO, in odobritvi za
pisnika januarskega zasedanja 
sveta. Štoka je ugotovil, da tako, 
kot so ogrožene družine in posa
mezniki, je na ta vidik posebno 
občutljiva civilna družba narod
nostne skupnosti. Zato bo po
trebna, s proračunskega vidika, 
velika pozornost pri načrtovanju 
dejavnosti, da ne bo predolgih 
korakov, kakršnih je že nekaj bi
lo, še posebno med t. i. skupnimi 
članicami. Pri tem je najbolj pe
reče vprašanje v zvezi s Sloven
skim stalnim gledališčem, ki se 
poleg finančne krize ukvarja še z

pravkar zaključenim kongresom 
SKGZ. Večinoma so te napetosti 
bile nepotrebne, sedaj pa je na
stopil čas, da se nadaljuje po po
ti tvornega sodelovanja, ki se 
mora razvijati na obravnavanju 
in reševanju konkretnih vprašanj 
v dobro celotne skupnosti. Pri 
tem se je dotaknil obširnega 
obravnavanja t. i združitve, kate
ri SSO sicer ni nasprotna, a mora 
zrasti iz zgoraj omenjenega sode
lovanja. Pri principu združevanja 
je potrebno gledati celostno in 
upoštevati tudi politično po
dročje, na katerem je slovenska 
narodna skupnost še vedno hu
do razdeljena po ideoloških pre
pričanjih. Bližina in sodelovanje 
med SSO in Slovensko skupno
stjo, zbirno stranko Slovencev v 
Italiji, temeljita na sorodnih te
meljih in vrednotah demokra
cije, slovenstva ter samostojnega 
političnega nastopanja. Zaradi 
tega so opazke o neki odvisnosti

brezpredmetne in zlonamerne. 
Na koncu poročila je Štoka želel 
izpostaviti odlično potezo, ki je 
bila izpeljana v Benečiji, ko je 
briško-beneška gorska skupnost 
dala v brezplačno uporabo nove 
prostore v Špetru, ki bodo na
menjeni delovanju Beneških Slo

vencev, še posebno pri 
izvajanju skupnega 
projekta Jezik. Pri tem 
je imel glavno zaslugo 
predsednik gorske sku
pnosti Hadrijan Corsi, 
kateremu se mandat iz
teka. Kdo bo po njem 
nastopil, pa mora biti 
vprašanje, ki si ga mora 
zastaviti celotna narod
na skupnost, kljub te
mu da so gorske sku
pnosti pod udarom in 
je njihov obstoj 
vprašljiv.
V nadaljevanju se je raz
vila živahna razprava, v 
kateri je nastopilo več 

predstavnikov članic SSO. Podčr
tani sta bili vprašanji odnosa 
krovne organizacije z njenimi 
članicami ter zamuda pri izplače
vanju prispevkov s strani Slove
nije. Izpostavljena je bila potre
ba, da SSO zavzame aktivno držo 
glede problemov teritorija, kjer 
živijo Slovenci. Še posebej sta bi
la izpostavljena problema nove
ga tržaškega regulacijskega načr
ta in širitve avtoceste pri So- 
vodnjah. Predlagan je bil tudi 
skupni pravni urad, ki naj bi slo
venski narodnostni skupnosti 
pomagal pri uveljavljanju zakon
skih določil v korist Slovencev. 
Podano je bilo tudi poročilo o 
delovanju šolske komisije SSO. 
Deželni svet SSO se je končal z 
odobritvijo dveh resolucij, ki sta 
zadevali hude zamude pri iz
vajanju zaščitne zakonodaje ter 
vračanju kulturnih domov v Tr
stu in Gorici.

JČ

Slovenska skupnost /  Deželno tajništvo

Pravni urad za slovensko 
narodno skupnost

Slovenska skupnost kot zbir
na stranka Slovencev v Ita
liji pozdravlja odločitev, ki je 

bila sprejeta na petkovem srečanju

(3. julija) obeh krovnih organiza
cij SSO in SKGZ o ustanovitvi 
pravnega urada za zastopanje na
rodnih pravic posameznikov, or-

Na dnu...

ZDAJ, KO 50  GORIŠKI 
TRAVNIK SPREMENILI 

V PUŠČAVO...

...Sl NAM LAHKO VSAJ 
DOVOLILI PREHOD 

S KAMELAMI!

I talijansko notranje ministrst
vo oziroma vlada je konec ju
nija ponovno uvedla policij
ski nadzor na zunanjih mejah 

države, vključno z Avstrijo in Slo
venijo. Ta ukrep utemeljuje s po
trebo po zagotovitvi javne varno
sti v zvezi s srečanjem naj višjih 
državnih voditeljev najbolj razvi
tih in politično vplivnih držav v 
L'Aquili, glavnem mestu Abrucev 
v srednji Italiji, ki je postalo zna
no po močnem potresu letošnje
ga 6. aprila. Od 28. junija opol
noči so tako tudi mejni prehodi s 
Slovenijo od Predela do Lazareta 
spet zastraženi in na njih policisti 
pregledujejo osebne dokumente 
potnikov kakor pred 20. decem
brom 2007, ko je bila odpravljena 
tako imenovana schengenska 
meja s Slovenijo in pomaknjena 
na mejo s Hrvaško. Vsi se še do
bro spominjamo slovenskih praz
novanj ob "žaganju" mejnih za
pornic in sproščenega razpo
loženja ljudi, ki so dočakali odpra
vo mejnega nadzora in uresniči
tev ene temeljnih osnov Evropske 
unije kot enotnega področja za 
prosto kroženje ljudi in gospodar
skih dobrin. Naj tu povemo, da 
Schengenska pogodba predvide
va, da lahko države v izrednih pri
merih začasno uvedejo mejne 
nadzore. Ali v našem primeru ob
stajajo utemeljeni razlogi za to? 
Italijanska vlada navedeni ukrep 
utemeljuje s splošnimi varnostni
mi razlogi, povezanimi s 
srečanjem najvišjih političnih 
predstavnikov najbolj razvitih 
držav, imenovanim "vrh G8", ki 
bo potekal od 8. do 14. julija v 
abruškem mestu L'Aquila. To 
srečanje je bilo prvotno načrtova
no na otočku Maddalena pri Sar
diniji, kjer so že dogradili večino 
vseh za to potrebnih objektov. Po 
aprilskem potresu pa je predsed
nik vlade Berlusconi odločil, da 
omenjeno vrhunsko srečanje pre
seli v L'Aquilo v duhu nekakšne 
svetovne solidarnosti s prizadeti
mi potresenci, v upanju da se bo
do v tem času umirili potresni 
sunki. Naneslo pa je, da se je prav 
v minulih dneh zemlja v Abrucih 
spet občutno stresla, kar zaskrblja

predvsem prizadeto prebivalstvo. 
Srečanje bo tako potekalo v L'A- 
quili, v sodobni zgradbi šole za fi
nančne straže, ki je bila zgrajena 
po protipotresnih načrtih, tako da 
je letošnji potres ni prizadel. Ta 
kraj je dovolj daleč od meje s Fran
cijo, Švico, Avstrijo in Slovenijo, 
zato vladna utemeljitev za ponov
no začasno uvedbo nadzora na 
omenjenih mejah ni prepričljiva, 
to zlasti zato, ker sovpada z nasto
pom poletne turistične sezone. 
Po zagotovilih pristojnih oblasti 
se bo nadzor na mejnih prehodih 
končal v sredo, 15. julija, po 
končanem zasedanju skupine G8 
v L'Aquili.
Mnogi se sprašujejo, kako bo 
uvedba nadzora vplivala na potek 
masovnega turističnega prometa 
v zadevnem obdobju. Vprašati se 
je treba tudi, ali je bil vladni ukrep 
dovolj premišljen glede na letni 
čas in na majhno verjetnost, da bi 
se morebitni "anti globalisti"

L'AQ(J1L

ganizacij in društev. Tako prav
no telo postaja iz dneva v dan 
vse bolj neizbežno, saj se zaskr
bljujoče nadaljujejo raznoraz
ne kršitve, zavlačevanja in spre
nevedanja pri izvajanju zakon
skih določil o zaščiti Slovencev 
v FJK. Še posebno je to vidno 

pri uveljavljanju spoštovanja na
rodnostnega teritorija, vidne 
dvojezičnosti, glasbenega šolstva 
in vračanju kulturnih domov v Tr
stu in Gorici. Kakor tudi ni mo
goče mirno spati glede na nove 
šolske reforme.
Slovenska skupnost je že na 
začetku tega leta javno podčrtala 
pomen in potrebo po ustanovitvi 
takega pravnega sredstva. Zaradi 
zapletenosti zakonodaje in pove
zanih stroškov je tako za posamez
nika kot za društvo oz. organiza
cijo vedno težje posegati po prav
ni poti. Po drugi strani postaja 
pravna pot vedno bolj neizbežno 
sredstvo. Zato je SSk še posebno 
zadovoljna, da sta obe krovni orga
nizaciji ta predlog osvojili in ga 
vključili med točke njunega sode
lovanja.
Slovenska skupnost je že od vsega 
začetka pripravljena nuditi vso 
strokovno pomoč in izkušnje, ki 
si jih je v teh letih pridobila v boju 
proti razlaščanju na Tržaškem in 
pri Jeremitišču na Goriškem kakor 
tudi pri uveljavljanju dvojezičnih 
osebnih in zdravstvenih izkaznic, 
dvojezičnih napisov in dvojezič
nega poslovanja.

usmerjali iz Srednje Evrope proti 
srednji Italiji prek omenjenega 
območja. Nekateri krogi so skuša
li poglobiti prave razloge, ki so 
vplivali na omenjeno vladno od
ločitev o mejnem nadzoru.

Povejmo na glas

Po drugi strani pa nam lahko 
pretekli dogodki pomagajo 
razumeti, zakaj še danes šte
vilni krogi pri nas niso bili 
navdušeni ne nad vstopom 
Slovenije v Evropsko unijo ne 
nad odpravo nadzora na meji 
v skaldu s Schengensko po
godbo, ki ureja to tematiko. 
Ze leta 1985 so v majhnem 

kraju Schengen v Luksemburgu 
članice takratne Evropske gospo
darske skupnosti (Francija, 
Nemčija, Belgija, Holandska in 
Luksemburg) podpisale izjavo o 
namenu, da pride čim prej do 
najširšega sporazuma o prostem 
kroženju ljudi na območju EGS in 
uvedbe nadzora samo na zu
nanjih mejah. Med navedenimi 
pobudniki ni bilo Italije. Bilo je 
potrebnih kar pet let pogajanj za 
konkretno uveljavitev nakazane
ga cilja. Zadevni dogovor je 12 
članic evropske povezave podpi
salo v istem kraju 19. julija 1990. 
Tudi tokrat Italije ni bilo zraven. K 
Schengenski pogodbi je pristopi
la nekaj mesecev pozneje, no
vembra 1990. Schegenska pogod
ba pa je stopila v veljavo šele leta 
1994, potem ko so jo vse države 
podpisnice ratificirale.
Nazadnje naj spomnimo, da je bi
lo od 25. do 28. minulega junija v 
Trstu srečanje kakih tridesetih zu

nanjih mi
nistrov iz 
skupine 
držav G8. 
Prometne in 
druge
omejitve so 
veljale le v 
strogem me
stnem sre
dišču. Nobe
nega nadzo
ra ni bilo na 
meji s Slove
nijo. Kakor 
hitro so zu
nanji m ini
stri zapustili 
Trst, je bil, 
kot že pove
dano, uve
den policij
ski nadzor 
na italijan
skih mejah, 
povezan z 
omenjenim 

srečanjem državnikov v L'Aquili, 
ki bo trajal do 15. julija. Upraviče
no je vprašanje, zakaj dvojna me
ra in čemu nadzor potnikov pri 
izstopu iz Italije?

Alojz Tul

2009

V boju za etične
R edkokdaj se zgodi - in škoda, da je tako - 

, da se v  javnosti razplamti boj za etične 
vrednote na ravni, ki zadeva celotno  

družbo. Etika ko t etika v bistvu težko vstopi v 
središče družbene in še posebej politične po 
zornosti, v  večini prim erov je njen glas sicer 
slišati, vendar ostaja nekje na robu, čeprav je te
melj vsega. Lahko gradimo ceste, nebotičnike, 
veleblagovnice, izdelujemo vedno boljše avto
mobile, se povezujem o preko omrežja in vse 
bolj izpopolnjene telefonije, se vse bolj zdravo 
hranimo, vse bolj učinkovito borimo proti bo
leznim, a, če ne gradimo boljših medsebojnih  
odnosov, jih negujem o in plem enitim o, 
manjka nekaj, kar bo vzelo ceno vsemu ostale
mu. In za vdrževanje ter zdravo rast medseboj
nih odnosov je poklicana etika, veda o tem, kaj 
je dobro, etika ko t spoznanje, da je resnično 
dobro skupno dobro in da torej n i dobro tisto, 
kar je dobro zgolj zame in samo zame. Ves ta 
uvod zaradi nastopa Cerkve proti sprejetemu 
zakonu o varnosti, ki se loteva sobivanja s pri- 
bežniki na način, ki nam n eb o  prinesel n ič  do
brega. Cerkev je pred nedavnim kritično obrav
navala delovanje in obnašanje Berlusconija, se
daj se je podobno odločno opredelila zoper 
sporni odnos do "tujcev", ki bo žal poslabšal 
življenjske pogoje tudi vseh nas "domačinov". 
Če k  temu prištejemo dejstvo, da desnosredin
ska politika nasploh pojm uje varnost predv
sem ko t ostre in kaznovalne ukrepe, ki delajo 
red, če ne gre drugače s prostovoljci, potem  je 
jasno, da opozarjanja Cerkve niso samo ute

meljena, ampak celo nujna. Pomeni, da so etič
ne vrednote že toliko potisnjene na rob druž- 
be ali celo čez prag na cesto, da je potrebno dvi
gniti glas. In ker je politika vselej aktivna in ne
nehno stremi proti določenemu cilju, bi bilo 
zm o tno  verjeti, da se bo trenutno vladajoča 
koalicija na svoji poti zaustavila. Zato n i dvo
ma, da smo se s posredovanjem Cerkve resnič
no znašli sredi etične bitke, bitke za takšno ali 
drugačno podobo naše družbe: se bo družba 
pomikala v smeri vse večje zaostritve m ed  na
m i in "tujci" ter-kar je istočasno dm go podob
no  tem eljno razpotje - v  smeri vse večjega 
razkoraka m ed bogatimi in revnimi, ali pa bo 
gradila skupno dobro z  vsemi v  času, ko se k  
nam pomikajo tisoči in tisoči iz  revnejših pre
delov sveta? Ker v  vseh pogledih materialistič
na globalizacija po  svoji naravi podpira vsakrš
no trdo in brezčutno ukrepanje - to je vlak, na 
katerem se vozimo vsi -, prodira in brez večjih 
odporov zmaguje vsesplošno zaostrovanje. 
Upira se le še etika, za katero se zdi, da je v  od
nosu na naftne interese, mrežo in vpliv banč
nih sistemov ter dokaj zakoreninjenega porab
ništva brez moči. Kako naj bi potem takem  pre
pričala z  zahtevo po  enakovrednem upošte
vanju "tujcev"? In vendar etika lahko prepriča 
in prodre, ker nekje globoko v  sebi vsak človek 
ve, da nesprejetje drugega človeka vodi v  nestr
pnost, nestrpnost v  mržnjo, mržnja pa v  smrt 
srca, brez katerega ni radosti, n i veselja, ni pra
ve prihodnosti.

Janez Povše
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ifflttMi Miro Petek, predsednik Komisije za Slovence v zamejstvu in po svetu

Slovenska diplomacija bi morala biti 
odločnejša, ko gre za manjšine!

M iro Petek, legenda slo
venskega preiskovalne
ga novinarstva, je zdaj 
že drugi mandat v DZ poslanec 

SDS. Sam je po rodu Korošec, za
to mu je bila tematika slovenskih 
manjšin vedno dokaj blizu, če
prav se je poklicno bolj ukvarjal z 
ekonomskim podzemljem in nje
govimi nepravilnostmi v rodni 
deželi. Odkar pa je prestopil prag 
slovenskega parlamenta, se z 
manjšinami in zdomci ukvarja 
tudi poklicno. V prejšnjem man
datu je bil podpredsednik, v tem 
pa je predsednik Komisije za Slo
vence v zamejstvu in po svetu. 
Zmotili smo ga le dan pred vse
slovenskim srečanjem v DZ, ki ga 
je v četrtek, 2. julija, priredila prav 
"njegova" komisija.

Ko ste bili nazadnje v  Gorici 
prejšnji teden, ste omenili, da 
boste postavili poslansko 
vprašanje glede usode goriške- 
ga Trgovskega doma. Kako je s 
tem?

Poslansko vprašanje sem vložil v 
ponedeljek, 28. junija. Po poslov
niku DZ mi mora minister Žbo
gar odgovoriti v enem mesecu. 
Vložil pa nisem samo vprašanja 
glede prizadevanj RS za Trgovski 
dom in spoštovanje 19. člena 
zaščitnega zakona 38/01, na m i
nistra sem naslovil tudi vprašanje 
o razlogih za ukinitev sprejema 
ob praznovanju dneva osamo
svojitve na diplomatsko-konzu- 
larnih predstavništvih RS v tujini. 
Sam sem prišel do dokumenta, v 
katerem je MZZ na neki način 
prepovedalo praznovanje tega 
praznika. To je velik škandal. Na 
konzulatu v Trstu tako ni bilo no
bene obeležitve obletnice osamo
svojitve. Sam sem bil na tovrstni 
slovesnosti v Celovcu: tudi tega 
ni financirala slovenska država, 
ampak privatni podjetnik. Slo
venska država ni pred bankro
tom, kljub finančni krizi bi mora
la biti bolj občutljiva za ta 
vprašanja. Letošnja ukinitev teh 
praznovanj nima v ozadju fi
nančne krize, saj so slovesnosti 
lahko skromnejše. Gre za prepoz
navna stališča zdajšnje vlade, ki 
jim  domoljubje in slovenska 
država ne pomenita ravno veliko. 

Gre torej za ideološko odloči
tev in svojevrstno razvredno
tenje tega dneva, ki pa nosi 
morda prav med Slovenci v 
tujini poseben pomen...

Ja, zagotovo. Zelo pozitivno me 
je presenetilo tudi slavje ob osa
mosvojitvi, ki je bilo pri vas všte- 
verjanu. Navdušilo m e je dejstvo, 
da je g. Terpin organiziral to na 
svojem dvorišču in iz svojega že
pa. Pa še, da se je tam zbralo to
liko ljudi in da si lahko poslušal 
slovensko besedo in slovensko 
pesem. Na slovenski zemlji v ita
lijanski državi je plapolala slo
venska zastava ob knežjem pre
stolu. Žal, pa le nekaj kilometrov 
stran lahko naletiš na odnos slo
venske države, ki ni sposobna or- 
ganizrati skromne proslave za 
Slovence, slovenske gospodarst
venike in politike. To je slab 
znak, ker izraža stališča vladajoče 
garniture do slovenske države in 
osamosvojitvenega poglavja. 

Vrniva se za trenutek na prvo 
poslansko vprašanje, na Tr
govski dom. Mnogi zamejci so 
glede tega že vrgli puško v ko
ruzo, češ da se je zadeva iztek
la "po italijansko": določila so, 
a se jih ne izvaja, ker jih obla
sti skrbno izigravajo... 

Slovenija se je doslej premalo 
vključevala v  problematiko Tr
govskega doma. Na splošno jo 
poznamo premalo, tudi posebne
ga interesa očitno ni bilo. S priti

skom na Rim bi se po mojem  
m nenju to zadevo dalo urediti. 
Nekateri pravijo, da so zakoni za
to, da se izigravajo. Rim mora za
to dobiti zelo jasen namig iz Lju
bljane, da je treba zakone spošto
vati. Slovenija rada govori, da 
imamo z vsemi sosedami zelo do
bre odnose. Zame to ne velja, 
dokler obstajajo nerazčiščena po
glavja okoli problematik sloven
ske manjšine in njihov status ni 
urejen po ratificiranih 
mednarodnih konven
cijah. Paradoks je ravno pri 
primeru Hrvaške: v
zadnjem letu tudi uradna 
politika priznava, da med  
nami in njim i ni dobrih 
odnosov. Na ravni 
manjšin, po besedah pred
stavnikov slovenske sku
pnosti na Hrvaškem, pa si 
boljših odnosov skoraj ni 
mogoče zamisliti. Na eni 
od zadnjih sej komisije, ko 
smo obravnavali slovensko 
manjšino na Hrvaškem in 
smo imeli pripravljeno gra
divo na to temo, je pred
stavnik Slovencev iz Žagre- 
ba naša izhodišča kritiziral, 
češ da ima tamkajšnja sku
pnost zelo dobro urejen 
status. Ob tem se moramo 
seveda spomniti, da je Hr
vaška pred časom zbrisala 
slovensko manjšino iz 
preambule v ustavo. Imam  
torej svoje pomisleke, da je 
tam res vse v na j lepšem re
du. Če pa je manjšina zado
voljna, smo seveda vsi za
dovoljni.

Problem nepremičnin je 
seveda vezan tudi na Na
rodni dom v  Trstu. Po 
zakonu bi se moral sta
tus obeh domov (skupaj s 
tržaškim Narodnim domom 
pri Sv. Ivanu) urediti v 5 letih 
od odobritve zakona 38/01 in 
vprimeru, da bi to obdobje ne 
bilo dovolj, bi moral interve
nirati italijanski predsednik 
vlade v  šestih mesecih po za
padlosti petletnega roka. Sedaj 
pa so skoraj že tri leta mimo 
od zadnjega roka. Kaj bi mora
la narediti Slovenija?

Najprej so tukaj diplomatske no
te, druga rešitev so osebni pogo
vori z diplomatskimi predstav
niki Italije. Sam sploh ne vem, ali 
so bili in kdaj so bili na to tema
tiko opozorjeni. Počakal bom na 
odgovor ministra Žbogarja, obču
tek pa imam, da se slovenska di
plomacija okoli tega vprašanja ne 
pretirano napreza. V nasprotnem 
primeru bi bila "zagonetka" z  na
rodnimi domovi že rešena. Po
glejmo samo, kaj se je zgodilo la
ni, ko je Berlusconi hotel 
zmanjšati za milijon evrov dota
cije za slovensko manjšino. Tak
rat smo skupaj nastopili sloven
ska manjšina v Italiji in slovenski 
politični vrh: milijon evrov je Ita
lija takrat vrnila. Slovenija je si
cer takrat proslavljala svojo ve
liko diplomatsko zmago. Pravim 
pa, da smo tukaj prišli spet v  pa
radoksalni položaj. Berlusconi je 
manjšini najprej odvzel milijon 
evrov. Ko je odvzeti, zakonsko 
določen milijon vrnil, smo se mu  
vsi zahvaljevali in ga trepljali po  
rami...

... saj je v tem smislu bila tudi 
uradna obrazložitev italijanske 
države. Italijanski veleposlanik 
v Ljubljani je dejal, da je vrnje
ni milijon izraz spoštovanja in 
dobre volje, ki ga Italija izka
zuje Sloveniji in manjšini... 

Milijon evrov italijanskega pro
računa pomeni približno 20 tisoč 
evrov za slovenski proračun. Slo
venija daje samo za Slovence po

svetu 10 milijonov evrov. Pri nas 
ne bi nihče pomislil na to, da bi 
znižali dohodke italijanski in 
madžarski manjšini.

V zamejskih medijih je bilo za
slediti, da dobiva zadeva okoli 
Trgovskega doma kazenski ok
vir. Kako lahko v teh vodah 
postopa slovenska manjšina in 
kako ji lahko Slovenija poma
ga?

Slovenija ne more poseči po sod

nih poteh: tukaj se mora manjši
na znajti sama. Na avstrijskem 
Koroškem je npr. Rudi Vouk sam 
sprožil določene postopke na so
dišču: neuveljavljanje dvojezič
nosti je s pomočjo "stranskih 
prekrškov", ko t so prehitra 
vožnja, pripeljal pred sodišče. Po
leg tega obstajajo še mednarod
ne institucije: mislim, da bi si Ita
lija ne privoščila kake obravnave 
na sodišču za človekove pravice, 
vsaj zaradi ugleda ne.

Kaj pa internacionalizacija teh 
vprašanj v Evropskem parla
mentu?

Možnosti so odprte. Naši poslan
ci so občutljivi na vprašanja člo
vekovih in manjšinskih pravic. 
Oba naša poslanca, Milan Zverin 
Romana Jordan Cizelj, sta o tem 
osveščena, isto lahko rečem o po
slancu Ivu Vajglu, ki manjšinska 
vprašanja pozna zelo dobro. V EP 
bi morali iskati podporo in spra
viti ta vprašanja na dnevni red. 
Spet so tukaj poslanska vprašanja 
pom em bno "orožje". Lahko se 
tudi organizira sprejem predstav
nikov manjšine pri posameznih 
poslanskih skupinah in strankah. 
Problematike dobijo tako poseb
no težo v javnosti...

Spet lahko tukaj zasledimo pa
radoks, ko imamo v EPP (Evro
pski ljudski stranki) hkrati 
predstavnika SVP, ki ga je pod
prla Slovenska skupnost, slo
venske evroposlance iz vrst 
SDS in NSi, ki prav tako podpi
rajo zahteve manjšine, a tudi 
poslance italijanskega Ljudst
va svoboščin, ki pa imajo na
vadno najbolj odklonilen od
nos do manjšinskih vprašanj... 

Ja... zaveznike je treba iskati v  
vseh poslanskih skupinah.

Bi bila internacionalizacija 
morda težja, ker se za mesto 
predsednika Evropskega parla
menta potegujejo italijanski 
desničarji kot eden od moč

nejših faktorjev v Evropski 
ljudski stranki?

Slovenski poslanci predstavljajo 
majhno kritično maso. Omenim  
naj, da je v evropski ljudski 
stranki tudi Lojze Peterle, pravi 
politični maček z  velikim ugle
dom v  Evropi. Mislim pa, da bi 
moral civiliziran politični prostor 
debate o manjšinah prenesti ne 
glede na to, kdo in iz katere drža
ve predseduje.

Med ukrepi, ki jih je sprejela 
prejšnja vlada v  korist manjši
ne, je tudi ponovna uvedba in
stitucije ministra brez listnice 
za Slovence v zamejstvu in po 
svetu. Kako ocenjujete dose
danje delo ministra 
Žekša, ki je dobil ob 
predstavitvi splošno 
podporo vseh poli
tičnih sil?

Žekš je dobil zelo ši
roko podporo že v naši 
komisiji. Strinjam se, 
da opravlja to funkcijo 
osebnost, ki iz pretek
losti ni politično kon
taminirana. Upam, da 
tudi v tem mandatu ne 
bo pristal v kaki politič
ni mlakuži. Izkušnje 
najinega sodelovanja 
so dobre. Res pa je, da 
se je v tem času zapletel 
v  spor s predstavniki 
manjšine v Avstriji gle
de svojih izjav. Tuše vi
di, da je s sprejetjem 
funkcije ministra za 
Slovence v zamejstvu 
in po svetu stopil v či
sto nove čevlje. Manjši
na in zdomci so vse 
prej kot lahek resor, če
prav nekateri pravijo, 
da gre za "turistično 
komisijo". To sploh ni 
res. Biti konzul v Ce
lovcu je npr. težje kot 
biti veleposlanik na 
Dunaju. Dr. Žekš mora 
biti v svojih izjavah previden in 
paziti na odnose z  vsemi skupi
nami znotraj posamezih 
manjšin. Pomislimo samo na to, 
da deli Urad za Slovence v zamej
stvu in po svetu pogačo v  višini 
približno 10 milijonov evrov. Pri
tiski so zato zelo veliki, na m ini
stra, na državnega sekretarja in 
na vse, ki delujejo na tem po
dročju.

Kako poteka delo komisije, ki 
ji vi predsedujete?

V prejšnjem mandatu sem bil 
podpredsednik te komisije in 
priznati moram, da smo malo za
spali. V mandatu 2004 -  2008 
smo imeli enajst rednih, sedem 
nujnih in eno korespondenčno 
sejo. V tem mandatu pa smo od 
lanskega oktobra imeli že šest 
rednih in pet nujnih sej. V enem 
samem letu smo se torej sestali 
tolikokrat ko t v celotnem  
prejšnjem mandatu. Problematik 
je po mojem mnenju toliko, da 
se mora komisija redno sestajati 
vsak mesec ali še pogosteje. Vladi 
smo dali nekaj priporočil, sam 
premier se je tudi udeležil naše 
seje in obrazložil svoja stališča in 
poglede na tematiko manjšin. 
Vedno skušamo delovati s kon
senzom: konflikti sicer obstajajo, 
tudi dolge seje včasih, doslej pa 
nam je še vsako problematiko 
uspelo rešiti s konsenzom. Zago
varjam stališče, da se notranjepo
litični spori ne izvažajo v manjši
ne, ki imajo že itak svoje proble
me. V naši komisiji skušamo sku
paj delati v  interesu vseh Sloven
cev zunaj slovenskih meja. V 
prihodnosti bomo tako skušali 
ažurirati in izboljšati učne načrte 
na področju obravnavanja slo
venskih manjšin in izseljencev. 
Na to je šolskega ministra Lukšiča 
opozoril tudi pisatelj Boris Pahor. 
Le malo pred tem pa nam je na 
seji komisije uradnik z  ministrst
va izjavil, da so manjšine že pre
tirano prisotne v osnovošolskih 
učnih programih. Poslal bom za
to protest Lukšiču, ker je po  
mojem mnenju podcenjujoče, da 
pošilja take uradnike na seje naše 
komisije.
Naše delo pa pomeni tudi nepo
sredni stik na terenu: srečevati in 
spoznavati moramo slovenska 
društva in ljudi ter okolja, v kate
rem slovenska stvarnost deluje. 
Poleg tradicionalnih, zgodovin
skih emigrantov se danes srečuje
m o tudi z novodobnim preselje
vanjem. Iz Nemčije se na primer 
vsako leto v Slovenijo vrne pri
bližno tisoč petsto Slovencev, 
isto število naših rojakov pa se tu
di na novo tja odseli. Te številke 
so presenetile tudi nas: gre predv
sem za študente in izobražence, 
ki se selijo zaradi boljših služb. 
Ker ne iščejo povezav s sloven

skim okoljem, tudi sami ne zaz
namo te migracije. V prihodnje 
bomo vsekakor poskušali vzpo
staviti stik tudi s tem segmentom. 
Po svetu je približno 600 Sloven
cev z doktorati: tega potenciala 
žal Slovenija ne zna izkoristiti. 
Pozornost bomo namenili tudi 
poenostavljanju postopka nostri
fikacije tujih diplom v slovenski 
red.

Pripravlja pa se tudi spremem
ba zakona o Slovencih zunaj 
meja RS...

Da, tako je. V parlamentu ga sicer 
še ni. Bomo še videli, v katero 
smer gre j o spremembe.

Torej vsebine še ne poznate... 
Ne, ne še. Kolikor je meni znano, 
pa naj bi šlo za spremembe okoli 
repatriacij. Treba je določiti na
tančen pom en tega pojma in po
goje, v katerih se repatriacija 
lahko izvaja.

Kaj pa sestava Sveta za Sloven
ce pri predseniku vlade, ki je 
bila tudi ena od možnih tem 
za spremembe?

Upam, da bo Svet ostal tak, 
karšen je. V naši poslanski skupi
ni bomo zagovarjali status quo, 
in sicer, da se v Svetu ohranita 
predstavnika slovenskih
manjšinskih političnih strank, 
Slovenske skupnosti in Enotne li
ste. Gre namreč za politični 
stranki slovenskega naroda s slo
venskim statutom. Upam, da se 
tega dela ne bodo dotaknili, ker 
bo v nasprotnem primeru prišlo 
do ostrih polemik. Mislim pa, da 
se to ne bo zgodilo. Določili bo
do verjetno samo dolžino man
data Sveta, ki trenutno še ni do
ločen.

Zastopanost slovenskih 
manjšinskih strank SSk in EL 
pa torej po vašem mnenju ni 
ogrožena...

Obstajali so pritiski v to smer, v 
javnosti se je to govorilo. Slišati je 
bilo, da bi se SSk in EL iz Sveta iz
brisali ali pa da bi se v sam organ 
uvrstili tudi slovenski predstav
niki drugih strank. Te druge 
stranke, levičarske formacije ali 
Demokratska stranka v italijan
skem primeru, pa niso zbirne 
stranke Slovencev v zamejstvu. 
Upam torej, da bodo okoli Sveta 
spremembe samo v določanju 
dolžine mandata.

Včasih jev manjšinskih vodah 
morda težko ločevati med ci
vilno družbo in politiko. Nav
sezadnje igrajo tudi krovne or
ganizacije pomembno politič
no vlogo...

To drži. Sam jezik pri manjšini ni 
samo element kulture, ampak tu
di politično vprašanje. Če ti kdo 
ne dovoli govoriti v maternem je
ziku, postane jezik em inentno  
politično vprašanje.

Krovni organizaciji SSO in 
SKGZ sta v zadnjem letu 
predlagali dva različna ti
pa skupnega zastopstva. 
Pri SKGZ imamo predlog 
Zveze, v kateri naj ne bi 
bilo političnih subjektov, 
SSO pa je predlagal Na
rodni svet, voljeno telo, v 
katerem naj bi bila prisot
na tudi SSk. Kako gledate 
na to vprašanje v Ljublja
ni?
V prejšnjem mandatu 
smo se okoli tega pogo
varjali. Naše stališče je 
tako, da se slovenska drža
va v to ne sme vtikati in 
tega ne more vsiljevati. 
Priti bi moralo do določe
nih posodobitev. Mi 
lahko pozivamo in opo
zarjamo manjšine, da ure
ditev morda ni več v 
duhu časa, kakšne naj bo
do posodobitve, pa mora 
posamezna narodna sku
pnost sama določiti. Ure
ditev in izboljšanje sta to
rej potrebna in nujna, 
ključ organiziranosti pa 
mora najti narodna sku
pnost sama.
Kakšne stike goji Ljublja
na z izvoljenimi predstav
niki slovenske manjšine?

V mislih imam seveda stike s 
tremi najvišje izvoljenimi, s se
natorko Tamaro Blažina in z 
deželnima svetovalcema 
Igorjem Gabrovcem in 
Igorjem Kocijančičem...

Z njimi imamo neformalne stike. 
Ključ povabljenih na seje naše 
komisije pa je Svet za Slovence v 
zamejstvu pri predsedniku vlade.

Andrej Čemic

Kdo ie Miro Petek? ■

Miro Petek s e  je rodil leta 1 9 5 9  v Črni na 
Koroškem. Po končanem šudiju novinarstva se  
je  zaposlil pri dnevniku Večer. Odkrival je  
n e ja s n e  z g o d b e , v e z a n e  na koroško

Miro Petek  in Milan Zver ob  zadnjem  obisku v  Gorici

gospodarsko podzemlje in njegovimi vezmi s  
politiko. Zaradi tega je februarja 2 0 0 1  doživel 
brutalen napad pred dom om . Naročniki in 
izvajalci napada niso bili nikoli kaznovani. Petek 
je prejel obe slovenski novinarski nagradi, leta 
2 0 0 0  nagrado Društva novinarjev Slovenije za 
izstopajoče novinarsko delo, leta 2 0 0 1  pa še  
Jurčičevo nagrado, ki jo podeljujeta Nova revija 
in Društvo slovenskih pisateljev za izjemne 
novinarske dosežke. Poročal je tudi v tujem 
tisku, v Veliki Britaniji pri časopisu Guardian. 
Leta 2 0 0 4  je bil na listi Slovenske demokratske 
stranke izvoljen za poslanca v DZ. Z novim 
mandatom je Petek tudi prevzel predsedstvo 
Komisije za Slovence v zamejstvu in po svetu.
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ESI Skorajšnji odhod škofa msgr. Evgena Ravignanija

Msgr. Giampaolo Crepaldi 
novi tržaški škof

STOLNICA SV. NIKOLAJA Sveta maša za domovino ob dnevu državnosti

Uvodni pozdrav nadškofa 
msgr. Alojza Urana

S poštovani predstavniki po
litičnega, kulturnega, druž
benega, gospodarskega in 

javnega življenja, evropski in 
državni poslanci, cenjeno povelj
stvo Slovenskih oboroženih sil, 
predstavniki drugih Cerkva in 
verskih skupnosti v  Republiki

nadškofoma in škofom vseh slo
venskih škofij za vašo navzočno
st, da na predvečer dneva držav
nosti lahko skupaj obhajamo bo
goslužno slovesnost. Lepo poz
dravljam višje redovne predstoj
nice in predstojnike, druge 
duhovnike, redovnike in redov-

vse.
M olimo za slovenske in evro
pske javne oblasti, naj vsem pre
bivalcem zagotavljajo zaščito 
njihovih pravic, sodelujejo s 
Cerkvijo pri oblikovanju družbe 
vrednot ter vzpostavljanju mir
nega, potrpežljivega in bratske-

papeški univerzi. Med 1985 in 
1994 je bil ravnatelj državnega 
urada italijanske škofovske kon
ference za družbena in delovna 
vprašanja. Od leta 1994 do 2001 
je bil podtajnik papeškega sveta 
za pravičnost in mir, nato pa je 
postal tajnik omenjenega organa 
in sodeloval pri sestavi papeževe 
enciklike Caritas in veritate (za 
nekatere je bil ravno zaključek 
enciklike razlog, da je im eno
vanje novega tržaškega škofa 
trajalo toliko časa). Leta 2001 ga 
je pokojni papež Janez Pavel II. 
posvetil v škofa. Ob njegovem 
imenovanju za tržaškega škofa 
mu je papež Benedikt XVI. pode
lil ad personam naslov nadškofa. 
Msgr. Evgen Ravignani: Trst je 
mesto zdrave laičnosti 
“Dajte, da bo mesto raslo v slogi 
in v spoštovanju različnih kultur, 
jezikov, veroizpovedi in tradicij. 
Dajte, da bo Trst postalo mesto 
vedno bolj tvornega dialoga, ki 
naj bo usmerjeno v zedinjenje 
skupnega prizadevanja za vedro 
in odkrito prihodnost. Trst je 
mesto, ki potrebuje globoko ra
zumevanje njegove preteklosti 
in njegove verske ter zlasti laične 
podlage. Trst sem vedno jemal 
kot mesto, ki ni bilo nikdar po- 
božnjaško, niti pa brezversko: Tr
st je bil vedno prostor zdrave 
laičnosti. V svojem im enu - in 
prepričan sem tudi v  im enu  
svojih predhodnikov -  pa lahko 
mirne duše trdim, da so Trst in 
Tržačani cerkvene može vedno 
dobro sprejeli", je dejal škof Ra
vignani, ki bo sicer še naprej ži
vel pri nas. “Veliko bom molil in 
študiral, posvečal se bom eku
menskim vprašanjem krajevne
ga in državnega značaja ter sledil 
bom zadevam deželne teološke 
fakultete". Škofu Ravignaniju ni 
znano, ali se je njegov naslednik 
že lotil študija slovenskega je
zika. "Menim pa, da bi bilo do
bro, ko bi se slovenščine naučil. 
To vprašanje pa presojam vedno 
v isti luči: če se različne skupno
sti soočajo zato, da bi ustvarjeno 
bogastvo postalo blaginja vseh, 
je dobro; če pa skupnosti živijo 
ločene druga ob drugi, je hudo. 
Različne kulture pa se druga dru
gi ne morejo približati brez je
zikovnega sredstva..."

IG

Sveti oče je v soboto, 4. ju
lija, sprejel ostavko msgr. 
Evgena Ravignanija, ki jo je 

ponudil 30. decembra 2007 ob 
dopolnitvi 75. leta starosti. Do
sedanji škof bo odslej nadaljeval 
pastoralno vodstvo škofije v vlo
gi apostolskega administratorja 
vse do trenutka, ko bo novo ime
novani načelnik tržaške škofije,

Imenovanje novega tržaškega 
škofa je trajalo kar dolgo. Kot je 
sam škof Ravignani povedal, je 
Trst mesto s posebnimi specifika
mi, problematikami, "ki jih npr. 
kraj v Venetu nima". Trst je nam 
reč pomembna stična točka raz
ličnih kultur, narodnosti in pro
stor težke preteklosti: treba je bi
lo zato dobiti dušnega pastirja, ki

msgr. Giampaolo Crepaldi, prev- bi imel za seboj potrebne
zel položaj; zapadel je tako man- izkušnje, "tudi diplomatske" -  je
dat tudi vsem štirim škofovim dejal škof Ravignani.
vikarjem, ki bodo vsekakor O msgr. Giampaolu Crepaldiju se
opravljali svoje dolžnosti do 
prihoda novega škofa.
Za tržaško Cerkev se je tako skle
nilo dolgo obdobje škofovanja 
msgr. Evgena Ravignanija, ki je 
leta 1997 nasledil msgr. Lovren
ca Bellomija.
Novico je medijskim opera
terjem sporočil sam škof Ravi
gnani v soboto, 4. julija, na 
tržaški škofiji. V dvorani v pr
vem nadstropju se je zbrala tu
di skupina slovenskih in ita
lijanskih duhovnikov ter 
naj ožjih sodelavcev msgr. Ra
vignanija, ki mu bo odslej pri
padal naslov častnega škofa 
tržaške škofije.
"V im enu duhovnikov in 
diakonov, vernikov in vernic, 
v imenu ljudi, ki so Bogu po
svečeni, in v svojem imenu, se 
svetemu očetu iskreno zah
valjujem, da je želel izročiti 
tržaško sveto Cerkev škofu z 
visoko kulturo in široko ter 
globoko izkušnjo, ki si jo je na
bral najprej v italijanski Cerk
vi, nato pa v Svetem sedežu", 
je dejal msgr. Ravignani, ki je 
prepričan, da bo tržaška 
Cerkev v njegovih rokah "zve
sto in z novim zagonom na
daljevala pot, ki se z jasnim in 
pogumnim pričevanjem odpi
ra pravemu upanju". Škof Ra
vignani je hkrati obljubil, da 
bo vsekakor še naprej pri
pravljen, sicer v oblikah, ki jih 
bo določil novi škof, služiti 
"tej naši Cerkvi in temu me
stu, ki ga ljubim, ter vam 
vsem, ki sem vas vedno imel 
in vedno vas bom imel rad".

je nekaj že govorilo. Rodil se je 
29. septembra 1947 v kraju Petto- 
razza Grimani pri Rovigu. V 
duhovnika je bil posvečen 17. ju
lija 1971, leta 1979 je diplomiral 
iz filozofije na univerzi v Bolo
gni, leta 1984 pa iz teologije na

Sloveniji, izbrani gostje, prisrčno 
pozdravljeni!
Ekscelence veleposlaniki v  Repu
bliki Sloveniji, Madame et Mes- 
sieurs les Ambassadeurs, je me 
permets de saluer par votre en- 
tremise toutes les Autorites civi- 
les et religieuses de vos nations, 
ainsi que vos compatriotes. Mes 
prieres et mes pensees vont par- 
ticulierement aux communautes 
catholiques presentes dans vos 
pays. Soyez assures qu 'elles desi- 
rent collaborer
fraternellement a 1'edification 
nationale en apportant, au 
mieux de leurs possibilites, leur 
contribution propre fondee sur 
1 'Evangile.
Zahvaljujem se apostolskemu 
nunciju v  Sloveniji, obema

nice, bogoslužne sodelavce ter 
vse brate in sestre.
Obhajamo 18. obletnico ustano
vitve samostojne države Repu
blike Slovenije. Državni praznik 
je za nas katoličane spodbuda k  
živemu evangeljskemu priče
vanju in k delovanju v prid člo
veka, kar je naše duhovno in 
družbeno poslanstvo v sodelo
vanju z  vsemi institucijami naše 
države. Cerkev je poklicana, da v 
luči družbenega nauka prispeva 
k ozaveščenosti vernikov in vseh 
ljudi dobre volje. Civilna družba 
se danes bolj ko t kdajkoli prej za
veda, da je le z  načinom  
življenja, ki temelji na zmerno
sti, solidarnosti in odgovornosti, 
mogoče ustvariti bolj pravično 
družbo in boljšo prihodnost za

ga sobivanja. Mladim rodovom  
smo z vso resnostjo dolžni ponu
diti kakovostno izobraževanje, še 
bolj pa ustrezno vzgojo, da bodo 
znali vrednost življenja vključiti 
v družinsko življenje, ki temelji 
na zakonski zvezi. Mladi, ki 
imajo radi življenje, zvestobo, 
družino in domovino so odprti 
upanju in so naša prihodnost. 
Na začetku sv. daritve Gospodu 
prinašamo svoje osebno 
življenje, življenje slovenskega 
naroda in v tišini svoje vesti priz
najmo vse, kar je prepričevalo 
polno uresničevanje človeških in 
krščanskih vrednot. Prosimo od
puščanja za grehe do samega se
be, do bližnjega, do naroda in 
naj nas Gospod spravi s seboj in 
med seboj.

Pomembna obletnica za msgr. dr. Jurija Bizjaka

Že devet let v službi 
koprske Cerkve

V nedeljo, 5. julija 2009, je 
minila deveta obletnica 
posvečenja msgr. dr. Ju

rija Bizjaka za koprskega pomož
nega škofa.
Jurij Bizjak se je rodil 22. fe
bruarja 1947 na Co
lu v družini s štiri
mi otroki, med ka
terimi je naj starejši.
Pet razredov osnov
ne šole je končal na 
Colu, zadnje tri pa 
v Ajdovščini. Gim
nazijo (1961-1965) 
je obiskoval v seme
nišču v Vipavi, bo
goslovje (1965- 
1971) pa na Teo
loški fakulteti v Lju
bljani, kjer je leta 
1972 diplomiral. V 
duhovnika je bil 
posvečen 29. junija 
1971 v Logu pri Vi
pavi.
Papež Janez Pavel
II. (1978-2005) ga 
je 13. maja 2000 
imenoval za kopr
skega pomožnega 
škofa in naslovnega 
škofa v Gergiju. Ju
rij Bizjak je prvi pomožni škof v 
zgodovini obnovljene koprske 
škofije. Dne 5. julija 2000 je bil v 
koprski stolnici Marijinega vne
bovzetja posvečen v škofa.
Po duhovniškem posvečenju je 
bil sprva nekaj mesecev kaplan v

Sežani, nato pa od 1972 do 1975 
v Ilirski Bistrici. Leta 1975 in 1976 
je bil župnijski upravitelj na Pla
nini in na Ustjah.
Od 1976 do 1983 je v Rimu študi
ral na papeškem Bibličnem inšti

tutu in na papeški Univerzi Urba- 
niana. Študij je zaključil z doktor
sko disertacijo z naslovom Spor
ni pregovori (o svetopisemski 
knjigi Pregovori).
Od leta 1983 do 1997 je bil 
duhovni voditelj (spiritual) v ma

lem semenišču v Vipavi, od leta 
1991 do 1997 pa duhovni po
močnik v župniji Šturje.
Od leta 1983 do 2000 je bil pro
fesor svetopisemskih ved na Teo
loški fakulteti v Ljubljani, od leta 
1997 do 2000 pa tudi spiritual 
bogoslovcev v Ljubljani.
Deset let je bil član skupine 
strokovnjakov, ki je prevedla in 
pripravila Slovenski standardni 
prevod Svetega pisma (1996). Sa
mostojno je prevedel nekaj staro
zaveznih knjig.

V akademskem letu 
1990/1991 se je v Jeru
zalemu strokovno iz
popolnjeval (predvsem 
iz biblične arheologije 
in zgodovine). Objavil 
je več člankov in imel 
vrsto predavanj na raz
ličnih tečajih. Leta 
1989 je pri založbi 
Ognjišče izšel njegov 
prevod Jobove knjige s 
kratkimi uvodi in 
opombami.
Za škofovsko geslo si je 
izbral besede iz svetopi
semske knjige preroka 
Ageja: "Pogum, vse 
ljudstvo v deželi" (Ag 
2,4).
Škof dr. Jurij Bizjak je v 
okviru Slovenske 
škofovske konference 
odgovoren za nasled
nja delovna področja: 
za mladino (Medškofij- 
ski odbor za mladino) 

ter univerzitetno in študentsko 
pastoralo. Je tudi predsednik Slo
venske oznanjevalne komisije pri 
Slovenskem pastoralnem svetu 
in odgovorni škof za laike, ki so 
povezani v Svet katoliških laikov 
Slovenije.
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Ob sklepu škofijskega postopka za beatifikacijo

Nekaj misli o plemenitem duhovniku 
msgr. Jakobu Ukmarju

Kratke

Sklep škofijskega dela po
stopka za beatifikacijo slo
venskega duhovnika iz Trs

ta msgr. Jakoba Ukmarja, ki se je
24. junija 2009 odvijal na Tržaški 
škofiji, je dogodek, ki se seveda 
tiče v prvi vrsti krajevne cerkvene 
skupnosti, in to predvsem njene
ga slovenskega dela. S tem je 
namreč našla potrditev želja slo
venskih vernikov, da bi bil med s 
strani Cerkve uradno priznane 
svetnike prištet tudi 
eden od njenih najple
menitejših sinov, nam
reč duhovnik Jakob Uk
mar, ki je bil rojen na 
Opčinah leta 1878 in je 
umrl v Skednju leta 
1971.
Po drugi strani dogo
dek nima le verske raz
sežnosti, ampak je po
memben za vso sloven
sko narodno skupnost 
tako v zamejstvu kot v 
matični domovini. V 
življenju in delu Jakoba 
Ukmarja je namreč za
objeto kar celo stoletje 
krajevne in narodne 
zgodovine z njenimi 
sončnimi in senčnimi stranmi. 
Ni pomembnejšega dejavnika 
minulega 20. stoletja, na katerega 
sej akob Ukmar v svoj em dolgem 
in plodnem življenju ne bi bil od
zval in na katerega ne bi bil izobli
koval odgovora. Tako se je v prvih 
letih prejšnjega stoletja zavzel za 
razširitev Krekovega krščansko
socialnega gibanja na Trst in Istro, 
med obema vojnama je pogum
no nastopal proti zatiranju slo
venske narodne skupnosti in nje
nega jezika ter že zelo zgodaj o- 
pozarjal na nevarnost ideološke
ga ekskluzivizma, po vojni se je 
na krajevni ravni zavzemal za so
žitje v duhu dialoga in enako
pravnosti, v cerkvenem okviru pa 
je dejavno sodeloval pri pripra
vah na II. vatikanski koncil. 
Seveda je v skladu s svojim du
hovniškim poklicem svoje izbire 
utemeljeval in branil na osnovi 
evangelija in dosledno pravover
nega cerkvenega nauka. Ta pravo

vernost je pri njem v marsika
terem oziru prehajala v konserv
ativnost, kateri bi se danes celo 
kak cerkveni dostojanstvenik pri
zanesljivo nasmehnil. Toda oben
em so v njegovi misli in delu pris
otni tudi nagibi, ki ohranjajo še 
danes svojo svežino in občečlo
veško veljavnost ter sodijo kot ta
ki v skupno zakladnico sodobne 
omike in humanizma. Tu mislim 
zlasti na tri vidike, ki jih je

mogoče ceniti in vrednotiti, tudi 
ne da bi posegali na izrazito ver
sko področje. To so njegov pogled 
na sožitje med narodi, na razme
jitev med vero in politiko in nje
gova etična drža. Na koncu pa bi 
bilo primerno razmisliti tudi o 
pomenu, ki bi ga lahko imel nje
gov lik za prečiščenje in dopol
nitev našega skupnega zgodo
vinskega spomina.
Ukmarjeva vizija sožitja med nar
odi, o kateri je pisal ne le v zna
meniti in vedno sodobni homil- 
iji iz leta 1931, ki si je po pravici že 
utrla pot v marsikatero šolsko 
berilo in antologijo, ampak že na 
začetku stoletja v tedniku Zarja, 
zelo jasno opredeljuje enako do
stojanstvo vseh jezikov in vseh 
narodov, toda ne pozablja, da 
predstavlja vse človeštvo eno 
samo veliko družino. Jakob Uk
mar v svoji obrambi raznolikosti 
nikakor ne zanemarja človeške 
univerzalnosti. Le-ta je -  v svojem

žlahtnem pomenu - osnova "in
tegracije", ki pa ni stapljanje v 
neko višjo sintezo, ampak "edi
nost v različnosti", če lahko upo
rabim sintagmo iz kasnejšega 
časa. Skratka, resnično sožitje ne 
izhaja iz zanikanja, ampak iz 
ovrednotenja posamičnosti in ra
zličnosti, se glasi presenetljivo 
sodoben Ukmarjev nauk. V tem 
smislu bi lahko bil Jakob Ukmar 
v resnici proglašen za "zavetnika 

narodnih manj
šin", kakor je že 
pred leti pov
sem upravičeno 
predlagal pisa
telj Boris Pahor. 
Še ohranja svo
jo veljavo tudi 
Ukmarjeva jas
na razmejitev 
med verskimi 
in političnimi 
izbirami. Bolj 
kot mnogi nje
govi sodobniki 
se je zavedal - 
in v tem smislu 
tudi nastopal -, 
da je v moder
nem, svetovno

nazorsko pluralnem svetu težko 
iz verskega prepričanja kar nar
avnost izpeljati nedvoumne poli
tične ali celo strankarske izbire. 
Ta zavest pri njem nikakor ni 
izhajala iz kake nesposobnosti ra
zlikovanja, ampak raje iz zavesti 
o neizmerni presežnosti "on
stranskega" v primerjavi z vsak
danjimi opredelitvami, ki jih 
narekujejo predvsem "tuzemski" 
interesi in koristi. Pač pa so od tod 
v težkem medvojnem času izvi
rali po eni strani njegova obsodba 
nasilja kot moralno neopravi
čljivega dejanja, po drugi pa nje
govi pozivi hierarhiji in sobra
tom, naj se politično ne izpostavi
jo, da ne bi verskih ali cerkvenih 
interesov zastavili za cilje, ki z 
vero in Cerkvijo nimajo ničesar 
skupnega.
Aktualnost lika Jakoba Ukmarja 
leži dalje v njegovi etični drži, iz 
katere izhajajo skladnost med 
besedami in dejanji, doslednost,

zvestoba sprejetim obveznostim 
(na primer pokorščini do nadreje
nih v najtežjih okoliščinah), 
skratka, drža, diametralno nas
protna zahtevam po uspešnosti in 
učinkovitosti, ki so hrbtišče 
sodobnega pragmatizma. V nje
govem življenjskem slogu lahko 
zasledimo izredno neodvisnost, 
ki se ga modni trendi niti od da
leč ne dotaknejo. Z njim je poka
zal na nekaj, kar postaja v današn
jem čedalje bolj vrtoglavem na
činu življenja vse bolj aktualno, 
in sicer da je mogoče živeti polno 
in bogato, ne da bi se človek zara
di tega prilagajal nesmiselnim za
htevam okolja.
In končno, zaključek prvega, 
škofijskega dela postopka za beat
ifikacijo Jakoba Ukmarja je za kra
jevno in širšo slovensko narodno 
skupnost še ena priložnost za 
prečiščenje in dopolnitev našega 
skupnega zgodovinskega spomi
na. V njem mora poleg že priz
nanih osebnosti in skupin najti 
svoje mesto tudi v resnici ogrom
no delo, ki so ga v korist naše nar
odne in širše civilne skupnosti na 
Primorskem doprinesli slovenski 
duhovniki, pa tudi številni laiki, 
ki so delovali v okviru cerkvenih 
in katoliško usmerjenih kul
turnih organizacij. Tu seveda ne 
gre za korigiranje zgodovine a 
posteriori, ampak le za sim
bolično poravnavo svojevrstnega 
paradoksa, po katerem je po vojni 
domača oblast nekatere pri
morske duhovnike, namesto da 
bi jim podelila priznanje za 
opravljeno narodnoobrambno 
delo, ponovno gnala pred sod
nike in v zapore, druge pa celo 
prepustila pouličnemu nasilju, 
kot se je dogodilo prav Jakobu 
Ukmarju leta 1947 v Istri. V tem 
pogledu je lahko strpen in eku
menski odnos, ki ga je tudi po 
tako dramatični preizkušnji Jakob 
Ukmar ohranil do drugače mis
lečih, res tista skupna referenčna 
točka, ki naj bi združevala ljudi v 
odnosu do preteklosti in v skup
nem prizadevanju za boljšo pri
hodnost.

Tomaž Simčič

rn:wi Župnijska cerkev sv. Jurija

Slovesna sv. maša ob 
koncu obnovitvenih del

V soboto, 27. junija 2009, 
smo s slovesno sveto mašo 
proslavili zaključek ob

novitvenih del pri župnijski cerkvi 
v Mirnu. Nič ne more kljubovati 
času. To se je zadnja leta kazalo tu
di na strehi naše cerkve. Novem

bra 2005 je padla odločitev: 
cerkveno streho bomo obnovili. 
Pismo, ki je prišlo v vse družine 
naše župnije, je nedvomno 
prepričalo marsikoga in denarna 
sredstva so počasi pričela pritekati.
V zgodnjem poletju 2008 je bila

obnovljena cerkvena streha in 
prebarvana fasada. Jeseni pa sta 
bila postavljena nova elektrifikaci
ja in ozvočenje. Pri novi, boljši os
vetlitvi se je pokazalo, kako je 
cerkev potrebna beljenja, in tudi 
na freskah sta postali vidni mar
sikatera razpoka in poškodba, ki 
jo je povzročila vlaga. Velika za
vzetost in vztrajnost gradbenega 
odbora sta obrodili sadove. Z 
večjim finančnim prispevkom je 
priskočilo na pomoč Ministrstvo 
za kulturo, prispevali so tudi Obči
na Miren-Kostanjevica, Krajevna

skupnost Miren, domača podjetja 
ter številni posamezniki. Ob
novitvena dela so se lahko nadal
jevala. Letos maja je cerkvena no
tranjost zažarela v novih barvah. 
Restavrirani so bili tudi freske in 
križev pot, na novo pa je bila 
poslikana niša na desni strani lad
je ob kipu sv. Jožefa. Da s skupni
mi močmi zmoremo veliko, se je 
jasno pokazalo tudi tokrat. Ob
novitvena dela so bila zaključena 
v drugi polovici junija. Lepo ob
novljeno cerkev je med slovesno 
sv. mašo blagoslovil pomožni škof 
dr. Jurij Bizjak. Somaševalo je več 
duhovnikov iz naše dekanije. Med 
njimi sta bila tudi dva diamant- 
nomašnika (65 let mašništva): 
nekdanji župnik Mirko Žakelj in 
rojak David Ožbot. Čudoviti 
slovesnosti je sledilo še družabno 
srečanje v vrtu za cerkvijo. Tudi 
pri tem zaključnem praznovanju 
je sodelovala vsa župnija. V 
nedeljo, 28. junija, pa so si ob
novljeno cerkev ogledali tudi naši 
bolniki in ostareli. Jasno začrtan 
cilj in nesebično delo mnogih 
posameznikov sta porok vsakega 
uspeha. Prav gotovo pa bi bil cilj 
težje dosegljiv brez domačega 
župnika Cirila Ceja, ki je vestno in 
velikokrat tudi povsem neopazno 
bdel nad vsem delom. Naj mu 
Bog povrne. Naša župnijska cer
kev sv. Jurija je resnično lahko 
vsakemu izmed nas v ponos in 
veselje.

Župljani

20-letnica mašniškega posvečenja 
štandreškega dekana Karla Bolčine
Na sv. Višarjah je štandreški in podgorski župnik Karel Bolčina 
zadnje dni junija obhajal 2 0  - letnico mašniškega posvečenja.

Foto DP

Obletnico je praznoval sštandreškim i otroki, ki so  na počitnicah 
v Žabnicah. Prvo nedeljo v juliju pa s e j e  te obletnice spomnila 
štandreška skupnost, ki s e j e  po sv. maši župniku zahvalila za 
njegovo skrb za duhovno življenje v vasi in mu poklonila cvetje in 
ikono s  podobo Matere božje.

Alkohol v filmih mlade neposredno spodbuja 
k pitju
Televizijski oglasi in filmi, v katerih igralci uživajo alkohol, 
neposredno spodbujajo mlade k pitju, je pokazala raziskava 
nizozemskih znanstvenikov, izsledke katere povzema STA.
V raziskavi je  sodelovalo 8 0  študentov, ki sojih  zaprli v poseben  
laboratorij, kjer so  bile razm ere p od obn e kot dom a pred 
televizorjem. V njem je  bil tudi hladilnik z vinom, pivom ter 
brezalkoholnimi pijačami, v katerega so  lahko posegli kadar koli. 
Študente so  razdelili v štiri skupine in jim prikazovali oglase in 
filme, v katerih s e j e  različno pogosto pojavljal alkohol. Izkazalo 
s e  je, da so  študentje, ki so  gledali posnetke, v katerih s e  je

alkohol pojavljal najbolj pogosto, na uro v povprečju spili 2 0 0  
mililitrov alkoholnih pijač. Na drugi strani so  tisti, ki so  gledali 
vsebine, kjer je  bil alkohol najmanj pogost, v eni uri spili le 
polovico te količine. Raziskovalci so  na podlagi poskusa ugotovili, 
da pojavnost alkohola v filmih in oglasih ljudi spodbuja k temu, 
da š e  med gledanjem filma posežejo po pijači.

Nedelja Slovencev po svetu
V nedeljo, 5. julija 2 0 0 9 , sm o obhajali nedeljo Slovencev po 
svetu . Praznovanje je  organizirala R afaelova družba, ki po 
župnijah v Sloveniji vsako leto prireja spominski dan z namenom  
ozavešča ti sloven sk o  javn ost o problem atiki rojakov vseh  
generacij. Pred več kot šestim i desetletji je domovino iz različnih 
razlogov zapustilo veliko število Slovencev. Nekateri so  živeli v 
težkih begunskih razmerah in so  za preživetje narodne skupnosti 
na tujem potrebovali veliko življenjske moči in energije. Danes kot 
razseljeni po svetu nadaljujejo z ohranjanjem svojih korenin. 
Njihovo zavedanje, da so  Slovenci, je, kljub temu da živijo izven 
Slovenije, mnogokrat veliko večje od zavedanja Slovencev, ki 
živijo v domovini. Praznovanje nedelje Slovencev po svetu želi

ovrednotiti trud in prizadevanja organizacij in posameznikov, ki 
ohranjajo slovensko kulturno in jezikovno tradicijo. Po ocenah  
vladnih in nevladnih organizacij, ki pokrivajo in sledijo delu 
izseljenskih rojakov, izven meja Slovenije živi okrog pol milijona 
Slovenk in S lovencev. O m enjene u stanove želijo s  svojimi 
aktivnostm i pokazati d o sežk e  in opravljeno d elo  na vseh  
področjih ter pokazati rojakom v matični domovini povezanost s  
kulturnim in etničnim izročilom. Ob številnih pobudah in dogodkih 
Rafaelova družba tudi letos vabi na tradicionalno romanje treh 
Slovenij. Romanje bo v nedeljo, 2. avgusta 2 0 0 9 , in bo potekalo 
na Sv. Višarjah. Po kulturnem programu in predavanju bo ob
1 2 .0 0  sv. maša, ki jo bo daroval koprski pomožni škof msgr. dr. 
Jurij Bizjak. Praznovanje nedelje Slovencev po svetu poteka vsako 
prvo nedeljo v juliju, zato je  njen datum premakljiv.
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Mladinsko kiparsko srečanje v Štandrežu

Spominsko obeležje 
bratoma Rusjan

In memoriam

Natko Antoni

V dneh od 1. do 7. julija je 
potekalo v župnijskem 
parku pod lipami v Štan

drežu mladinsko kiparsko 
srečanje, ki ga prireja domači ra
jonski svet ob sodelovanju vašk
ih društev in župnije. Na letošn
jem srečanju so sodelovali mla
di um etniki Akademije za 
likovno umetnost in oblikovan
je iz Ljubljane in Visoke šole 
mozaika iz Spilimberga. Obe us
tanovi sta skupno izdelali načrt 
za spominsko obeležje ob 100- 
letnici prvega poleta bratov Rus
jan na štandreškem letališču in 
mu dali pomenljiv naslov Sanje, 
ki so postale resnične. Podlaga 
spomeniku je večja m arm orna
ta plošča, v katero so mladi ust
varjalci iz Akademije iz Ljubl
jane izklesali obrise bratov Rus
jan v leteči drži z razprostrtima 
rokama. Ploščo so mladi iz 
Spilimberga 
nadgradili z 
letečim pred
metom  v 
mozaiku, ki 
daje celotni 
skulpturi 
barvitost, 
sproščenost in 
zračnost.
Mozaični ele
m ent je tudi v 
spodnjem delu 
spomenika.

Spomenik bodo jeseni postavili 
ob vhod na goriško letališče in 
bo v trajen spomin na zaslužna 
brata Rusjan, ki sta se uveljavila 
s svojimi poleti pred sto leti. V 
Štandrežu, kjer so se izvršili prvi 
poleti, je bilo ob tej pomembni 
obletnici že nekaj odm evnih 
pobud. Lepa skupina štandrešk- 
ih igralcev in statistov je sodelo
vala pri snemanju dokumentar
ca Leteča brata Rusjan, Prosvet
no društvo Štandrež pa je v 
mesecu maju postavilo fotograf
sko razstavo, ki je nastala ob 
snemanju filma; pripravili so jo 
Mario Mucci, Damjan Paulin in 
Viktor Selva. V Rusjanovem letu 
bodo na sporedu v širšem 
goriškem prostoru še druge 
pobude, postavitev kipa bo lepo 
zaokrožila razne pobude o 
prvih letalskih letih.

DP

N a vseh števerjanskih 
festivalih narodno-za- 
bavne glasbe je bil pri
soten, od tistega daljnega iz le

ta 1971, ko je tudi sam pel v 
ansam blu MI NI PE; letošnje
ga pa je zam udil..., saj sedaj 
posluša drugačne m elodije, 
m elodije večnosti in  neskonč
nosti.
Bernard-N atko je bil ro jen  v 
O patjem  selu pred 71 leti. 
Fašisti so m ed vojno m ed d ru 
gim i sežgali tud i Antoničevo 
dom ačijo . Ž upnik  Bernard 
Špacapan, kasneje dolgoletni 
župnik v Podgori, je takrat ce
li d ružin i rešil življenje. Ko 
m u je bilo šest let, se je druži
na preselila v Štandrež, m ate
rin  rodni kraj. Po osnovni šo
li je nekaj časa obiskoval go
riško semenišče, a šolo je m o
ral zapustiti, ker dom a niso 
im eli dovolj denarja, da bi ga 
lahko vzdrževali pri študiju. 
N atko se je kasneje zaposlil 
kot električar, potem  kot zidar; 
postavljal je tudi eternit: to de
lo ga je večkrat oddaljevalo od 
dom a; dokončno pa se je za
poslil kot ekološki delavec na 
goriški občini. V Podgoro se je 
Natko preselil leta 1963, ko se 
je poročil z dom ačinko Klav
dijo Hvala. V zakonu sta se ro
dili Katja in  Sabina. Natko je 
bil redno in  povsod prisoten, 
zadnjič smo ga v javnosti vi
deli na srečanju z Borisom  
Pahorjem  v Podgori. Kot član 
društva je bil do konca po ln  
načrtov in elana, čeprav je nje
govo telo ošibelo. V Podgori je 
pel v zboru in moški skupini 
Akord, kot m laden ič  je igral 
pri tam buraškem  orkestru v 
Štandrežu in  kasneje se izka
zal kot dober pevec v m arsika
terem  zboru. Pel je tud i v an 
sam blu Lojzeta Hledeta iz Šte- 
verjana in  prav njegovi prija
telji, člani ansam bla, so nesli 
krsto v cerkev in  iz nje. M alok
do pa ve, da je bil Natko tudi 
odličen igralec, kom ičen in  
zabaven, le škoda, da smo ga 
le m alokrat videli na odru, in 
to že pred leti.
Pogreb je bil v ponedeljek, 6. 
julija, v podgorski cerkvi. 
Akord m u je pred cerkvijo za
pel prelepo otožno pesem Kra
gulj čki, po m aši pa sta m u 
zbora Hrast in  Podgora, ki sta 
pela tud i m ed službo božjo

pod taktirko H ilarija La
vrenčiča, nam en ila  ganljivo 
pesem  Lipa zelenela je... Pri 
pogrebnem  obredu je sodelo
valo šest duhovnikov, ki so 
zadnja leta žu- 
pnikovali v Podgo
ri. Sv. mašo je vodil 
dekan Karlo Bolči
na, ki se je spom nil 
N atkota kot moža, 
ki je bil zmeraj p ri
soten pri službi 
božji, in  kot č lo
veka, ki je vedno 
rad pom agal v cerk
vi. Veliko ljudi se je 
poklonilo  Natkotu.
Bil je poseben  tip, 
edinstven, takega 
zlahka ne najdeš, 
zato nam  bo vsem  
manjkal.
Čeprav je večkrat 
pogodrnjal ali pok- 
ričal, brez njega bi 
delovanje našega 
društva ne bilo  
tako in  ne bo tako.
Bil je garač, nikoli 
n i m iroval. Videli 
smo ga, kako je po
magal pri gradnji Kulturnega 
centra; kako je z drugim i 
vaškimi m ožm i popravljal žu
pnišče; kako je prevažal vse 
m ogoče stvari s svojo Ape; 
kako je pom agal pri vseh pri
red itvah  dom a in  v okolici, 
kako je sam preurejal dom , 
kako se je znal zabavati in  ve
seliti. Ko je kopal na vrtu  ali 
delal dom a, se je vedno sliša
la slovenska pesem  z radia. 
Rad je im el ljudi, zato so se pri 
njem  dom a vedno radi zbirali 
prijatelji in  znanci. Pri Natko
tu je bilo vedno lepo, tud i tak
rat, ko je bil najbolj jezen, saj 
vsi, ki smo ga poznali, smo ve
deli, da po neurju  takoj posije 
sonce, še lepše in  svetlejše kot 
prej.
Spom injam  se, kako sm o se 
kot o troci igrali p ri Soči in 
eden od nas je š trb unkn il v 
vodo. Bila je zima... Na m ostu 
je gospa kričala na pom oč, v 
vodi je p restrašeno  čofotal 
prem ražen deček, m i smo pre
strašeno buljili vanj, a nism o 
znali pom agati. N atko pa je 
takoj pritekel z domačega dvo
rišča in  dvignil pobalina iz vo
de... Velikokrat se je rad spo
m injal tega dogodka s pikrim

dodatkom ... Kako sm o se vsi 
smejali ob obujanju takih  in 
p o d o b n ih  spom inov! Super 
so b ila  pustovanja z Natko- 
tom , sm eha je bilo brez kon
ca. Na izletih  je vedno sedel 
zraven šoferja in  bil je tako za
topljen v vožnjo, da smo bili 
gotovi, da ob njem  šofer ne bo 
zaspal ali zavil s ceste. Natko 
je znal povedati m arsikatero

sm ešno, ko sm o v jesenskih 
večerih, v p rije tn i družbi 
ličkali koruzo ali zavijali 
srečke za srečolov. Vse lepe in 
manj lepe trenutke življenja je 
vedno delil z ljubljeno ženo 
Klavdijo, na katero je bil p o 
sebno navezan in  ponosen. 
Pravijo, da je življenje dar, ki 
ga prej ali slej m oram o vrniti. 
Ko nas zapusti draga oseba, ne 
sm em o jokati za njo, le zahva
liti se m oram o Bogu, da smo 
im eli srečo z njo deliti del 
našega življenja. Tisti, ki odi
de, ostane vedno z nam i, v 
drugačni obliki, kot je pouda
ril tud i dekan Karlo; le nauči
ti se m u m oram o prisluhniti. 
Spom ini nas za večno skle
nejo z osebo, ki je ni več med 
nam i, in m i se bom o Natkota 
spom injali kot moža, ki je 
preživel velik del življenja v 
ku lturnem  delovanju in  delu, 
ostala nam  bosta njegov vedri 
nasm eh in  njegova pesem.

(-ija)

Podgora, 6. julija 2009 
Kar sem danes hotela poveda
ti, a mi je zmanjkalo m oči in  
poguma
Rana, ki jo je povzročila b o 

leča izguba Mirka Špacapana, 
se n i še zacelila, ko se nam  
spet odpira  ob sm rti našega 
Natka. Poudarim  našega, ker 
m islim , da ni drugega, ki bi se 
tako razdajal in ki bi tako garal 
za našo podgorsko skupnost. 
Seveda je bil tud i zelo p o n o 
sen na dobro opravljeno delo. 
Na pevskem področju je bil v 
zgled z vestno prisotnostjo na 

pevskih vajah in  p ri
reditvah. Saj je pel že 
na prvi Cecilijanki in 
s kakšno izjem o do 
zadnje lanskega leta. 
To se pravi, da je delo
val več kot petdeset 
let na ku lturn i ravni. 
N astopal je tu d i v 
dramski skupini, npr. 
v Kovačevem študen
tu  iz leta 1965... in  še 
pred nekaj leti na 
Prazniku na Britofu 
pred našo cerkvijo. 
D ružinsko srečo je 
hotel deliti z vsem i in 
ob praznovanju okro
glih  ob le tn ic  poroke 
sta z ženo Klavdijo 
priredila vedno veliko 
praznovanje, h kate
rem u sm o bili pova
bljeni vsi sorodniki in 
znanci. Lansko leto 
sm o vsi skupaj p raz
novali n ju n o  45. 

obletnico in  m islim , da prav 
nobeden  od nas ni pom islil, 
da bo zadnja.
Ko sm o lanskega oktobra se
stavljali nov odbor za PD Pod
gora, se je Natko ponovno po 
n u d il za funkcijo "gospo
darja", rekoč: "Jaz bom  gospo
dar, dokler bom  živel". Pre
pričana sem, da je rekel tako, 
ker je res mislil, da bo gospo
dar v društvu še veliko let. 
Najbolj pa m u m oram o b iti 
hvaležni mi, ki obiskujem o to 
cerkev, za njegovo stalno pri
sotnost na koru pri vsaki ne
deljski in  praznični maši. Vi
diš, Natko, ti si sedaj tukaj po 
slednjič m ed nam i in  tvoje 
m esto na koru ostaja prazno, 
nenadom estljivo.
Natko, res hvala ti za vse in  se
daj, ko gledaš Boga iz obličja v 
obličje, prosi ga, naj nam  
pošlje tolažbo v naša žalostna 
srca, da nam  ne bi bilo  to 
zadnje slovo tako kruto.
V im enu PD Podgora izrekam 
še enkrat globoko sožalje ženi 
Klavdiji, hčeram a Katji in Sa
b in i, vnukom a Tatjani in  
M irku ter vsem  drug im  ža
lujočim  sorodnikom .

AP

predsednik države izpostavil tudi 
pomen domoljubja ter slovenske 
kulture in jezika. Slovenski jezi
kovni in kulturni prostor je ve
liko širši, kot ga določajo državne 
meje, zato je treba najti ravnotež
je med ohranjanjem dediščine ter 
odprtostjo v svet in prihodnost, 
je še dodal.
Po besedah predsednika Sloven
ske izseljenske matice Sergija Pel
hana živi v tujini okoli 450.000 
Slovencev, od katerih jih ima
80.000 tudi slovensko državljan
stvo, stalne stike z domovino ima
150.000 Slovencev in njihovih 
potomcev. Kot je povedal, so 53. 
Srečanje v moji deželi, na katerem 
so se zbrali slovenski izseljenci in 
zamejci, pa tudi priseljenci v Slo
venijo, posvetili tudi aleksan- 
drinkam, ki so bile prve slovenske 
izseljenke. Tako so o ženah in dek
letih, ki so pred stoletjem kot do
jilje, sobarice, varuške in kuharice 
odhajale na delo v Egipt, na gradu 
Kromberk popoldan odprli razsta
vo, že dopoldan pa predstavili film 
Aleksandrinke.
Letošnje srečanje izseljencev se 
sicer nadaljuje v bolj sproščenem 
ozračju, predsednik Turk pa bo tu
di sprejel predstavnike izseljenskih 
kulturnih društev.

Kratke
Štandreški igralci so obogatili prve 
poletne dneve
Člani štandreške dram ske skupine so  začeli letošnjo poletno  
sezon o  zelo delovno in s  številnimi nastopi. V nekaj dneh so  
nastopili s  tremi igrami v petih različnih krajih. Na prvi dan 
poletja so  v Pliskovici na Krasu zaigrali Primorske zdrahe, 24 . 
junija pa so  štandreški igralci obiskali Kromberški grad in v 
tam kajšnjem  amfiteatru uprizorili skoraj petstotim  gledalcem  
vedri igri Čudna bolezen in Stari grehi. Primorske zdrahe so  si 
zaželeli tudi v Dobu pri Ljubljani, in sicer 2 6 . junija. Naslednjo  
nedeljo pa so  s e  ob Goldonijevi komediji zabavali v Lokavcu pri 
Čepovanu. Povabilu kulturnega in turističnega društva Osek so  
s e  člani PD Štandrež odzvali tudi 4 . julija in v tej lepi in prijazni 
vasici Vipavske doline uprizorili komedijo Čudna bolezen.

Center Gasparini razpisal štipendijo 
Ado Furlan
Z go d o v in sk i in d ru žb en o ra z isk o v a ln i c e n te r  L eo p o ld o  
Gasparini je  nedavno objavil razpis za štipendijo Ado Furlan v 
sp o m in  na g o r išk eg a  politika in kulturnika ter sv o jeg a  
predsednika v letih 1 9 9 8 -2 0 0 6 . Zanjo (2 .5 0 0  evrov) s e  lahko 
potegujejo študentje, raziskovalci in izobraženci, italijanski in 
slovenski državljani, rojeni po letu 1 9 8 5 , avtorji diplomskih  
nalog, študij in raziskav o politični, družbeni in gospodarski 
zgodovini d ež e le  Furlanije Julijske krajine in slo v en sk eg a  
Primorja v 2 0 . stoletju. Zainteresirani naj pošljejo na Center 
(Centro Isontino di R icerca e  D o cu m en taz ion e  Storica  e  
Socia le  “Leopoldo Gasparini”, 3 4 0 7 2  Gradišča d lso n zo  (GO), 
Palazzo del Monte di Pietg, Via Dante Alighieri, 29 ) prošnjo in 
besed ilo  raziskave oz. projekt, ki naj ga sk lenejo v roku enega  
leta, pisano ali prevedeno v italijanščino, v dveh kopijah (eno  
tiskano na papirju, drugo v informatski obliki) najkasneje do 
3 1 .  o k to b r a  2 0 0 9 .  P ro šn ja  m ora  v s e b o v a t i  - p o le g  
lastnoročnega podpisa - ime, priimek, datum  in kraj rojstva, 
naslov, na k aterega  zain teresiran i želi prejeti m orebitna  
sporočila, kratek curriculum študija in dejavnosti, potrdilo, da 
predstavljeno delo doslej š e  ni bilo objavljeno ne delno ne v 
celoti in da ni na tem , da bi šlo  v objavo, pa tudi to, da zanj ni 
prejel n obene druge nagrade.

r  "i f . i r 1’ -" j ; . ! .

53- Srečanje v moji deželi

Udeležil se ga je tudi 
predsednik Turk

Slovenska izseljenska 
matica je 53. Srečanje 
v moji deželi drugo 

leto zapored pripravila v 
Novi Gorici. Predsednik 
države Danilo Turk je ob tej 
priložnosti na gradu 
Kromberk odprl razstavo o 
aleksandrinkah, na osred
nji prireditvi v novo
goriškem gledališču pa je 
opozoril, da so tudi izseljen
ci imeli pomembno vlogo 
pri gradnji slovenske 
države.
Slovenski izseljenci so po 
osamosvojitvi pomagali pri 
vzpostavljanju dragocenih 
stikov z vplivnimi dejavniki 
v državah svojega bivanja, 
nekateri pa so ponudili ma
terialno in finančno po
moč. "Tega nismo pozabili, 
to cenimo še danes", je 
okoli 1000 izseljencev, ko
likor se jih je po ocenah or-

NOVA GORICA ganizatorjev zbralo na Goriškem, 
nagovoril Turk.
S pomočjo modernih komuni
kacijskih sredstev bi sodelovanje 
z izseljenci veljalo še izboljšati, 
čeprav je glede na poteze države, 
nevladnih organizacij in civilne 

družbe skrb 
matične 
domovine za 
Slovence, ki 
živijo v tujini, 
mogoče oceni
ti kot dovolj 
prisotno, je po
jasnil Tiirk.
V povsem pol
ni dvorani 
novogoriškega 
gledališča, kjer 
so se pred
stavile številne 
folklorne in 
druge kulturne 
skupine 
slovenskih 
izseljencev, nji
hove nastope 
pa je spremljal 
tudi minister 
za Slovence v 
zamejstvu in 
po svetu Bošt
jan Žekš, je
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39. Festival narodno-zabavne glasbe “Števerjan 2009”

Ansambel Veseli svatje 
požel največ uspeha

s:okno je odprlo v 
majhni sobici, dekle 
se je zazrlo v fantove 

oči, ljubezen se rodila kot tisočk
rat je že, s pomladjo prebudila 
osamljeno srce". To je del refrena 
romantičnega valčka Pomlad se 
je vrnila, najboljšega besedila na 
letošnjem že 39. Festivalu narod
no-zabavne glasbe "Šte
verjan 2009". In nadaljuje 
se "Vsak človek na svetu 
čaka pomlad, ki novo 
življenje prinese prek trat, 
hitreje po žilah spet kri va
lovi, čustva zaspana v lju
deh prebudi".
Izza kulisja se je zaslišala 
melodija Zarja Števerjana 
Štajerskih sedem, zmago
valna melodija na Ste- 
verjanskem festivalu in je 
postala že prava himna sa
mih Števerjancev. In pričel 
se je nabito polni program, 
ki sta ga mojstrsko povezo
vala priznana napovedoval
ca Jasna Kuljaj in Janez Do
linar.
V petek, 3. julija, in v sobo
to, 4. julija, sta bila na spo
redu predfinalna večera, kjer se je 
pomerilo 27 ansamblov. V ne
deljo, 5. julija, je padel zastor na 
39. Števerjanski festival s final
nim delom in podelitvijo nagrad 
ter z nagovorom predsednika or
ganizatorja SKPD F. B. Sedej Ma
teja Pintarja. Eden izmed vrhun
cev finalnega dela je bil brez dvo
ma Pintarjev poseg, ko je pohva
lil vse nastopajoče ansamble, 
rekoč "s svojim resnim in priza
devnim pristopom do tekmo
vanja zagotavljate kvaliteto Festi
vala in prinašate med Borovce ti
sto glasbeno moč, ki združuje lju
di v plesu in petju lepih sloven
skih pesmi". Spomnil se je po
budnika Festivala, ansambla

Natkotu 
v spomin

P rišel je m ed  nas leta 1970, 
ko  sm o iskali pevca z  ba
sovskim  glasom in našli 
pri Natkotu izvrsten bas za na

stop na Ptujskem festivalu do
mače glasbe. Z  veseljem je 
sprejel povabilo in ostal do kon
ca zvest ne le pri ansamblu, tem
več tudi pri domačem zboru, ko 
je dirigent Tomaž Tozon rabil 
ob pom em bnejših nastopih po 
moč. Ko je ansambel prenehal 
delovati, se je z  isto zasedbo 
ustanovila Pevska skupina Šte
verjan p o d  vodstvom  Tomaža 
Tozona. Z  ansamblom sm o bili 
na vrhuncu delovanja in  Natko 
se je z  vso vnem o angažiral, da 
so bili nastopi čim lepše izvede
ni. Prepotovali sm o tudi nekaj 
sveta in  m ed  izseljence ponesli 
slovensko pesem. Na odru je bil 
Natko vedno pozoren in na
smejan, kratkomalo užival je. 
Leta 1971 se je začela strma p o t  
organizacije Števerjanskega fe
stivala, kjer je bil Natko gonilna 
sila. Poznalo se je, da je bil dober 
organizator in  delavec. Spod
bujal je vse z  veliko vnemo. Te 
dni je potekal m ed  Borovci že 
39. festival. Zazvenele so tiste 
melodije, ki so bile Natkotu pri 
srcu in za katere je preko 20 let 
pomagal pri ansamblu. Zvest je 
bil do konca. In pravna dan, ko  
so zazvenele melodije m ed  Bo
rovci, je utihnil Natkov žlahtni 
bas. Za vse, kar je naredil za nas 
Števerjance, se m u  iskreno zah
valjujemo. Natko, hvala za vse!

Aleš, Bruno, Zvonko, Niko, 
Bruno, Dušan, Robi, Boris in Lojze

Lojzeta Hledeta, ter se oddolžil 
dvema preminulima članoma te
ga ansambla: Ediju Hledetu in 
Natku Antoniču. "Danes pogreša
mo dva priljubljena obraza Šte
verjanskega festivala, človeka, ki 
sta veliko pripomogla k rojstvu in 
razvoju same prireditve", je 
zaključil. Nedeljski adrenalinski

Ansambel Kolovrat iz Ljubljane je 
prejel nagrado za najboljšo melo
dijo, nagrado za najboljšega debi
tanta pa ansambel Triglavski mu
zikanti s Preddvora. Komisija za 
besedilo (Milan Jež, LeonardKatz 
ter Franka Padovan in Martina 
Valentinčič kot predstavnici orga
nizatorja) je nagradila Majdo Re-
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Foto Bum baca

popoldan je snemal tržaški sedež 
Rai, ki bo oddajal finale 12. in 16. 
julija. Po dogovoru ga bo RTV 
Slovenija predvajala 31. julija in 
8. avgusta.
V prvih dveh tekmovalnih veče
rih je komisija za glasbo (Berti Li- 
pusch, Danilo Čadež, Jože Bur
nik, Tullio Možina, Jan Leopoli, 
Denis Novato, Mihael Corsi, ko
misiji je predsedoval Matej Pin
tar) prepustila v finalni nedeljski 
del 16 ansamblov: Minutka, Gadi, 
Gorenjski kvintet, Rimljani, Mo
dri val, Uspeh, Čepon, Zdomarji, 
Veseli svatje, Harmonija, Taims, 
Biseri, Kolovrat, Erazem, Juhej in 
Triglavski muzikanti.
Zmagovalci 39. Festivala narod- 
no-zabavne glasbe "Števerjan 
2009" so Veseli svatje iz Kranja, 
ki so nastopili s skladbama Pod 
cvetočimi kostanji (ans. bratov 
Avsenik) in Svet je že od pamti- 
veka tak (glasba Matjaž Vlašič, be
sedilo Janez Hvale), medtem ko 
so si nagrado občinstva pridobili 
člani ansambla Zdomarji iz Do
lenje vasi. Iz zakladnice so izvaja
li skladbo Tvoje oči (ans. Mladi 
Dolenjci). Nagrado za najboljši 
kvintet je komisija prisodila an
samblu Gorenjski kvintet iz Be
gunj, za najboljši trio ansamblu 
Erazem s Predjamskega gradu.

bernik za skladbo Pomlad se je vr
nila, uglasbil jo je Igor Podpečan, 
izvajal pa ans. Harmonija.
Očitno deževno vreme skozi celo
ten potek tekmovalnega trod- 
nevja, nedeljski program se je sko
raj čudežno odvijal med Borovci, 
prinaša Števerjancem srečo, saj so 
lahko ponosni nad doseženim 
kakovostnim rezultatom prijavlje
nih ansamblov in stalno narašča
jočim številom obiskovalcev, tako 
da borovci postajajo iz leta v leto 
vedno bolj tesni. Prav zaradi tega 
je organizator želel letos razširiti 
festivalski prostor s postavitvijo 
šotora tudi na trgu pred cerkvijo. 
Tudi letos je bilo možno po
slušanje celotnega poteka tekmo
vanja preko spletne strani društva 
F. B. Sedej, www. sedej. org, kar je 
dodatno obogatilo ponudbo s 
strani organizatorja predvsem za 
tiste, ki jim je Števerjan težko do
segljiv. K temu gre povedati, da 
zasluga inovativnega kabelskega 
spremljanja Festivala gre goriški 
družbi Tmedia. Nedeljski del pri
reditve so počastili številni častni 
gostje. Prava poslastica nedeljske
ga večera je bil nastop priznanega 
slovenskega, ljudskega kantav- 
torja Adija Smolarja, ki je ironič
no in šarmantno pritegnil pozor
nost publike ter še dodatno spro

stil in razveselil praznično vz
dušje.
Obiskovalcem Festivala je bil na 
voljo obširen bilten o sami prire
ditvi. Brošuro, ki obsega desetine 
črno-belih pa tudi več barvnih 
strani, je izdala Zveza slovenske 
katoliške prosvete iz Gorice, na
slovno stran je prispeval David 
Pintar.
Pri organizaciji in izpeljavi Festi
vala imajo vsako leto pomembno 
vlogo pokrovitelji: Zveza sloven
ske katoliške prosvete iz Gorice, 
Gorska skupnost terskih in na- 
diških dolin ter Brd, Občina Šte
verjan, Občina Brda, RAI - Radio 
Trst A, Adriano Corsi Spa, Banca 
di Cividale - Kmečka banka, Avto 

Batič Ajdovščina in Lucio- 
licar. Ševeda tudi vsem 
ostalim cenjenim daro
valcem, ki so zagotovili 
pomembno finančno 
podporo letošnjemu Fe
stivalu, gre prisrčna zah
vala.
Odrsko sceno si je zami
slil in izdelal priznani slo
venski umetnik Jože Na
potnik. Amplifikacijo so 
urejali Mice Karov, Niko 
Klanjšček in Jože Pirman, 
ki so se tudi letos odlično 
izkazali. Za vso skrb in 
profesionalnost si za
služijo vsi omenjeni pri
srčno pohvalo. V pevski 
sobi Sedejevega doma so 
razstavljali prave fotograf
ske umetnine člani fotok

luba Skupina 75.
Števerjanski festival ni le glasbe
no tekmovanje, temveč ima ve
like zasluge pri ohranitvi kultur
ne dediščine in daje mladini 
močno oporo, da se lahko s po
nosom zaveda svojih korenin in 
da vedno bolj spoznava, da je tre
ba biti narodu zvest in tako oh
ranjevati lastno identiteto.
Ob koncu čutimo dolžnost, da se 
zahvalimo številnim Števerjan
cem, fantom in dekletom, ki neu
trudno skrbijo za brezhiben po
tek tako pomembne zamejske 
manifestacije. Mislimo, da ni bi
lo še nobenemu obiskovalcu žal 
za obisk na našem prazniku v tej 
prelepi briški vasici, saj je vsak Fe
stival s svojimi melodijami, an
sambli in gosti enkratno doži
vetje, ki se vsakomur nepozabno 
vtisne v spomin.
Festivalske luči so ugasnile, pri
voščili si bomo dolgo, vroče po
letje in se v mislih že spogledova
li z naslednjim, jubilejnim Festi
valom. 40. rojstni danje zelo po
membna obletnica in Števerjanci 
ga želijo praznovati skupaj s svojo 
publiko. Poslušalce in ljubitelje 
narodno-zabavne glasbe torej po
novno vabijo čez leto dni v Šte
verjan.

MD

Namesto črne kronike

Ne, nismo noben otok!

P rav zares nismo noben 
otok!

Seveda mislim na našo na
rodno skupnost, za katero smo 
včasih zmotno prepričani, da živi 
svoje življenje, ki je drugačno od 
ljudi naše družbe, katere del smo, 
pa če to hočemo ali ne, priznati 
namreč.
Zadnje dni čisto nič ne zavidamo 
kolegom iz krajevnih dnevnikov, 
ki morajo pisa ti daljše zapise v čr
no kroniko.
Vest, da si je v Doberdobu do m i
nulega tedna dobra in trezna ma
ti stregla sama po življenju, ko je 
nerazumljivo skušala nasilno 
obračunati s svojim sinom, je do
dobra pretresla samo kraško vas 
kot vso Goriško.
Vest, da je nekdanji slovenski šol
ski strežnik več ko t mesec dni 
sam ležal mrtev v  svojem stano
vanju v  Gorici in so njegove 
ostanke našli že mumificirane, 
tudi ne govori o nas kot o kaki po
sebni skupnosti, ampak prepro

sto o tem, da nismo čisto nič dru
gačni od tistih, za katere mislimo, 
da osamljeni živijo v naši družbi. 
Naša družba ne deluje več tako, 
kot je delovala nekoč. 
Solidarnosti ni več, javna social
na služba je hladna, računsko 
preračunljiva in človeku, posa
mezniku tuja, prostovoljne in ka
ritativne službe pa tudi ne morejo 
nadomestiti tiste tople človečno
sti, za katero bi sami morali po
skrbeti, če bi še hoteli živeti v sku
pnosti, za katero bi lahko rekli, da 
je skupnost.
Nobenega moraliziranja, lepo 
prosim!
Navadili smo se, da nam mladi 
umirajo za drogo in alkoholom, 
navadili smo se na smrtne ne
sreče na cesti, na alkohol za vola
nom  in na mamila na zabavah, le 
o tem se pri nas ne sme javno go
voriti!
Pa se potem piše za črno kroniko 
o fantu, ki se ga je s prijatelji na
pil in je zmrznil v  našem mestu,

iz bližnje furlanske vasi je bil; pa 
se potem fantu, ki je vzel prevelik 
odmerek zastrupljene droge, po
sveti cela stran v  dnevniku, da se 
samo nekaj dni kasneje lahko 
piše o tem, kako dvajsetletniki 
posilijo mladoletno dekle ob 
štrih popoldan v  baru sredi naše
ga mesta.
In še in še bi lahko naštevali.
In če smo kdaj zmotno mislili, da 
mi, da naša, slovenska skupnost 
deluje drugače, da je drugačna, se 
motimo, dejstva, tudi krvava dej
stva, to govorijo, le priznati si te
ga nočemo.
In ob takih dogodkih je potreben 
razmislek, tišina, ki pa ni zarot
niški molk, ampak je krik po člo
večnosti, toplini, iskreni človeč
nosti, vsem tistem, kar naredi 
družbo lepo, čepa že ne lepo, pa 
vsaj znosno, človeka vredno.
Ob takih dogodkih je potrebna 
molitev.
Da. Molitev za rajne in za tiste, ki 
ostanejo, se pravi za vse nas, ki 
smo del te družbe in je ta naša 
družba taka, kot je, tudi in predv
sem zato, ker smo m i taki, kot 
smo.

Jurij Paljk

Obvestila
D ruštvo s loven sk ih
upokojencev za Goriško prireja v 
so b o to , 1 . a v g u sta , piknik z 
izletom v Spilimbergo za obisk 
svetovno znane šo le  mozaikov in 
ogled mesta ter okolice. Sledil bo 
odhod v restavracijo Pri starem  
trajektu ob Tilmentu v lepem  
gozd ičk u  in s e n c i  za k osilo , 
srečelov in družabnost. Prijave do 
razpoložljivih m est sprejem ajo  
Saverij R. (tel. št. 0 4 8 1 3 9 0 6 8 8 ) ,  
Ivo T. (0 4 8 1  8 8 2 0 2 4 ), Ema B. 
(0 4 8 1  21361 ) in Ana K. (0481  
7 8 0 6 1 ) .  Predujem  2 0  evrov. 
Vpišite s e  čim prej!

Sožalje
Skupnost družin Sončnica izreka 
občuteno sožalje ob izgubi drage 
m am e, none in ta šč e  svojemu  
prijatelju Adrijanu Pahorju in 
družini, aktivn i č la n ic i n a š e  
skupnosti.
Ob b o leči izgubi n ek d an jega  
člana goriškega pokrajinskega 
s v e t a  S S k  in p o d g o r sk e g a  
k u ltu rn eg a  d e la v c a  N atka  
A nton ija  izreka  S lo v e n s k a  
skupnost občuteno sožalje ženi 
Klavdiji ter hčerkam a Katji in 
Sabini.
Z veza  s lo v e n s k e  k a to lišk e  
prosvete izreka globoko sožalje 
družini in sv o jcem  ob izgubi 
navdušenega kulturnega delavca 
Bernarda Antonija.

Darovi
Zašteverjanskocerkev: N. N. 50;
v spomin na pokojne vrstnike, ko 
obhajam o 6 0 . rojstni dan 50; 
sk ro m n a  p o m o č  za  o b n o v o  
cerkve stari oče S. 9 0  evrov.
Za cerkev na Jazbinah: N. N. 3 0  
evrov.
Za cerkveni pevski zbor: svojci 
ob pogrebu očeta  Ferdinanda 
Komjanca 10 0  evrov.
Za lačne otroke v misijonih: ob 
prvem obhajilu Nikolaja družina 
D am ijana H led eta  n a m e s to  
“bombonier” 2 0 0  evrov.
Za društvo krvodajalcev iz 
Sovodenj nam esto cvetja na grob

Natka Antonija daruje brat 100  
evrov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 1 0 .0 7 .2 0 0 9  do 1 6 .0 7 .2 0 0 9 )
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na u ltrak ra tk em  valu  s  
frekvencam i za Goriško 97 .5 ,
9 1 .9  Mhz; za Furlanijo 1 0 3 .7 ,
1 0 3 .9  Mhz; za Kanalsko dolino 
9 5 .7 ,  9 9 .5  Mhz; za sp o d n jo  
dolino Bele 9 8 .2  Mhz; za Karnijo 
9 7 .4 ,  9 1 ,  1 0 3 .6  Mhz; na 
internetu www. radiospaziol03. 
it. S lo v e n s k e  o d d a je  s o  na 
sp o red u  v sa k  d an , razen ob  
nedeljah, od 2 0 .0 0  do 2 1 .0 0 , na 
soboto ob 15. uri. Spored:
Petek, 10 . julija (v studiu Andrej 
Baucon): Poletni večeri: najboljša 
d o m a ča  n arodno-zab avna in 
zabavna g lasb a  turbo d an ce, 
vroče  n o v ice , za n im iv o sti in 
humor.
S o b o ta ,  1 1 .  ju l i j a  (vod i Ezio  
G osgnach): Okno v B enečijo: 
o d d a ja  v b e n e š k e m  in 
rezijanskem narečju.
P o n e d e lje k , 1 3 . ju lija  (v studiu  
Andrej Baucon): Poletni sodobni 
s o u n d , n ajb o ljši sv e to v n i in 
dom ači hiti (nekoč in d an es), 
vroče novice, zanimivosti.
Torek, 14. julija (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru
- Glasbena^oddaja z Matjažem. 
Sreda, 15. julija (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v d u šo  in svet: 
Bitka dveh svetov pri Vrhpolju II. 

el - Izbor melodij, 
ietrtek, 16 . ju lija (v studiu Niko 

Klanjšček): Poletje po dom ače.

Ob odhodu v večnost 
dragocenega člana 

naše skupnosti 
NATKA ANTONIJA

izražam o svojcem  
iskreno sožalje!

Uredništvo Novega glasa

Ob boleči izgubi 
dragega m oža in očeta 
NATKA ANTONIJA

izrekam o Klavdiji, 
Sabini in Katji 
globoko sožalje

rajonski svet Podgora

Ob težki izgubi 
dragega očeta izražajo  

Sabini in  d ružin i 
globoko sožalje

sodelavci firme 
Maco s.r.l. in Adriano 

Corsi S.p.A.

Ob boleči izgubi kulturnega delavca in organizatorja
NATKA ANTONIJA

izraža Združenje cerkvenih pevskih zborov - Gorica 
iskreno sožalje ženi Klavdiji, hčerkama Sabini in Katji 

ter vsej podgorski skupnosti.
Hvaležni smo mu za njegovo dragoceno delo, 

tudi na področju zborovskega petja.

D ragi NATKO, 

p u s til  s i veliko  p ra zn in o , 

vedno  te bom o ohran ili v lepem  spom inu . 

K lavdiji, Sabini, K a tiji in  osta lim  so ro d n iko m  

iskreno  sožalje

žalujoči člani PD Podgora, MePZ Podgora in Akord

Ob p reran i sm r ti prija telja  
NATKOTA,

nekdanjega  člana pevskega  zbora, ansam bla  
L. Hlede, p evske  sku p in e  Števerjan, izrekam o  že n i  

Klavdiji, hčerkam a K atji in Sab in i ter ostalim  
sorodn ikom  iskreno sožalje. R ad i sm o  te im eli!

Aleš, Bruno, Niko, Bruno, Dušan,
Robi, Boris in  Lojze
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Ob 90-letnici umika tiskarne na Prevalje

Srečanje treh Mohorjevih
v Celovcu

Celovška M ohorjeva za
ložba že vrsto let prireja 
na začetku poletja na 
vrtu svojega zgodovinskega se

deža v Celovcu večerni praz
nik, ki želi biti "iskrena zahva
la vsem prijateljem, strankam, 
bralcem , avtorjem , ilustra
torjem  in sodelavcem", kot je 
poudaril vodja založbe Franc 
Kelih. Z letošnjim  praznikom

vodilni pri bratovščini previd
neje nastopajo, ker obstaja ute
meljena nevarnost, da bi priš
lo do napadov nem ških skraj
nežev na slovenske ustanove 
in  ljudi. Odločili so se torej za 
um ik, za katerega so sprva m i
slili, da bo le začasen, a zaradi 
nevzdržnih razm er na Ko
roškem z vse hujšim  stopnje
vanjem nemškega nacionaliz-

M ohorjeve založbe, ki je bil v 
četrtek, 2. julija, pa so želeli 
obeležiti tudi 90. obletnico pri
silnega um ika M ohorjeve ti
skarne iz Celovca na Prevalje. 
Po razpadu Avstro-Ogrske in 
zaradi bojev za severno mejo 
m ed državo SHS in avstrijsko 
vojsko je nam reč vodstvo 
M ohorjeve družbe ob napove
di, da se bo jugoslovanska voj
ska um aknila iz Celovca, 
sprejelo nasvet, naj um akne na 
varno tiskarno in naj tudi sami

ker ni bilo več skupne države, 
v kateri se je M ohorjeva druž
ba razvila in  opravila nadvse 
pom em bno vlogo m ed našim  
ljudstvom, saj je prinesla slo
vensko knjigo v vsako sloven
sko okolje in s sposojanjem tu 
di v skoraj vsako slovensko 
družino.
Večkrat spreminjajoče se geo
politične razmere v prejšnjem

ma, je M ohorjeva s Prevalj šla 
v Celje in  se odločila še za 
uredništvo v Ljubljani ter tako 
na slovenskih tleh tostran Ka
ravank nadaljevala svoje p o 
slanstvo.
Celovška veja m ohorjanskega 
drevesa je torej želela obeležiti 
to obletnico s srečanjem treh 
M ohorjevih družb, se pravi s 
predstavitvijo domači javnosti 
tudi ostalih dveh sester, Celj
ske in  Goriške M ohorjeve 
družbe, ki sta dejansko nastali,

stoletju so torej zahtevale ve
liko m ero prilagodljivosti s 
strani vseh treh vodstev, da so 
zmogla v Italiji pod fašizmom, 
v kraljevini Jugoslaviji prej in 
pod kom unističnim  režim om  
kasneje, ali v Celovcu, kjer so 
leta 1927 obnovili delovanje, 
ki je uspevalo do nacistične do
be, ali po drugi svetovni vojni 
spet tako v Celovcu, kakor tudi 
na Goriškem lahko nadaljeva
li m ohorjansko osnovno idejo 
o širjenju knjig, ki naj temeljijo

na krščanskem  etosu in  naj 
ljudstvu ponujajo kakovostno 
in koristno branje, ki naj ga vz
gaja k lepem u ter obenem  uči. 
Med trem i sestrskimi družba
m i je bilo sodelovanje po d ru 
gi vojni precej okrnjeno do le
ta 1984, ko so se vodstva prvič 
form alno srečala na Ko
roškem, kar je obrodilo  red- 
nejše povezave in  sodelovanja. 
Leta 1992 pa so v Bilčovsu na 
Koroškem podpisale izjavo, da 
bodo sodelovale "v duhu  
m ohorjanstva in skupnega slo
venskega kulturnega prosto
ra”.
Na tiskovni konferenci v 
M ohorjevi knjigarni so ured
nik celovške Mohorjeve založ
be Hanzi Filipič, direktor Celj
ske M ohorjeve družbe Jože Fa
ganel in  njen urednik Andrej 
Arko ter Marko Tavčar kot taj
nik GMD, predstavili zanim i
vejše izdaje posameznih založb 
in  skupne naslove, ki niso le 
skupna vizitka sestrskih za
ložb, ampak so dejansko poka
zatelj eno tnosti slovenskega 
kulturnega prostora.
Pod večer pa se je v rt v n o 
tranjosti zgodovinskih
M ohorjevih hiš v središču Ce
lovca sprem enil v prizorišče 
doživete kulturne prireditve v 
znam enju slovenskega petja in 
ž lah tne recitirane slovenske 
besede.
Druženje so oblikovale ženska 
pevska skupina H artm ann'ce, 
ki so pred kratkim izdale svojo 
prvo zgoščenko s pesm im i na 
besedila pesnice Milke H art
m an, priljubljeni Oktet Suha, 
ki se ravno odpravlja na gosto
vanje po Argentini, ter igralec 
Vladimir Jurc, ki je m ed posa
m eznim i sklopi podal verze 
Edvarda Kocbeka, Simona Gre
gorčiča in  Prešerna ter od lo 
m ek iz proznih del Florjana Li- 
puša. Pesmi in misli, ki so na 
koroških tleh, pa čeprav v do
m u slovenskega kulturnega in 
narodnopolitičnega življenja, 
izzvenele še kako aktualno in 
vzpodbudno.

MT

Kratki

N a gradu Kromberk

Julijski večeri za glasbene 
nostalgike

Tisti glasbeni navdušenci, 
ki kljub digitalizaciji in 
poslušanju glasbe preko 
ipodov, mp3, mp4 ipd., še ved

no prisegajo na zvok analognih 
gramofonov in dobre stare vinil
ne plošče, bodo vsak torek do 
konca julija prišli na svoj račun 
na gradu Kromberk oziroma v 
tamkajšnjem amfiteatru, kjer bo
do na sporedu glasbena preda
vanja z naslovom Gla
sbeni vinil večeri. Kot 
je na predstavitvi 
omenjenih glasbenih 
večerov povedal direk
tor Goriškega muzeja,
Andrej Malnič, so se za 
njihovo organizacijo 
odločili, ker se na gra
du Kromberk celo leto 
odvijajo najrazličnejša 
predavanja in dogodki, 
julij pa je bil vse do zdaj 
s tega vidika relativno 
neizkoriščen mesec.
Potem ko se je lanske
ga predavanja glasbe
nega navdušenca An
dreja Pauerja iz Nove 
Gorice udeležilo od 
120 do 150 ljudi, so v 
muzeju ugotovili, da je 
za gramofone, vinilne 
plošče in glasbo naše 
bližnje preteklosti še precej alijpa 
že spet precej zanimanja. "Če
prav smo bili sprva mnenja, da 
ne gre za muzejsko temo, se je 
izkazalo prav to. Gre za po
doživljanje nekega stila po

slušanja glasbe, ki ga danes v 
množični rabi ni več, obenem pa 
gre tudi za družbeni dogodek", 
je v zvezi s tem povedal Malnič 
in dodal, da je eden od ciljev do
godka tudi odpiranje gradu 
Kromberk za različne javnosti. 
Pojasnil je, da bo v roku dveh let 
v gradu, kjer domuje Gorišku 
muzej, obiskovalcem na voljo še 
ena dvorana za najrazličnejše

prireditve, saj se bodo pisarne 
preselile v Solkan in takrat naj bi 
postal grad z okolico še po
membnejša kulturno turistična 
destinacija. Malnič je povedal še, 
da v Sloveniji trenutno ni nobe

nega podobnega dogodka, o 
družabni noti predavanj oziro
ma tematskih večerov, ki bodo 
predvidoma trajali uro in pol, pa 
je poudaril, da so se z gostinci iz 
Grajske kleti dogovorili, da ljubi
telji poslušanja starih "plat" ne 
bodo ne žejni ne lačni. Organiza
torji so poskrbeli tudi za možno
st izmenjave in prodaje vinilnih 
plošč raznovrstnih glasbenih

zvrsti in LP raritet. Prvi večer, v 
torek, 7. julija, je pripadel An
dreju Pauerju, glasbenemu nav
dušencu iz Nove Gorice, ki je z 
lanskoletnim dobro obiskanim 
predavanjem na neki način zak

rivil letošnjo širitev dogodka na 
štiri večere. Pauer je s pomočjo 
plošč in gramofona predstavil 
raznovrstne glasbene stile od jaz
za, folka, bluesa in rockhProlla. 
Naslednji torek, 14. julija, bo ob 
21. uri večer rock glasbe 60. in 
70. let, ki ga bo vodil glasbeni 
urednik Radia Slovenija, Dragan 
Bulič. Poskrbel bo zato, da bodo 
prijeten ambient zapolnili zvoki 
kultnih izvajalcev, kot so Jimi 
Hendrix, Cream, Rolling Stones, 
Kinks, Yardbirds, itd. Teden dni 
kasneje bo o slovenski popularni 
glasbi od Optimistov do Avto
mobilov predaval Zvone Tomac, 
producent in vodja izvedbe na 
TV Slovenija, ki se lahko pohva

li z eno naj večjih 
zbirk vinilnih plošč v 
Sloveniji, saj ima več 
kot deset tisoč naslo
vov. Večer bo posvetil 
zgodovini slovenske 
pop produkcije. 
Zadnji glasbeni vinil 
večer bo na sporedu v 
torek, 28. julija, ko bo 
zbranim predaval in 
vrtel glasbo Sergej 
Randelovič -  Runjoe, 
bobnar, pevec, avtor 
glasbe in tekstopisec, 
ki je z različnimi slo
venskimi in tujimi iz
vajalci posnel že 
preko 80 nosilcev 
zvoka. Na večeru, na
slovljenem Tajno 
društvo PVC pred
stavlja -  Velika trojka, 
bo predstavil izjemne 

glasbenike, kot so David Axelrod, 
Burt Bacharach in Scott Walker.
V primeru slabega vremena se 
glasbena predavanja iz amfitea
tra preselijo v grajsko vežo.

Nace Novak

Tri nove knjige Leva Detele
Ob letošnji sedemdesetletnici na Dunaju živečega pisatelja Leva 
Detele je pri Celjski Mohorjevi družbi pred kratkim izšla avtorjeva 
obširna, 4 0 0  strani obsegajoča spominska knjiga Dunaj na poštni 
znamki. To je že tretja Detelova publikacija te vrste (leta 1987 je pri 
Slovenski kulturni akciji izšel Časomer življenja o avtorjevem vojnem 
in povojnem “socialističnem” otroštvu, leta 1999  pa je ljubljanska 
Nova revija pod naslovom Emigrant izdala Detelove zdomske 
spom ine na čas pred osamosvojitvijo Slovenije). V najnovejši 
spom inski knjigi opisuje D etela razgibani ča s  sloven sk ega  
osam osvajanja, vojne za Slovenijo, neizpolnjenih slovenskih  
pričakovanj in vizij, tranzicije in korupcije ter domačih in svetovnih 
zapletov, ki pogojujejo tudi življenje posameznika. Spremno besedo 
k Detelovi novi
knjigi je napisal 
Andrej Rot. 
Celovška Moho
rjeva založba pa 
je pravkar izdala 
D etelovo  novo 
pesniško zbirko 
Grške pesmi, ki 
je nastala ob lan
skem avtorjevem 
potovanju v Gr
čijo in njegovem 
ponovnem  sre
čanju s  staro gr
ško antično kul
turo, s  katero se  
je seznanjal že 
na ljubljanski 
klasični gim na
ziji. O bširno  
spremno študijo 
o “D etelovem  
večstopenjskem  
literarnem  ra- 
zvoju”jevGrških 
pesmih objavila 
dr. Janja Žitnik 
Serafin z Inšti
tuta za slovensko izseljenstvo pri znanstvenoraziskovalnem centru 
Slovenske akademije znanosti in umetnosti v Ljubljani.
Pri založbi revije Log na Dunaju, ki izhaja že trideset let, je kot 
devetindvajseta publikacija edicije Log -  Buch izšla Detelova zbirka 
eksperimentalne in ironične nemške poezije Verdichtungen (Zgostitve 
/  Spesnitve). To je že trinajsta samostojna Detelova nemška knjiga. 
Do sedaj je na Dunaju živeči in pišoči avtor, ki je v prevodih natisnjen 
v številnih jezikih po svetu v zbornikih in revijalnem tisku, objavil 
štirideset samostojnih leposlovnih publikacij v slovenščini, nemščini 
in romunščini, v Avstriji pa je uredil tudi okrog osem nemških literarnih 
antologij, med temi dve s  prevodi del Edvarda Kocbeka.

Šesti film o Harrvju Potterju kmalu 
v kinematografih
Julij bo pomemben m esec za vse ljubitelje sage o najstniškem 
čarovniku Harryju Potterju. Šesti film, posnet po literarni predlogi J. 
K. Rovvling z naslovom Harry Potter in Princ m ešane krvi v režiji 
Davida Yatesa, je svetovno premiero doživel 6. julija vTokiu, evropsko 
7. julija v Londonu in ameriško 8. julija v NewYorku, poroča Slovenska 
tiskovna agencija.
“Harry Potter se  v šestem  letu na čarovniški šoli Bradavičarki z 
modrim čarodejem Dumbledorjem odpravi po sledeh velike in 
nevarne skrivnosti, ki utegne razkriti bistvo Harryjevega smrtnega 
sovražnika Mrlakensteina.Taje za izvrševanje svojih zlobnih načrtov 
izbral Harryjevega vrstnika Drača, medtem ko se  Harryjeva najboljša 
prijatelja Ron in Hermiona soočata s  težavami prvih najstniških

ljubezni. Toda 
obetajo se  tra
gični dogodki, 
ki bodo za 
vedno spreme
nili čarovniški 
svet”, napove
dujejo na splet
nih straneh Ko- 
loseja. V glavni 
vlogi mladega 
čarovnika Har- 
ryja Potterja bo 
p onovno n a 
stop il D aniel 
Radcliffe, manj
kala pa ne bo
sta niti Emma 
VVatson (Her
miona) in Ru
pert Grint 
(Ron). V filmski 
za sed b i so  
m ed drugim i 
š e  M ichael 
Gambon, Alan 
R ickm an in 
H elen a  Bon- 
ham  Carter. 
Film bo v s lo 
v e n sk e  k in e
matografe pris

pel dober teden po evropski premieri, 16. julija. Harry Potter in Princ 
m ešane krvi je nastal osem  let po prvem delu filmske serije z 
naslovom Kamen modrosti. Z njim se  saga v filmski različici približuje 
koncu, saj sledi sam o še  del, ki nastaja po knjigi Svetinje smrti. V 
slovenskem prevodu je zadnja knjiga iz serije o Potterju pri založbi 
Mladinska knjiga izšla februarja lani.
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8. Zamejski festival amaterskih dramskih skupin

Odrski večeri so našteli veliko 
mladih navdušencev

Kot sta nekajkrat v napove
dih programa naglasili po
vezovalki gledaliških veče
rov, Anja Colja in Katja Antonič, ki 

sta se zvrščali na mavhinjskih 
odrih, je letošnja izvedba festiva
la zabeležila veliko prisotnost 
mladih gledaliških navdušencev 
med igralci nastopajočih skupin 
in med številno publiko, ki je vsak 
večer vzorno spremljala odrsko 
dogajanje na z žarometi in oz
vočenjem ter drugimi tehničnimi 
pripomočki opremljenem odru 
pod krošnjama dreves, pa tudi na 
manjšem odru, pod šotorom na 
dvorišču nekdanje osnovne šole.
V nekdanji učilnici sta gospe Ga
brijela Osbich Pison in Marija Le- 
ghissa razstavljali svoje natančno 
izdelane umetnine, poslikave na 
različnih keramičnih predmetih 
in vezenine, ki si jih je ogledala 
množica obiskovalcev gledaliških 
večerov na, ob jasnih večerih - teh 
sicer letos ni bilo -  še posebno ča
robnem mavhinjskem trgu.
Na njem se je v ponedeljek, 29. 
junija, predstavila triintridesetlet
na Tržačanka Irene Pahor. Pod na
zivom Gledališče enega je publiki 
ponudila v oceno svoj monolog 
Danes sem sitna... Ah ti, kako plo
skaš! Mlada izvajalka je gledališko 
ustvarjalnost pobliže spoznala na 
liceju, po delovnih in življenjskih 
izkušnjah, zaradi katerih se je od

daljila od čarobnega gledališkega 
sveta, je to svojo nagnjenost spet 
začela gojiti sedaj, ko obiskuje Stu- 
dioArt v Trstu. V svoj pogled na ta 
"sitni svet", ki usmerja človekovo 
usodo in mu skali pričakovanja in 
v katerem ima moški še vedno 
množico privilegijev, je izlila ku
pico razočaranj, jeze, srda... V mo- 
nološkem nastopu, z domišljeno 
izrabljenim rekvizitom, klo
bukom, se je nedvomno izkazala 
njena prirojena igralska žilica, ki 
pa bi nujno rabila režijsko oporo, 
da bi se igralkino izvajanje prelilo 
v dovršen, zaokrožen odrski 
prikaz.
Na strune prekipevajoče komične 
nabreklosti, prelivajoče se v ka
rikiran oris likov, so isti večer zai
grali igralci dramske skupine SKD 
Slavec iz Ricmanj in Loga, ki že 
preko četrtstoletja v domačem 
kraju skrbi, da vsako leto ob praz
niku župnijskega zavetnika sv. 
Jožefa zaživi humorno odrsko de
lo, navadno opirajoče se na slog 
ljudske igre. Z razpoznavnimi ko
mičnimi posegi režiserke Ingrid 
Verk so igralci pred mavhinjsko 
publiko, ki se je z velikim zano
som odzvala na njihovo izvajanje, 
odigrali Vaje v zboru, komedijo 
Vinka Moederndorferja, ki jo je 
Verkova priredila, poslužujoč se 
narečja, katerega izrazoslovje 
zmeraj podžge navdušenje širše
ga kroga mavhinjskih gledalcev. 
Ti so se zelo zabavali ob prigodah 
klavrnega vaškega zbora, ki mu

ambiciozna županja, ob bogatem, 
a omejenem podporniku, želi vti
sniti "mednarodni" pečat.
Pristen ljudski duh je zavel v to
rek, 30. junija, ko so mladi lutkarji 
iz Devina in okolice pod režijskim 
vodstvom priznanih etnomuziko
loga, lutkarja in ilustratorja Igorja 
Cvetka in Jelene Sitar, ustanovi
teljev lutkovnega gledališča Za- 
pik, gledalcem postregli s tragič
nim zapletom igre O roparskem 
vitezu Jaromiru, ki jo je po ljud
skih motivih spletel Niko Kuret. 
Ob nasvetih mentorjev so jo do
polnila nastopajoča dekleta in si 
zamislila sceno in kostume, ki so 
jih, ob dobršnji meri hudomuš
nosti, navdihnili kuhinjski pripo
močki. Pet mladih lutkaric, pri ka
terih se ob spretnosti upravljanja 
izvirnih lutk -  na koncu so se le
te spremenile v rezine krompirčka 
za cvrtje, saj so bile delno se
stavljene iz krompirja - dobro poz
na nekajletna udeležba na polet
nih lutkovnih delavnicah v Devi
nu, je žalostno zgodbo, v kateri se 
zgodi kar nekaj umorov, odelo v 
duhovite groteskne odtenke, tako 
da je vse izzvenelo razbre
menjujoče. Posebej je treba izpo
staviti glasbo Igorja Cvetka, ki so 
jo lutkarice izvajale z večjimi pok
rovkami in celo z zajemavko.
Za tem lutkarskim biserčkom so 
se gledalci z radovednim pričako

vanjem zbrali na trgu, da bi si 
ogledali Monolog za dva Zelo ma
le tržaške kabaretne bande, preo
stalega delčka nekoč nabrite Ma
le tržaške kabaretne bande. Kaba
retni nastop sta si po italijanskih 
tovrstnih žanrskih vzorih zamisli
la, napisala in zrežirala Fabrizio 
Polojaz in Aljoša Saksida. Polojaz 
je nekako vodil "bralni" nastop, 
Saksida pa je na kitaro in harmo
niko izvajal izvirno glasbo in pe
smi Giorgia Gaberja. Poudarek je 
bil na zamorjenosti, ki jo občuti
mo zamejci, tujci v domovini in v 
italijanski državi. Usojena nam je 
dvojnost, razdvojenost - zato mo
nolog za dva -, ki gotovo izvira, po 
mnenju izvajalcev, že iz avstro- 
ogrskih časov. Prerešetavane teme 
so se sukale okrog mladega poli
tika Gabrovca, krovnih organiza
cij, naše pregovorne razdeljenosti, 
italijanske politične scene..., a ni
so vsebovale posebne svežine in 
izvirnosti. Prepričani smo bili, da 
bo kabaretni veter zapihal s prist
no ostrino in prinesel izvirne te
matike, ne pa že v vseh mogočih 
omakah pogretih vsebin. 
Posebno doživetje je bil v četrtek, 
2. julija, nastop Barvane klape 
VZS Mitja Čuk. Skupina odraslih 
gojencev, slovenskega in italijan
skega jezika, z različnimi fizični
mi in psihičnimi hibami, se ob 
potrpežljivem spremljanju vzgoji
teljev ter pod vztrajnim, požrtvo
valnim režijskim vodstvom Meli
te Malalan že vrsto let predaja gle

dališki umetnosti in je v teh letih 
vidno napredovala. Napredek se 
je pokazal tudi na mavhinjskem 
nastopu, ko je enajst gojencev v

skupinsko zasnovani pisanosti ko
stumov in domišljijskem scen
skem poletu odigralo pravljično 
igro V vetru je resnica; po bolgar
ski pravljici jo je zanje spisala Jelka 
Cvelbar. Veter podari dečku čaro
ben prt, da bi se mu opravičil, ker 
mu je razpihal moko, s katero je 
otroku mati želela pripraviti torto 
za rojstni dan. Nepoštena gostil
ničarja mu ukradeta darilo, a lo
pova doleti zaslužena kazen. V 
pravljičnem razpletu so se vsi po

trudili in v publiki vzbudili 
globoke občutke, ki so se preli
li v iskreno ploskanje za ogro
men trud, ki so ga ti prav po
sebni igralci vložili v nastop. 
Predvsem otrokom je bila iste
ga dne namenjena predstava 
Mary Poppins, avtorice Pamele 
L. Travers. Zgodbo o ljubeznivi, 
a svojevrstni varuški s čarov
niškimi zmožnostmi otroci do
bro poznajo, ker ji je sloves pri
nesel pred več desetletji film, 
ki ga je posnel Walt Disney. Ob 
njem je zasanjalo kar nekaj ge
neracij otrok. Opirajoč se na 
filmski scenarij, ki vsebuje vr
sto elementov, značilnih za ri
sanke, je zgodbo ali bolje nekaj 
prizorov za Slovenski oder, za 
mlajše igralce Radijskega odra, 
priredila in na odrske deske 
prenesla Lučka Susič. Pri tem 

se je neizbežno morala soočiti z 
različnimi težavami, ki jih prinaša 
tako zgrajena uprizoritev. Kljub 
scenski pomoči Magde Samec in 
plesnim utrinkom Jelke Bogateč 
se igra ni razživela. Na posneti gla
sbeni spremljavi, ki jo je po znani 
filmski glasbeni predlogi priredil 
Aljoša Saksida, je moteče delova
lo petje, ker se z njim niso ujeli 
igralci na odru; ti tudi zaradi mla
dih let niso mogli biti kos nekate

rim vlogam.
V petek, 3. julija, je oder pod šoto
rom zasedla nižješolska skupina 
dramskega odseka društva Jaka

Štoka. Za mentorja so letos prvič 
imeli Romea Grebenška, člana 
SSG Trst. Za nižješolce je priredil,

zrežiral in scensko opremil igro 
Kdo je napravil Coco' srajčico? 
Delo je po nežni zgodbi Frana 
Levstika Kdo je napravil Vidku

srajčico? napisal Boris A. Novak. V 
Grebenškovi priredbi je igra žele
la pridobiti sodobno poanto, 
predvsem z glasbenimi vložki, ki 
so spremljali posamezne živalice, 
ko so pomagale šivati Coco' novo 
srajco. Ta sodobna nota se je kar 
precej bila z ljudskostjo, katero so 
odslikavale tudi otroške izšte- 
vanke. Igralci so bolj ali manj zdr
drali besedilo, v vsebino katerega 
se sploh niso vživeli. Med 
igranjem so se raztresli in smeh 
jih je lomil, kar je še dodatno ska

lilo njihov nastop. S scenskimi 
elementi in pravljično vsebino so 
bili "skregani" tudi kostumi (npr.

raka je predstavljala baletka na ko
talkah!?).
Čeprav so temni oblaki obetali 
dež - dežne kaplje so res prisilile 
gledalce, da so se za nekaj časa za
tekli pod dežnike -, je dramska 
skupina SKD Tabor z Opčin pri
pravila oder na trgu za izvedbo 
komedije Campiello velikega ko
mediografa Carla Goldonija. Ko
medijo je v slovenski jezik, v ri
me, sveže prelil Sergej Verč in ji 
ob narečnih izrazih in italijanskih 
primeseh vnesel temperamenten 
primorski značaj. Mali trg, na ka
terem se vrti ves svet njegovih pre
prostih prebivalcev, se je zrcalil v 
scenski podobi Magda Starec 
Tavčar, ki je ob nakazanih 
pročeljih hiš obmorskega mesta 
smotrno upoštevala njihovo 
funkcionalnost. Nošo ljudi iz 18. 
stoletja, ki so bivali daleč od blišča 
velikega trga, so označevali pri
merni kostumi Beti Starc. Enajst 
nastopajočih likov so izoblikova
li dolgoletni izkušeni igralci in 
mlajši, ki se šele spogledujejo z 
odrskimi deskami. Posebno do
bro so bile izdelane »starejše« žen
ske figure, ki so pravzaprav nosi- 
teljice dogajanja domačega dvo

rišča, kjer se ob sproščeni igri na 
srečo spor vname že ob neznatni 
iskrici nevoščljivosti, ljubo
sumja... Mlada dekleta spletajo 
ljubezenske vezi, o poroki pa 
sanjajo tudi njihove ovdovele ma
tere. Tudi varovanka čudaškega, a 
premožnega strica si želi ljubezni, 
ki bi jo odpeljala v srečnejše dni; 
njeno hrepenenje se izpolni, ko 
jo razsipni vitez zasnubi in od
pelje na jug. Režiser Verč je do
gajanje razpredel v živahnem, raz
gibanem ritmu -  tekst bi sicer 

lahko nekoliko skrčil -, tako 
da so nekatere igralke 
lahko izkazale vse svoje ko
medijantske zmožnosti. 
Toda ob koncu je celoto ne
razumljivo odel v zelo 
mračne, grenke tone, ki so 
se odražali tudi na neuto
lažljivih obrazih protagoni
stov.
Zadnja predstava tekmo
valnega programa je bila v 
soboto, 4. julija. Mladinska 
skupina dramskega društva 
Jaka Štoka je odigrala svoje
vrstno tragikomično igro 
Dese Muck Neskončno lju
bljeni moški. Osem igral
cev je v zelo hitrem tempu, 
ki ga je narekoval režijski 

pristop Gregorja Geča, njihovega 
nekajletnega mentorja, uprizori
lo delo, ki je zahtevalo bliskovito

menjavo scene zaradi naglo se iz- 
menjajočih prizorov, odslika- 
vajočih pretekle dogodke, ki so 
pogojevali prikazano situacijo; le
to je komentiral -  po zgledu antič
nih tragedij - svojski ironično gro
teskno burkaški zbor. Igralci so 
skrbno sledili režiserjevi zamisli 
in dobro začrtali nastopajoče like. 
O sami izbiri dela in njeni vsebi
ni pa bi lahko razpravljali na dol
go in široko, saj prikazuje nič kaj 
zgledno družino in družbo. V njej 
družinski oče, ki pogreša ljubezen 
že od mladih nog, skače čez plot 
kar s sosedo in ima istospolno raz
merje s sodelavcem, mati pa sek
sa s svojim zdravnikom, hčerka 
tudi komaj čaka, da bo padla ko
mu v objem. Cinično razmišljanje 
none (ostro jo je izrisal Igor Rebu
la), ki jo le na videz pesti senilna 
bolezen, dodatno prispeva k pre
natrpanosti negativnega pogleda 
na posameznika in njegova 
življenjska odločanja.
Koncert latinsko-ameriške ljudske 
glasbe, ki jo je izvajala skupina 
Chirike1, je ob rosenju dežja po
spremil redke poslušalce v sobot
no noč.

Iva Koršič

Oblikovalci p red s tav e  M avrična ribica z režiserko  Božo Hrvatič, dobitniki več n a g ra d

Slavnostni večer
Zadnje dejanje 8. Zamejskega festivala amaterskih 
dramskih skupin s e j e  odigralo v nedeljo, 5. julija, 
zvečer, ko je gledališki igralec Danijel Malalan na 
mavhinjskem trgu vodil slovesno podeljevanje 
nagrad in vm es zapel nekaj pesmi, tudi song o 
igralcih, in interpretiral Prešernovega Povodnega 
moža. Glasbeno popestritev večera so nudili Mladi 
kraški muzikantje, ki na vsakem nastopu kažejo 
v se s tr a n sk o  rast. V im enu društva s e  je  
oblikovalcem festivala zahvalila Anja Colja, iz 
občinske uprave Devin-Nabrežina pa s e j e  oglasila 
odbornica za šolstvo in kulturo Tjaša Švara. Trud 
prireditelja, društva SKD Cerovlje-Mavhinje, je 
pohvalil predsednik Slovenske prosvete Marij Maver 
iz Trsta in poudaril pom em bnost festivala, ki 
pozitivno vpliva na tukajšnje gledališko področje. Ko 
je na oder stopila tričlanska komisija -  Samantha 
Kobal, Nataša Sosič, Aleksij Pregare -, je večer 
doživel vrhunec. Pred branjem zelo izčrpnih motivacij 
in podelitvijo posameznih nagrad je Samantha 
Kobal poudarila, da so bile letošnje predstave na 
visokem nivoju, da je pri nastopajočih opazna pot 
razvoja tudi zaradi obiskovanja izobraževalnih 
tečajev in da je bilo težko izbirati glavne ženske 
vloge, saj so bile v večini enakovredne.
Po natančnem ogledu predstav in presoji je žirija 
tako porazdelila nagrade: 
otroška kategorija: najboljši jezik: 0  roparskem 
vitezu Jaromiru, Lutkarji iz Devina in okolice; 
najboljša glasba: Mavrična ribica: Aljoša Tavčar, 
otroška dram ska skupina S lo v en ec  Boršt -  
Zabrežec; najboljši kostumi: Mavrična ribica: Ester in 
Dajana Kočevar; najboljša scena: 0  roparskem 
vitezu Jaromiru: skupinsko delo; najboljša stranska 
moška vloga: Mavrična ribica: Matija Succi-riba 
nagajivka; najboljša glavna ženska vloga: Mavrična 
ribica: ex aequo Sophie Vinci, Tina Klun, Aliče Jež,

sardele čenče; najboljša režija: Mavrična ribica: Boža 
Hrvatič;
mladinska kategorija: najboljši jezik: Mary Poppins, 
Slovenski oder Trst; najboljši kostumi: Blackout!, 
Nicole Cherbancich, L'art pour špas, dijaki liceja 
Prešeren Trst; najboljša scena: Krvava uganka za 
osem  žensk: Magda Samec, gledališka skupina 
MOSP Trst; najboljša ženska stranska vloga: Dom 
Bernarde Albe: Mateja Prašelj-Adela, višješolska 
skupina dramskega društva Jaka Štoka Prosek- 
Kontovel; najboljša moška stranska vloga: Blackout: 
Alex Jerman-Ljubomir; najboljša ženska glavna 
vloga: Krvava uganka za osem  žensk: Patrizia 
Jurinčič-Pierrette; najboljša moška vloga: Mary 
Poppins: Mitja Rupel-gospod Banks; najboljša režija: 
V vetru je resnica: Melita Malalan; Barvana klapa, 
VZS Mitja Čuk; najboljša uprizoritev: V vetru je 
resnica; najboljša izvedba: Krvava uganka za osem  
žensk, režija Lučka Susič; 
kategorija odraslih: najboljši jezik: Campiello, 
dramska skupina SKD Tabor, Opčine; najboljša 
glasba: Kekec gre na morje: Kraški ovčarji; najboljši 
kostumi: Campiello: Beti Starc; najboljša scena: Ku 
je pršla Alma: Peter Sancin, dramska skupina KD 
Slovenec Boršt-Zabrežec; najboljša ženska stranska 
vloga: Campiello: Valentina Strgar-Katra; najboljša 
m oška stranska vloga: Vaje v zboru: Damjan 
Križmančič-Drago, dramska skupina SKD Slavec 
Ricmanje-Log; najboljša ženska stranska vloga: 
Kozja koža: Emanuela Cicigoi-Silvia, B eneško  
gledališče; najboljša moška glavna vloga: Campiello: 
Fabrizio Polojaz-vitez; najboljša izvedba: Kozja koža, 
režija Marjan Bevk; najboljša režija: Vaje v slogu: 
Alenka Hain, mladinska igralska skupina SKD 
Globasnica, Koroška.
Nagrado občinstva je s  9 ,7413 točkami prejela 
Mavrična ribica.
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Posvet
“Že kot devinsko-nabrežinski občinski svetnik (z izkušnjo tudi na Tržaški 
pokrajini) sem  svojim slovenskim kolegom v Nabrežini in v ostalih 
krajevnih javnih upravah predlagal, da bi se  kot slovenski izvoljeni 
predstavniki povezali v koordinacijski odbor. Potrebo sem  utemeljil z 
dejstvom, da je na teritoriju toliko in tako zapletenih problemov, ki 
zahtevajo usklajene nastope tako na področju uveljavljanja narodno- 
jezikovnih pravic kottudi pri izvajanju zaščitnih zakonov in spodbujanja 
gospodarskega razvoja na območjih, kijih označujejo krajinske odlike, 
a so hkrati (in zaradi tega) podvržena nemajhnim omejitvam. Glede 
tega je omem be vreden 21. člen zaščitnega zakona 3 8 /2 0 0 1 , ki 
govori o zaščiti družbenih, gospodarskih in okoljevarstvenih interesov 
naše skupnosti. Isti zakon je na celotnem območju evidentiranih 32  
občin v FJK odprl nove možnosti za uveljavitev in razvoj slovenskega 
jezika in kulture.
Naštel sem le nekaj področij, ki predstavljajo kar nekaj tehtnih razlogov, 
da se  slovenski izvoljeni predstavniki - ne glede na strankarsko 
pripadnost - na vseh ravneh javnih uprav med sabo bolj povežemo in, 
kjer je mogoče, koordinirano nastopamo. Podobno željo in potrebo 
sem  močno občutil v številnih pogovorih z izvoljenimi v raznih javnih 
ustanovah. Večkrat je občutiti potrebo tudi po osnovni izmenjavi 
informacij, mnenj, izkušenj, napotkov, zato da je naša vloga v javnih 
upravah čim bolj dosledna, učinkovita in uspešna - da sm o koristni 
družbi in zadovoljni s  svojim delom. Nemalokrat čutimo potrebo tudi 
po dodatnem izobraževanju, ki bi ga s  skupnimi močmi lahko uresničili 
v obliki posvetov, seminarjev ali že samih predavanj. Dragoceno vlogo 
lahko pri tem odigravajo številni izkušeni uradniki in funkcionarji v 
vseh naših upravah, ki jih verjetno premalo vključujemo v naše delo. 
Ne pozabimo tudi na dragoceno izkušnjo nekdanjih javnih upraviteljev. 
Prvi korak na tej poti naj bo krajši posvet, ki bo priložnost, da se  zlasti 
novoizvoljeni občinski upravitelji seznanijo s  “pravicami in dolžnostmi”, 
ki spremljajo mandat izvoljenega predstavnika”, piše deželni svetnik 
Igor Gabrovec.
Posvet z naslovom Pravice, pristojnosti in dolžnosti občinskih 
upraviteljev v FJK bo v ponedeljek, 13. julija, ob 17. uri v konferenčni 
dvorani Tessitori v deželni palači na trgu Oberdan 5.

nifrl Občni zbor

Naj združenje pridobi 
čim več članov!

b w j :wi Priprave na misijon

Hospice Adria onlus 
in težki bolnik

Foto IG

eprav je Niko Tence 
prevzel predsedstvo 
Slovenskega deželnega 

gospodarskega združenja 
komaj pred letom dni, se je v 
tem času tako za združenje kot 
za svetovno gospodarstvo 
marsikaj spremenilo. 
Spremembe, ki jih je bilo 
ZDGZ deležno, so bile zadeve 
notranjega ustroja organizacije, 
ki ne bodo nikakor pogojevale 
domenjene strategije izpred 
dveh let. "Menim zato, da nas 
mnogo bolj zanima epohalna 
novost, ki jo predstavlja 
najhujša gospodarska kriza po 
letu 1929", je dejal Niko Tence 
med svojim predsedniškim 
govorom na 33. občnem zboru 
SDGZ v ponedeljek, 29. junija, 
v dvorani ZKB na Opčinah. 
Svetovna gospodarska kriza je 
namreč pogojevala določene 
smernice SDGZ: "Z Deželo smo 
sodelovali pri oblikovanju 
protikriznih posegov, zlasti na 
področju socialnih blažilcev v 
prid zaposlenim in prvič tudi 
uslužbencem iz trgovskega 
sektorja, turizma in obrtništva. 
Prejšnji teden pa smo z deželno 
federacijo zadružnih bank 
podpisali posebno protikrizno 
konvencijo, ki velja za vse naše 
kategorije".
Niko Tence je v svojem 
nagovoru že razmišljal o 
obdobju, ko bo gospodarska 
kriza mimo. Ciljati je treba že 
sedaj na izobraževanje (SDGZ 
trenutno sodeluje z Zavodom 
za poklicno izobraževanje in z 
izobraževalnim konzorcijem 
Slovik). Predsednik je obenem 
poudaril potrebo po utrditvi 
članske baze, saj bo tudi od 
tega odvisna teža, ki jo bo 
SDGZ imelo v novem svetu 
tržaške trgovinske zbornice oz. 
pri snovanju zavezništev glede 
imenovanja novega upravnega 
odbora in predsednika. Niko 
Tence je zato pozval vse 
manjšinske družbene dejavnike 
(začenši s krovnima 
organizacijama), naj slovenske 
podjetnike v Italiji usmerijo k 
članstvu v SDGZ ter naj se 
slovenska podjetja poslužujejo 
storitev, ki jih ponujajo ostala 
včlanjena podjetja v SDGZ, da 
bi čim bolj utrdili gospodarsko

podlago naše manjšine: 
predvsem zato, ker je golo 
čakanje na prispevke evropskih 
skladov in drugih sredstev 
pravi riziko (velike zamude pri 
odobritvi pravilnikov 
evropskih skladov so privedle 
do tega, da bo SDGZ projekte 
za obdobje 2007-2013 novega 
Cilja 3 Italija - Slovenija začelo 
izvajati komaj marca ali aprila 
naslednje leto). Tence se je zato 
obrnil na krovni organizaciji in 
na manjšinske medije, naj 
bodo bolj kot doslej pozorni na 
gospodarske stvarnosti, saj 
moramo poskrbeti, "da bodo 
naši uradi vso svojo pozornost 
lahko namenili problematikam 
članstva ter razvoja 
manjšinskega gospodarstva, 
medtem ko gre zdaj preveč 
truda v zagotavljanje 
finančnega preživetja".
Tence je posebno pozornost 
namenil SDGZ kot 
povezovalnemu členu na 
obmejnem področju in znotraj 
delikatnih razhajanj v 
trgovinski zbornici. Predsednik 
je obenem napovedal možnost 
prekinitve sodelovanja SDGZ 
pri pobudi CAT Servizi al 
Commercio S. r. 1, "ki se je 
rodila z ambicioznimi cilji, a se 
je sčasoma utopila v pretirano 
različnih pojmovanjih glede 
ciljev in načinov izvajanja 
dejavnosti CAT-a". Tence je 
kritično presojal razmerje s 
tržaškimi partnerji, 
organizacijami ACIESSE - 
Confesercenti, Si. Na. Gi. in 
Associazione Autonoma 
Commercio e Turismo; oster je 
bil še do nekaterih problemov 
v goriškem podjetju Servis in 
do težav med člani konzorcija 
Dolina 2. Predsednik je sklepni 
del svojega posega posvetil 
analizi položaja posameznih 
sekcij.
Andrej Šik, ravnatelj SDGZ, je 
podal obračun za lansko leto in 
predstavil finančni proračun za 
leto 2009. Šik je prebral tudi 
poročilo o delu Euroservisa, 
poročilo o delovanju podjetja 
Servis pa je predstavila 
ravnateljica Nadja Prašelj. 
Poročilo nadzornega odbora je 
prebral predsednik Marino 
Pečenik.

Hospice je celostna oskr
ba bolnika z neoz
dravljivo boleznijo, ki se 

bliža koncu svoje življenjske poti, 
hkrati pa nudi tudi pomoč svoj
cem terrminalnega bolnika. 
Hospice omogoča, "da umirajoči 
zaključijo svoje življenje po na
ravni poti, nemoteno, brez nika
kršnega umetnega podaljševanja 
tostranske poti, obenem pa je na
ša filozofija odločno nasprotna 
evtanaziji", nam  je povedala 
podpredsednica Hospice Adria 
onlus Branka Sulčič pred preda
vanjem, ki ga je v sklopu priprav 
na oktobrski misijon imela v sre
do, 1. julija, v župnijski dvorani 
pri Sv. Jakobu.
Danes poznamo tri oblike hospi- 
ca, in sicer: klasični angleški hos
pice, ki je ločen od bolnišnice; 
hospice, ki je urejen v posebnih 
oddelkih znotraj bolnišnice, in 
novejšo obliko na domu. "Naša 
organizacija se ukvarja ravno s to

Slovensko kulturno društvo 
Lonjer - Katinara v sodelo
vanju z Mladinskim zdru

ženjem Lonjer -  Katinara, Foto 
video Trst 80, Kulturnim druš
tvom za umetnost Kons prireja v 
Lonjerju priljubljeno mednarod
no likovno delavnico Arteden, ki 
se bo zaključila v soboto, 11. juli
ja. Pobuda, ki bo letos že sedmič

obliko negovanja bolnika, pri ka
teri so soudeleženi predvsem 
prostovoljci. Delo hospica pa je 
timske narave, saj so soudeleženi 
zdravniki, usposobljeni bolničar
ji in terapevti. Pri naši organi
zaciji je aktivna skupina šestih 
prostovoljcev", nam je povedala 
podpredsednica, ki ima za sabo 
dolgoletno izkušnjo in teoretsko 
podlago, ki si jo je med drugim 
nabrala v onkološkem središču v 
Avianu. "V veliko pomoč mi je 
bila tudi izkušnja, ki sem jo 
imela v središču Igea v Trstu, kjer 
sem dodobra spoznala samoto 
ostarelih in bolnih ljudi. Najraje 
pa nudim pomoč bolnikom na 
domu. Umirajočemu je treba sta
ti ob strani, ga negovati in se še 
zlasti soočiti ter se približati nje
govemu mentalnemu stanju, ki 
v tako hudih trenutkih odgovar
ja povsem drugačni logiki kot 
sicer. Prav v Avianu je neka ter
minalna bolnica skušala

zapored, je nastala pod 
pokroviteljstvom Zveze 
slovenskih kulturnih dru
štev, Italijanskega vsedr
žavnega združenja jezi
kovnih manjšin, dežele 
FJK, tržaške pokrajine, ob
čine Trst in Urada vlade RS 
za Slovence v zamejstvu in 
po svetu.

prepričati sorodnike, da je imela 
pred sabo Mater Božjo: nahajala 
se je na prehodu med življenjem 
in smrtjo".
Hospice Adria onlus je nastal le
ta 2001. Prvi občni zbor je bil 
januarja naslednjega leta, nekaj 
mesecev zatem pa so Hospice 
Adria že uvrstili na deželni sez
nam prostovoljnih organizacij. 
Cilj združenja je nudenje po
moči težkemu in terminalnemu 
bolniku in njegovi družini ob

spoštovanju njegovega dosto
janstva, želje in pravic ne 
glede na veroizpoved, narod
nost, raso, politično prepriča
nje in družbeni stan. Hospice 
Adria Onlus spodbuja razne 
pobude, ki omogočajo življe
njsko kakovost do smrti, prire
ja skupine za samopomoč v 
obdobju žalovanja. Organi
zacija se s predavanji, okrogli
mi mizami in seminarji v so
delovanju s sorodnimi zdru
ženji in ustanovami loteva 
cele vrste tabujskih argumen
tov, zlasti smrti in bolečine. 
Gre torej za področje, ki se ga 
v vsakdanjem življenju najra
je - in golo rečeno -  otepamo: 
to je menda razlog, zaradi 
katerega ostaja tematika ovita 

v tančico skrivnosti oziroma ig
norance. "Vzemimo kot primer 
vprašanje maziljenja", je dejala 
Branka Sulčič: "Ljudje ga navad
no jemljejo kot pripravo na bliža
jočo smrt. Nikakor pa ni tako: za 
maziljenje se lahko odloči bol
nik pred težko operacijo, da se 
priporoči Gospodu. Maziljenje 
lahko prejmejo tudi mlajše os
ebe, starostniki pa ga lahko tudi 
večkrat ponovijo".
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m:m:i Likovna delavnica

Arteden že sedmič 
zapored!

SKEDENJ no uresničiti". Škof Ravignani se 
je nato spomnil nekaterih 
ključnih trenutkov življenja ms- 
gr. Ukmarja, zlasti tistega iz leta 
1947, ko mu je bil poverjen man
dat za delitev zakramenta svete 
birme v istrskih župnijah naše 
tedanje škofije, ki so spadale pod 
jugoslovansko administracijo. 
Pred koncem slavnostnega bo
goslužja, ki ga je spremljalo pet
je Združenega zbora ZCPZ, se je 
škof Ravignani v svojem imenu 
in v imenu tržaške Cerkve zah
valil vsem, ki so skrbno delali in 
ne brez truda privedli do konca 
proces za beatifikacijo in kanon

izacijo Božjega služabnika ms- 
gr. Ukmarja, kot tudi vsem, ki 
so spremljali ta postopek z 
molitvijo. "Zahvaljujem se 
gospodu Dušanu Jakominu, 
postulatorju v naši škofiji. 
Ponovno se zahvaljujem ms- 
gr. Ettoreju Malnattiju, 
pooblaščenemu sodniku, pro- 
motorju prava msgr. Mariju 
Gerdolu, profesorici Silvi 
Resinovič Valenčič, profesor
ju Tomažu Simčiču, Raoulu 
Pupu, Liciniji Roth Pahor, dr. 
g. Zvonetu Štrublju in vsem 
tistim, ki so sodelovali pri tem 
postopku. Prisrčno se zah
valjujem tudi msgr. Blažu Jez
eršku, postulatorju v Rimu pri 
Kongregaciji za zadeve svet
nikov". Prof. Silvi Resinovič 
Valenčič, "ki je z vso 
natančnostjo izpolnila vlogo 

notarja", pa je škof Ravignani 
podelil medaljo pro Ecclesia et 
Pontifice, odlikovanje, ki ji ga je 
sveti oče Benedikt XVI. podelil 
za njene zasluge.
G. Dušan Jakomin se je nato za
hvalil msgr. Ravignaniju za 
prizadevanje, ki ga je vložil v pro
ces beatifikacije, s podobnim od
likovanjem pa se je poklonil še 
predsedniku sodišča za beati- 
fikacijski postopek msgr. Ettore
ju Malnattiju.
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Cerkev sv. Lovrenca

Slovesna maša za msgr. 
Jakoba Ukmarja

v

Š kofijskega dela beatifikaci- 
jskega postopka msgr. Jako
ba Ukmarja je zdaj res 

konec.
S slovesno sveto mašo v škeden- 
jski cerkvi sv. Lovrenca, ki jo je v 
nedeljo, 5. julija, ob somaševan
ju slovenskih in italijanskih 
duhovnikov daroval škof in 
apostolski administrator 
tržaške škofije Evgen Ravig
nani, se je zaključilo obdobje 
zadovoljstva za opravljeno de
lo, začel pa se je čas upanja in 
molitve, da bi božjega služab
nika msgr. Ukmarja nekoč res 
uvrstili med blažene. G. 
Dušan Jakomin se je namreč 
v sredo, 8. julija, s sodelavci 
odpravil v Rim, da bi izročil 
dokumentacijo o življenju 
msgr. Ukmarja Kongregaciji za 
zadeve svetnikov.
Množica vernikov in pevcev 
domačega cerkvenega zbora 
se je pred slovesnim bogosluž
jem najprej zbrala pred 
grobom msgr. Ukmarja na 
škedenjskem pokopališču, kjer 
sta škof Ravignani in postula- 
tor škofijskega dela beatifikaci- 
jskega postopka g. Dušan 
Jakomin z molitvijo priporočila 
božjega služabnika Gospodu. 
Pred oltarjem cerkve sv. Lovren
ca je nato škof Ravignani med 
dvojezičnim bogoslužjem obudil 
spominn na velikega moža in 
duhovnika, čigar beseda, "ki mu 
je privrela iz srca čista in sveža, 
kajti bila je zajeta ob neusahlji
vem viru Svetega pisma, je tu 
postala jasno in zahtevno pova
bilo h krščanskemu življenju in

krepka spodbuda, da bi vsi, ob 
različni identiteti jezika, kulture 
in navad, skupno rasli v resnici 
in ljubezni".
Škof Ravignani je msgr. Ukmarja 
označil za preroškega moža. "V 
pridigah, v katerih je znal ču

dovito združiti svežino evangeli
ja z življenjskimi dogodki, ko mu 
ni manjkalo poguma, da ne bi 
obsojal tega, kar je poniževalo 
človeško dostojanstvo, ko je 
sramotilo človeško identiteto in 
svobodo, kot tudi ne tega, kar bi 
moglo zlorabiti krščansko vero v 
krivične namene. Vse to v luči 
popolne zvestobe Božji besedi, ki 
jo je moral oznanjati v pošteni 
zvestobi Cerkvi in njenim pastir
jem". Apostolski administrator je 
namreč omenil znamenito pridi

go, ki jo je msgr. Ukmar imel 31. 
maja 1931 glede krščanskega 
sožitja narodov, s katero je kazal 
na redko modrost in razgledano 
usmeritev. "Msgr. Ukmar je bil 
prerok tudi v tem, da je dal 
Gospodu na razpolago svoja usta

in svoje srce, ko je povrnil mir in 
milost tistim, ki so se k njemu za
tekali v zakramentu sprave. Bil je 
iskan spovednik in dragocen in 
zanesljiv svetovalec. Duhovnike 
in laike, Slovence in Italijane je 
sprejemal z odprtim srcem in jih 
pazljivo poslušal v vsej svoji do
broti. Ni bila le odveza od gre
hov, ki jim je vračala mir srca. 
Združena je bila z nasvetom, ki je 
izhajal iz globoke povezanosti z 
Bogom, v kateri je on živel in je 
bila vsem nasvet, ki ga je pamet-



KAVARNA SAN MARCO Jubilej Dušanajelinčiča

Rad imam, da ljudje
berejo moje knjige.

Obvestila

lagajal udeležencem različnih sta
rostnih dob. Vabimo tudi študente 
z univerrze, naj se  pridružijo ani
matorjem.
V soboto, 18. julija, bo romanje 
na Svete Višarje. Za romanje se  
lahko prijavi vsakdo. Avtobus bo 
odpeljal z Opčin ob 7. uri zjutraj, s  
Trga Oberdan ob 7.15, s  Proseka 
ob 7.25, od Sv. Križa ob 7.30, iz 
Sesljana ob 7.35. Za vpis in vse 
ostale informacije za oratorij in 
rom anje p ok lič ite  na te l. št . 
0 4 0 2 2 0 6 9 3  ali 3 4 7 9 3 2 2 1 2 3 .  
Toplo vabljeni.
Duhovne vaje v Domu blagrov bo
do letos potekale od ponedeljka, 
17. avgusta zjutraj, do srede, 19. 
avgusta zvečer. Vodil jih bo pater 
Silvin Kranjc. Informacije in prijave 
na tel. št. 0 4 0  2 9 9 4 0 9  pri gospe 
Normi Jež. Iz Slovenije je predkli- 
cna št. 0039 .

Sožalje
Ob smrti nam vsem dragega Ervina 
Purgerja izreka občuteno sožalje 
ženi Mariji, otrokom Ticijani, Rošani, 
Damjanu in Martinu, njihovim dru
žinam in vsem sorodnikom župnij
sko občestvo od Žavelj-Štramarja.

SV. IVAN | Praznovanje zavetnikov

Lep nastop MoPZ Sv. Jernej 
in MePZ Lojze Bratuž

Praznovanje farnega za
vetnika sv. Janeza Krstni
ka pri Sv. Ivanu se je za

čelo v nedeljo, 21. junija, ko so 
se verniki udeležili trad i
cionalne proce
sije, kateri je 
sledila slovesna 
sveta maša, ki jo 
je daroval sve- 
toivanski kaplan 
g. Milan Nemac.
Slovenski vern i
ki so se na pred
večer praznika 
sv. Janeza v 
torek, 23. junija, 
zbrali tud i pri 
večerni sveti 
m aši v stari 
cerkvici v ul.
Capofonte; 
naslednjega dne 
so se slovenski in  italijanski 
verniki udeležili skupnega bo
goslužja v župnijski cerkvi. 
Sklep praznovanja praznika sv. 
Janeza pa je bil v soboto, 27.

junija, ko sta se v župnijski 
cerkvi z lepim nastopom  pred
stavila MoPZ Sv. Jernej z člpčin 
in  MePZ Lojze Bratuž iz 
Gorice.

la lepe brošure, ki jih  je 
grafično oprem il M ilan Pasar- 
it. Najprej so se občinstvu 
predstavili pevci openskega 
moškega sestava, ki ga vodi

Celovečerni koncert je ob pod
pori Slovenske prosvete nastal 
v režiji domačega društva Mar
ij Kogoj in  M arijinega doma, 
ki sta ob tej priložnosti natisni-

zborovodja Mirko Ferlan. 
MoPZ Sv. Jernej je sorazm erno 
m lad zbor, ki deluje šele drugo 
leto v okviru istoim enske 
openske župnije. Repertoar

skupine zaobjem a skladbe 
slovenskih avtorjev z izrazitim 
poudarkom  na ljudski pesm i 
ter tu d i skladbah z nabožno 
vsebino: izbor pesmi, s kateri
m i so se openski pevci p red
stavili, je bil v pretežni m eri 
ravno verske vsebine. Po Foer- 
sterjevi pesm i Večerni ave so 
bili na vrsti Prachtov Das mor- 
genrot, Komavčeva Zgodnja 
danica, še ena Foersterjeva -  
Ave Maria, Bučarjeva Tam, kjer 

pisana so polja in  dal
m atinska Tiha noč. 
MePZ Lojze Bratuž je 
eden najbolj poznan ih  
sestavov pri nas. 
Zborovodja Bogdan Kralj 
je v program  vključil 
R ahm aninovi skladbi 
Tebe pojem  in  Bo- 
gorodice djevo, Gruberje
vo Sonce že zahaja, de 
Marzijevo M aria lassu', 
Quaggiatovo Libera me, 
Pahorjevo Oče naš h lap
ca Jerneja, ljudsko iz Rez
ije v priredbi Ambroža 
Copija Da hora ta Čani- 
nawa ter Bratuževe Krag- 

uljčke. Svetoivansko občinstvo 
je s prepričanim  aplavzom na
gradilo goriški zbor, katerega 
delo temelji na veselju do pet
ja in zvestobi slovenski besedi.

N O V I

GLAS 9. julija 2 0 0 9

Vpetek, 10. julija 2009, ob 20. uri 
bodo v galeriji Kraške hiše odprli 
fotografsko razstavo goriškega 
umetnika Zdenka Vogriča. Avtorja 
bo predstavil ravnatelj goriškega 
muzeja Kromberk iz Nove Gorice 
Andrej Malnič. Glasbeni uvod bo 
zaupan harmonikarju Jariju Jarcu. 
Apostolstvo sv. Cirila in Metoda 
iz Trsta vabi na slavje svetih blago
vestnikov v nedeljo, 12 . julija 
2009, ob 17. uri. Slovesno som a
ševanje z duhovniki jubilanti bo 
vodil letošnji novomašnik g. Niko 
Čuk. Pel bo združeni cerkveni pev
ski zbor pod vodstvom Edija Ra- 
ceta. Sodelovali bodo tržaški skav
ti. Zaželjeneso narodne noše. Vab
ljeni vsi častilci svetih bratov, člani 
ACM in vsi, ki jim je pri srcu eku
mensko delovanje.
Šolske sestre de Notre Dame orga
nizirajo od 13. do 17. julija oratorij 
za otroke iz vrtca, ki imajo že 4 leta 
in več, za osnovnošolske otroke in 
dijake nižjih srednjih šol. Oratorij 
bo v Slomškovem domu v Sv. Kri
žu. Program bo pester in se  bo pri-

HimiiiJtiiHU Praznovanje zavetnika sv. Janeza

Vera ni znanje, 
je odločitev

Z upijani slovenske in itali
janske narodnosti iz Štra- 
marja in  Žavelj so v cerkvi 

sv. Janeza Krstnika v sredo, 24. 
junija, proslavili svojega farne
ga zavetnika s slavnostnim bo
goslužjem. Somaševanje je ob 
petju Združenega zbora Zveze 
cerkvenih pevskih zborov pod 
vodstvom Edija Raceta vodil p. 
Bogomir Srebot, dvojezično

od vere". Vera namreč ni znan
je, "vera je odločitev". "Ali je 
važnejša ljubezen ali zvestoba", 
je g. Miklavec dalje vprašal pri
sotne. Verniki so se bržkone iz
rekli za -  ljubezen; dušni pastir 
pa je nato pripom nil, da za
ljubljenost traja le nekaj časa, 
nato pa mine, "zvestoba pa za
hteva veliko več vnem e"! Danes 
ljudje ne znajo več biti zvesti:

homilijo pa je imel dušni pastir 
iz Trebč Ivo Miklavec.
V posebnem dialoškem odnosu 
z verniki se je g. Miklavec zaus
tavil ob pom enu današnjega ču
tenja verskega etosa. Izhajal je iz 
prepričanja, da ljudje na Boga 
pozabijo takrat, ko se jim godi 
dobro; le v težkih trenutkih se 
Nanj spomnijo. Dogaja se tudi, 
da se mladi po zakramentu svete 
birm e od vere oddaljijo. "Na
mesto da bi bila birma potrditev 
v veri, pom eni obratno odpad 
od nje". G. Miklavec je nato te 
ljudi označil za "zamrznjenike

"Dovolj je, da preštejemo število 
današnjih razporok". Svetniki, 
kot so Janez Krstnik, so nam  za
to lahko smerokazi, ki nam  
kažejo pravo pot do vere, spošto
vanja in  zvestobe Jezusu Kris
tusu. "Človek na to večkrat poz
ablja in  sebično raje zasleduje 
lastne užitke: človek, ki nim a 
neke vere, ki nim a v svojem sr
cu neke poštenosti, je zverina". 
G. Miklavec je svojo homilijo 
sklenil s pošteno, 'km ečko' 
definicijo, kaj je vera: "Je lepa 
beseda na ustih, je resnica v sr
cu, je konkretno dobro delo".

je Dušana Jelinčiča spoznal ob 
njegovi vrnitvi s Himalaje: 
pisatelj je bil tedaj namreč prvi 
plezalec FJK, ki se je povzpel na 
vrh himalajskega osemtisočaka 
Broad Peak. "Prijatelj pok. Miran 
Hrovatin me je opozoril nanj. 
Bili so še časi, ko je nacionalistič
na mržnja odklanjala slovenski

del Trsta in o njem ni bilo ne 
duha ne sluha v časopisu II Pic- 
colo. Spoznal sem tedaj mladega 
nadobudnega fanta, čigar zunan
ji razposajeni in radoživi videz se 
ni spajal z likom globokega in 
občutljivega ter pronicljivega 
pisatelja, za kakršnega bi se nato 
izkazal". Santin se namreč zave
da teže Jelinčičevega pisanja, s 
katerim se je avtor uvrstil med 
najbolj uspešne tržaške pisatelje. 
"Ali se kljub temu ne bojiš 
mehanskega kovanja knjig, 
prakse, v katero večkrat zaidejo 
slavna peresa?", ga je vprašal pri

jatelj. "Nikakor, saj sem pri 
pisanju totalno svoboden, 
pišem zgodbe, ki me zani
majo; doma hranim okrog 
30 idej za prav tolikšno 
število romanov", je dejal 
Jelinčič, prevajalki Dariji 
Betocchi, ki jo je Siligatova 
spraševala o pisateljevem 
slogu, pa povedal, da mora 
celotna literarna struktura 
romana sloneti najprej na 
zgodbi, vanjo se bo šele na
to usidral stil. Jelinčiču so 
za dolgo ustvarjalno pot 
čestitali med drugim še pre
vajalka v ruščino njegovega 
zadnjega romana Kam gre 
veter, ko ne piha, Julius 
Franzot, ki prevaja Zvezd

nate noči v nemščino, režiser in 
pisatelj Marko Sosič, predsednica 
Slovika Matejka Grgič, Marko 
Kravos, tedanji izdajatelj Zvezd
natih noči pri ZTT, kolega in 
pisatelj Giuliano Sadar in seiz
molog Peter Suhadolc, nekdanji 
predsednik SPDT.
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zveze z alpinizmom.
Večer v kavarni San Marco so 
sooblikovali številni Jelinčičevi 
prijatelji in literarni strokovnjaki 
ter prevajalci, ki so od samega za
četka pobliže sledili njegovemu 
književniškemu razvoju. Nov
inar Luciano Santin je izhajal iz 
obdobja izpred dvajsetih let, ko

Petindvajset.
Kulturno združenje 
Tergeste in založba Antony 

sta v sklopu pobud od Trsta do 
Trsta s to magično številko 
uokvirila večer, posvečen 
tržaškemu pisatelju Dušanu 
Jelinčiču, ki je bil v četrtek, 2. 
julija, v kavarni San Marco. 
Malokateri pisatelj se v svo
ji literarni karieri lahko 
ponaša s številno in hkrati 
kakovostno produkcijo: 
Dušanu Jelinčiču pa je to 
uspelo, saj je v petindva
jsetih letih pisateljevanja 
objavil kar petindvajset us
pešnih publikacij.
"Oziroma šestindvajset", je 
Jelinčič opozoril gospo Rito 
Siligato, povezovalko 
večera. "Prav kmalu bo 
namreč izšel nemški prevod 
Zvezdnatih noči", ki je v 
italijanski različici svojčas 
žel izreden uspeh: kar 17 ti
soč prodanih izvodov. "Ner
ad nastopam, rad pa imam, 
da ljudje berejo moje kn
jige", je dejal avtor, za katerega je 
pisateljevanje postal pravi 
modus vivendi. Od kod in zakaj 
ta potreba, je sam pojasnil: "Za
čel sem potovati, ko sem bil star 
15 let, da bi spoznal ljudi: čisto 
naravno se mi je nato zdelo, da 
bi o njih in svojih izkušnjah začel 
pisati. Pisanje je namreč sredst

vo interakcije med mano in sve
tom, ki je legel vame".
Literarna pot je Dušanajelinčiča 
peljala do obravnave različnih 
žanrov. Izhajal je iz športnega 
alpinističnega, dokopal pa se je 
tudi do pishološko-kriminalne- 
ga. "Navezan sem zlasti na svojo 
romanizirano zgodbo (ene na

juspešnejših jugoslovanskih 
alpinističnih odprav na Himala
jo) -  Zvezdnate noči, rad pa 
imam tudi delo Kam gre veter, ko 
ne piha in romana Ljubezen v ča
su samote ter Tema na pomolu". 
Slednji je avtorja prepričal, da je 
sposoben segati tudi v druge 
tematske razsežnosti, ki nimajo

KRAŠKA HIŠA Razstava

Izbor fotografij Kabineta 
slovenske fotografije

V galeriji Kraške hiše v 
Repnu je bil na ogled za
nim iv izbor fotografij, 

ki prihajajo iz Kranja, kjer do
m uje Kabinet slovenske fo
tografije. Ob sodelovanju 
Zadruge Naš Kras je bilo razs
tavljenih 18 črno-belih  fo
tografij različnega form ata 
številnih avtorjev. Podobe so 
del najstarejše javne fo
tografske zbirke v Sloveniji. 
Večina predstavljenih slik so 
originali, in  čeprav je bil na

ogled le izbor, je predstavljal le
ta  zgodovino slovenske fo
tografije s prisotnostjo vidne
jših in pom em bnejših  pred
stavnikov. Najstarejši prisotni 
originalni fotografiji sta bili iz 
leta 1936, in  sicer sliki Janka 
Branca Q uando conveniunt in 
Marjana Pfeiferja Živi mozaik. 
Reprint fotografije Igra z 
zrcalom Avgusta Černigoja pa 
je bila posneta okrog leta 1927. 
Izbor del je opravil dr. Damir 
Globočnik, ki je na odprtju tu 

di predstavil dela in  spregovo
ril o n jihovih  avtorjih. 
Globočnik je za depliant, ki je 
spremljal razstavo, zapisal, da: 
"kronološka n it fotografske 
zbirke sega od fotografov-am- 
aterjev, ki so bili organizirani v 
Fotoklubu Ljubljana in v 
tridesetih letih preteklega sto
letja dosegli vrsto uspehov na 
m ednarodn ih  fotografskih 
prireditvah, vse tja do avtorjev, 
ki so v povojnem  obdobju 
uveljavili nove tendence v fo

tografskem izrazu (predstavni
ki Mariborskega kroga in Foto 
grupe ŠOLT). Med mlajšo gen
eracijo se povečuje delež tistih, 
ki so si fotograf
sko izobrazbo 
pridobili na vi
sokošolskih us
tanovah v tujini.
Prevladujejo fo
tografije iz 
druge polovice 
20. stoletja".
Razstava je 
prikazovala 
številne fo
tografske žanre, 
od krajinske fo
tografije, portre
tov, aktov, pred
metov, reporter
skih slik do pik-

turalnih, realističnih in doku
m en tarn ih  slik. Fotografija 
postane in ostane del skupnega 
zgodovinskega spom ina že

trenutek zatem, ko neki prizor 
posnam em o. Prikaz časa, ki 
nezadržno mineva, daje vred
nost posam eznim  podobam  in 

daje status dokum en
ta fotografijam, saj le
te nam  povedo, kako 
je bilo včasih. 
Kvalitetna razstavna 
ponudba je bila na 
ogled do 5. julija.
Na odprtju sta za glas
beno kuliso poskr
bela Andrejka Možina 
in  Gorazd Pintar. 
Pobudo so podprli 
Urad vlade Republike 
Slovenije za Slovence 
v zamejstvu in po sve
tu, Pokrajina Trst in 
Občina Repentabor.

(beto)
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Predstavitev študija slovenščine v Vidmu

Študij slovenščine odpira 
nove možnosti

N /

Š tudentje slovenščine v Vid
mu so tudi letos lahko izbi
rali med različnimi načini 

izobraževanja. Poleg klasičnega 
študija so imeli možnosti za šte
vilne stike s slovensko kulturo, je
zikoslovjem, zgodovino, literatu
ro in filmom. To pa na koncu 
omogoči uporabno znanje jezika 
in številne prevajalske izkušnje. 
Slovenščino na Univerzi v Vidmu 
študira okrog 50 študentov, ki 
študirajo na Fakulteti za tuje je
zike in književnosti ter na Fakul
teti za izobraževalne vede. Na pr
vi študirajo po klasičnem študij
skem programu za pridobitev di
plome na področju tujih jezikov 
in književnosti in po programu 
kulturne mediacije, kjer je večji 
poudarek na prevajanju. Druga 
fakulteta pa predvideva študij

zgodovine in antropologije, slo
venske literature in jezika na do
diplomskem programu na Fakul
teti za izobraževalne vede, ki štu
dentom ponuja poklic učitelja v 
vrtcu in osnovni šoli. Tečaje slo
venščine lahko obiskujejo štu
denti vseh fakultet, pogosto 
imajo v gosteh študente, vpisane 
na Fakulteto za književnosti.
Na lektoratu v Vidmu na Fakulte
ti za tuje jezike in književnosti 
smo letošnje leto zaključili v za
gonu in zadovoljni smo, saj smo 
študentom ponudili veliko mož
nosti za kakovostno izobraže
vanje in udejstvovanje na različ
nih ustvarjalnih področjih. Radi 
bi še več prispevali k razvoju slo
venistike, saj je ta na mejnem po
dročju, na katerem se nahajamo, 
ključnega pomena za oba naro
da, tako slovenskega kot italijan
skega, ki se brez znanja jezika 
težko sporazumeta. Po drugi stra
ni pa znanje slovenščine odpira 
pestro paleto možnosti za sode
lovanje, tako na področju izo
braževanja, zaposlovanja kot so
delovanja v različnih oblikah po
moči in izmenjave informacij. 
Eno od trajnejših sodelovanj je 
sodelovanje s Centrom za slo
venščino kot drugi/tuji jezik Filo
zofske fakultete v Ljubljani, ki 
nam finančno pomaga pri neka
terih projektih, pri nakupu knjig 
za našo knjižnico in vsako leto pri 
organizaciji ekskurzije v Slove
nijo. Center za slovenščino našim 
študentom vsako leto tudi omo
goča vsaj eno štipendijo za obisk 
Seminarja slovenskega jezika, li
terature in kulture v Ljubljani, 
kjer se lahko študentje vsako po
letje še dodatno izobražujejo. Šti
pendije za poletne šole pa vsako 
leto ponuja tudi Univerza v Vid
mu in tako usmerja študente na 
poletno šolo slovenščine v Bovec. 
Prav tako pa redno dobivamo tu
di štipendije z Univerze na Pri
morskem, ki študentom ponuja 
poletne tečaje slovenščine v Ko
pru. V kratkem povzetku le

tošnjega dogajanja želimo pred
staviti dejavnosti naše študijske 
smeri in pomen za študente ter 
za širšo skupnost.
Dogodki v okviru slovenistike 
V novembru je na fakulteti po
tekal projekt, ki je povezal vse štu
dije slovenistike po svetu pod na
slovom Svetovni dnevi slovenske
ga filma. Projekt je potekal v so
delovanju s Centrom za slo
venščino kot drugi/tuji jezik. V 
okviru tega smo na fakulteti 
predvajali nekatere slovenske fil
me, ki so nastali po literarnih 
predlogah znanih slovenskih av
torjev. Tako smo si pogledali film 
Petelinji zajtrk (režiser Marko Na- 
beršnik, nastal je po knjigi Ferija 
Lainščka), Zvenenje v glavi (reži
ser Andrej Košak, nastal je po 
knjigi Draga Jančarja), Sladke

sanje (režiser Sašo Podgoršek, na
stal je po knjigi Kralj ropotajočih 
duhov Mihe Mazzinija).
Na študiju slovenščine smo letos 
imeli v gosteh znane znanstve
nike s področja jezikoslovja in li
terature. Med drugim so nas obi
skali tudi izr. prof. dr. Simona 
Kranjc s Filozofske fakultete v Lju
bljani, doc. dr. Katja Mihurko Po
niž s Fakultete za humanistiko v 
Novi Gorici in dr. David Bandelj.
V marcu nas je obiskal dr. Vin
cenc Rajšp, zgodovinar in sedanji 
direktor Slovenskega znanstvene
ga inštituta na Dunaju. Preda
vanje je bilo za nas jezikoslovce 
še posebej zanimivo, saj smo tok
rat spoznali Primoža Trubarja še z 
druge, zgodovinske plati. Do
godka so se udeležili tudi sloveni
sti iz Padove z lektorico Polono 
Liberšar. Tako smo s skupnim so
delovanjem pripomogli k širjenju 
slovenskega jezika in kulture, kar 
se je izkazalo, sodeč po obisku, še 
za posebej uspešno. Ob tej prilož
nosti smo si ogledali film o Tru
barjevem potovanju Pot. Sledilo 
je predavanje v slovenščini. Po
sebnost je bila ta, da je dr. Rajšp v 
svojem predavanju poudaril po
ložaj Furlanije in sploh ozemlja 
današnje Italije v 16. stoletju, za
to je to vzbudilo precej zani
manja pri poslušalcih. Srečanje je 
bila dobra priložnost za izmenja
vo informacij in vzpostavitev 
stikov.
V maju smo zaokrožili študijsko 
leto še s prijetnim literarnim do
godkom. V Vidmu smo začeli li
terarno turnejo slovenskih litera
tov po Italiji. Povabili smo znana 
slovenska pisatelja Miha Mazzi
nija in Jurija Hudolina, ki sta nas 
na literarnem večeru navdušila s 
svojo preprostostjo in humorjem. 
Večer je vodil profesor z videmske 
univerze Roberto Dapit, spretna 
tolmačka Laura Sgubin pa je pri
pomogla k temu, da je bila vsebi
na dostopna širšemu slovenske
mu in italijanskemu občinstvu. 
Miha Mazzini je spregovoril o

svojem poklicu, o literarnih ju
nakih v svojih romanih in o slo
venski literaturi. Jurij Hudolin pa 
je predstavil svoje poglede na pe
snjenje, pisateljevanje in na jezik, 
ki ga pri tem uporablja. Pri orga
nizaciji nam je pomagala Štu
dentska založba iz Ljubljane, pro
stor in pomoč pa so nam ponudi
li v knjigarni Libreria Friuli, obe
ma gre ob tem prav posebna zah
vala. Odziv poslušalcev je doka
zal, da občinstvo zanimajo 
Slovenija, njeni prebivalci in 
njihova zgodovina. Na večeru 
smo si ogledali tudi nekaj sloven
skih kratkih filmov (Vem reži
serja Jana Cvitkoviča, Vučko reži
serja Matevža Luzarja in Vsakdan 
ni vsak dan režiserja Martina 
Turka). Ponovno so nas obiskali 
študentje in lektorica iz Padove 

Polona Liberšar, ki so 
nam tudi pomagali iz
peljati večer. Dogodek 
je bil kar odmeven, 
tako so o nas poročali 
vsi pomembni sloven
ski zamejski časopisi 
in RTV Slovenija. Lite
rarna turneja po Italiji 
se bo v letošnjem letu 
še nadaljevala, in sicer 
septembra v Rimu in 
Milanu. Poleg
omenjenih avtorjev se 
je bodo udeležili tudi 
Boris Pahor, Gorazd 
Kocijančič, Feri
Lainšček, Aleš Čar in 
Aleš Šteger.
Ekskurzija v Slovenijo 
Konec aprila nas je 
čakalo že tradicional
no druženje, ekskur

zija v Slovenijo. Odpravili smo se 
na ekskurzijo po Gorenjski. Ogle
dali smo si glavne znamenitosti. 
Da so bili študenti nad obiskom 
prav zares navdušeni, priča tudi 
naslednji prispevek Nicole Bara- 
telle in Luciana Listerja. 
"Letošnja ekskurzija se je odvija
la od 23. do 26. aprila in je pred
stavila dobro priložnost predv
sem za spoznavanje zahodnega 
dela Slovenije in še posebej Go
renjske. Čeprav so videmski štu
denti tudi lani obiskali to deželo, 
se jim je letos ponudil drugačen 
pristop do spoznavanja regije, ker 
so si jo tokrat ogledali bolj z vi
dika zgodovine književnosti. Sku
pina udeležencev je bila v pri
merjavi s prejšnjim letom bolj 
mednarodno sestavljena, saj ni
so prišli samo drugi italijanski 
študentje z Univerze v Rimu, am
pak tudi z Univerz v Lizboni in 
Parizu.
Prvi dan so se videmski slovenisti 
peljali z vlakom do Gorice in po
tem z avtobusom do Ljubljane, 
kjer so se namestili in zbrali z 
drugimi študenti z drugih uni
verz; tam so imeli skupno kosilo. 
Po tej priložnosti medsebojnega 
spoznavanja se je spet začela pra
va ekskurzija z ogledom starega 
mestnega jedra Ljubljane. Na po
sebni večerni zabavi, ki so jo 
zanje organizirali študenti ro
manskih jezikov ljubljanske uni
verze, so tudi imeli možnost pri
ti v stik s slovenskimi kolegi. Na
slednji dan so se udeleženci pelja
li z avtobusom do Gorenjske, kjer 
so obiskali staro jedro Radovljice 
in muzej o čebelarstvu, ki je tipič
na panoga za slovensko kulturo. 
Pred kosilom v gostilni družine 
Avsenik (iz nje izvira tudi istoi
menski znani slovenski ansam
bel) v Begunjah so seveda obiska
li Prešernovo rojstno hišo v Vrbi, 
ki predstavlja nepogrešljivo točko 
za vse sloveniste. Popoldne so se 
udeleženci peljali na Blejski grad, 
kjer so našli posebnega vodnika 
za grajski muzej, blejskega župa

na.
Naslednji dan so se naši študentje 
odpeljali z avtobusom do Kranj
ske Gore, kjer so srečali sposob
nega alpinista in strokovnjaka za 
Triglav in Triglavski narodni 
park. On je vodil udeležence ek
skurzije po kratki poti pod Trigla
vom in hkrati jih je tudi poučil o 
zanimivostih glede Triglava (in 
tudi o pesmi Oj, Triglav moj 
dom!). Ko so prišli v Bohinjsko 
Bistrico, jih je čakala čudovita 
ladja z električnim motorjem (saj 
so v Bohinjskem jezeru bencin
ski motorji prepovedani), s kate
ro so pluli po jezeru. Ko so prišli 
do nasprotnega brega, so posluša
li zanimivo zgodbo o legendar-

Letošnja izvedba Mittelfesta 
v Čedadu nosi naslov Pro- 
ve d'Europa. Gre za niz 
m ednarodnih 

srečanj, ki bo ob 
20-letnici padca 
Berlinskega zidu 
v prvi vrsti po
svečen geopoli
tičnim  spre
membam, ki jih 
je ta povzročil, 
perspektivam 
na družbenopo
litični ravni in 
odnosom  med 
ljudstvi v novi 
Evropi. Vzpo
redno z bogatim kulturnim spo
redom, ki predvideva glasbene, 
gledališke in plesne točke, bodo 
številna srečanja postavila pod 
drobnogled predvsem države 
nove Evrope. Med gosti priredit
ve, ki se bo začela 13. julija, bo
do esejisti, časnikarji in 
strokovnjaki s področja geopoli
tike kot npr. Lucio Caracciolo, 
Sergio Canciani, Toni Capuoz- 
zo, Stefano Mensurati, Italo Mo- 
scati in Adriano Roccucci, pa tu 
di znani politiki iz srednjeevro
pskega prostora kot npr. Lech 
Walesa, Milan Kučan, Gianni De 
Michelis, Dimitrij Rupel in Petre 
Roman.

nem bitju Zlatorogu. Po strmem 
sprehodu do izvira bohinjske Sa
vice, se je skupina študentov in 
lektoric peljala spet do Bleda, kjer 
so končno poskusili tipično 
kremno rezino ali "kremšnito". 
Po večerji so gledali zelo lepo se
rijo diapozitivov o gorenjskem 
ozemlju.
Naslednji in zadnji dan so se naši 
študenti napotili proti topli Pri
morski. Prišli so v Kobarid. Ogle
dali so si muzej 1. svetovne vojne. 
Ekskurzija se je počasi bližala 
koncu, na kosilu na Mostu na 
Soči so med zdravico in načrto
vanjem planinskega izleta na Tri
glav minevali zadnji skupni tre
nutki. Potem jih je super šofer

Mittelfest 2009 z naslovom Pro- 
ve d'Europa vodi goriški občin
ski odbornik Antonio Devetag,

srečanja pa bodo potekala od 13. 
do 25. julija v cerkvi sv. 
Frančiška in kavarne S. Marko v 
Čedadu. Info: www. mittelfest. 
org.
Čedajski festival je letos izdal tu 
di publikacijo z naslovom "Pro- 
ve d'Europa. 1989 -  2009, 
venfanni dal Muro”, ki vsebuje 
razmišljanja, eseje in analize se
danjega stanja v Evropi in posle
dic padca berlinskega zidu. Av
torji posegov so znameniti pro
tagonisti tistih let, kot npr. 
Mihail Gorbačov, Lech Walesa, 
ki bo izredni gost otvoritvenega 
slavja, pa še Vaclav Havel, Dimi
trij Rupel, Gianni De Michelis,

Primož peljal do železniške po
staje v Gorici. Videmski slovenisti 
so se poslovili od slovenistov iz 
Rima in Lizbone s prepričanjem, 
da se bodo seveda ponovno 
srečali na poletnem seminarju v 
Ljubljani".
Nove možnosti
Študij slovenistike je v razvoju, za
to se vsako leto odpirajo nove 
možnosti dopolnjevanja študij
skih programov in študija. Na 
našem področju je veliko možno
sti za dejansko uporabo prido
bljenega znanja. K vpisu za na
slednje študijsko leto vabimo vse, 
ki bi se želeli izobraževati skupaj 
z nami.

Urška Kerin

Adriano Biasutti, Riccardo Ehr- 
man, Lucio Caracciolo, Predrag 
Matvejevič, Gian Enrico Rusco- 

ni, Sergio Romano 
in številni drugi ko
mentatorji.
V ponedeljek, 13. ju
lija, bo ob 17.30 uri v 
cerkvi sv. Frančiška 
posvet o Evropi po 
padcu Berlinskega zi
du, ki ga bo vodil 
urednik revije Limes 
Caracciolo; na njem 
bosta med drugim i 
posegla Kučan in De 
Michelis. V sredo, 
15. t. m., bo na istem 

prizorišču ob 17. uri posvet o 
m ednarodnih perspektivah v 
Furlaniji Julijski krajini, v petek, 
17., ob 17.30 o srečanju med no
vo Evropo in Rusijo. Otvoritve
no slavje bo v soboto, 18. julija, 
ob 18. uri v cerkvi sv. Frančiška, 
na katerem bodo podelili nagra
do Mittelfesta za novo Evropo 
nobelovcu Lechu Walesi, polj
skemu predsedniku v letih 1990- 
95, ki bo nato imel lectio magi- 
stralis na temo: Dvajsetletnica 
Zidu, Evropa včeraj in danes. 
Dolgoletni slovenski zunanji 
minister Rupel bo s časnikarjem 
Capuozzom gost srečanja, ki bo 
potekalo 25. julija.

m rtr r

VIDA VALENČIČ KO SE DO TAK NEŠ OSEBE

Deklice in dečki
Pred kratkim sem prebrala intervju s poznano 
francosko igralko. Intervjuji so po navadi to, kar 
najprej preberem, filter pa je skoraj vedno na
slov. Če me tistih nekaj besed pritegne, potem se 
za nekaj minut tej ali drugi osebi povsem posve
tim. Tokrat me je pritegnilo njeno pojmovanje 
ženske svobode. Svoboda kot zavest, da si 
subjekt, da se zavzameš za svoje poglede, da jih 
čuvaš in se jim posvečaš. Svoboda ljubezni z ose
bo in do osebe, katero ne skušaš spreminjati in ki 
ne želi spreminjati tebe.
Zanimivo, kako se različna branja v istem ob
dobju dotikajo. Pred kratkim sem prebrala Anco- 
ra dalla parte delle bambine, esej, ki piše o ženski 
vlogi, v katero današnja 
družina, šola, mediji ter fan
tazijski svet literature in ri
sank usmerja bodoče žen
ske. Večkrat je omenjena Si
mone de Beauvoir in njen 
"drugi spol", ki je morda v 
mnogočem zelo ekstremen.
Pa vendar. Ne prištevam se 
med feministke in sploh ni
sem prepričana, da bi, reci
mo, prav vse "moške" pokli
ce lahko opravljale tudi žen
ske. Zelo poučno pa je bilo 
odkrivati določeno pojmovanje. Npr. oznako in
teligence. Strokovnjaki vzgojnih ved omenjajo 
raziskave po osnovnih šolah v Italiji, iz katerih je 
razvidno, kako tako deklice kot dečki pripisujejo 
inteligenco avtomatično moškemu svetu. Dekli
ce (in bodoče ženske) so pogosteje deležne oz
nak kot "pridna" ali "dobro vzgojena". Kar seve
da ni nekaj samo po sebi negativnega, gotovo pa 
je zaskrbljujoče dejstvo, da naša družba (v vseh 
svojih vidikih) vodi deklice in torej bodoče žen
ske v znatno negativnejše doživljanje lastne vred
nosti od vrstnikov moškega spola. Naravnost 
osuplo sem prebirala, kako te deklice (in zato tu

di me, nekdanje deklice) zelo zgodaj pono
tranjijo občutek nizke samozavesti. Svoboda (ple
zanja po drevesih, eksperimentiranja z materiali 
ipd.), moč in inteligenca v zelo zgodnjih 
otroških letih postanejo oznake, ki naj bi se jih 
pripisalo moškemu spolu. Ženskemu svetu je že 
zelo zgodaj vcepljen predvsem pomen zunanjega 
videza in ubogljivosti. Družba podpira deške 
sanje, ambicije, iznajdljivost, za deklice pa mo
rajo biti sanje že zelo zgodaj usmerjene in predv
sem omejene. Zanimivo je bilo odkrivati, kako 
dejansko ne obstaja en sam "krivec": ne le druži
na ne le šola, ki v najboljšem primeru stagnira v 
preteklosti, ne televizija, ki sicer jasno reklamizi- 
ra zaščitene časovne pasove, namenjene (tudi) 

otrokom, kljub temu pa 
načrtno pozablja, da so rav
no otroci in mladostniki ze
lo zvesti gledalci vseh od
daj, kjer se udeleženci npr. 
plačano kregajo ali pobo
tajo med sabo.
Zanimivo je bilo odkrivati, 
kako nam reklama ponuja 
določene življenjske mode
le, ki ne zrcalijo današnje 
družbe. Ženske, ki imajo ve
liko časa na razpolago, če 
ne zaradi drugega, pa vsaj 

zaradi tega, "ker se družini in gostom zlažejo, da 
so 'lazanjo' same pripravile, medtem, ko jo je 
Buitoni (...) ”, take, ki se pri petdesetih lahko ko
sajo v izgledu z dvajsetletnicami, take, ki po na
pornem delovniku (logično v pisarni...) prirejajo 
večerje itd. itd.
Še zanimivejše pa je bilo prebirati, kako rastemo 
in živimo v družbi, ki ne zaupa v šolstvo, matere 
se zelo zgodaj koalizirajo proti pretežkim nalo
gam ali čemu drugemu v šoli, ki jo obiskuje 
otrok, skupine staršev gredo do odvetnika, da bi 
iz razreda izključili šestletnega hiperaktivnega 
otroka itd. itd.

u viv i Ugledni gostje, glasba, ples, gledališče itd.

Bogat spored Mittelf esta 2009
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Politična dogajanja v Sloveniji Kratke

Evropska komisija zahteva 
odločnejši boj proti finančni krizi

V sklopu vsega, kar se do
gaja v Sloveniji, je nemara 
najbolj pomembna in 

očitna težnja strank vladajoče 
koalicije, da politiko in druga 
temeljna področja, ki tvorijo 
državo, čim bolj potisnejo na ob
močje levice. V nekaterih javnih 
občilih pišejo celo o tem, da naj 
bi bila v nevarnosti demokratič
na ureditev družbe in države, to
da taka naziranja so najbrž preti
rana in jih je treba 
razumeti bolj kot 
možnost in opozo
rilo, da bi se kaj 
takega lahko zgodi
lo.
Vlada sicer deluje, 
toda je oslabljena 
spričo prepirov med 
ministri, ki izražajo 
interese in osebne 
ambicije. Premier 
Borut Pahor jih 
pogosto komaj 
pomirja in obvladu
je. Javnost je bila os
upla nad potekom 
vladne seje v
četrtek, 2. julija, ker 
je zaradi tehnične 
napake 10 minut potekala v živo 
in je bilo razpravljalce slišati na 
svetovnem spletu. Napaka naj bi 
pomenila kršitev državne 
skrivnosti, o čemer pa policija ni 
začela preiskave. Očitno veljajo 
različna merila, saj je kriminalis
tična policija ob spremljajočih 
ocenah in komentarjih notranje 
ministrice Katarine Kresal osum
ila nekdanjega predsednika vlade 
in SDS Janeza Janšo, da je izdal 
državno tajnost. Nasploh je no
tranja ministrica zelo glasna, ko 
javnosti razlaga, da si prizadeva

zgolj za zakonitost in uveljavljan
je pravne države. Njena mama 
Friderika Kresal je zdaj osumljena 
zlorabe osebnih podatkov in 
goljufije. Pridobila naj bi osebne 
podatke kar 522 fizioterapevtov; 
njihov seznam je potrebovala za 
pridobitev javnega pooblastila za 
izobraževanje v omenjenem pok
licu. V zgodbo pa je vpletena tu
di njena hči, Katarina Kresal, ker 
je bila ustanoviteljica in prva di-

1fr
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Joaauin  Almuma

rektorica izobraževalnega podjet
ja Vita Sana. V tedniku Mladina 
so zapisali, "da je Katarina Kresal 
v godlji, če bo mama kriva, pa ne 
bo mogla reči, da ni vedela". 
Ministri očitno ne bodo šli na 
daljše počitnice. Vendar v boju za 
premagovanje finančno-gospo- 
darske krize vlada ni dovolj hitra 
in uspešna, zato sta posredovali 
tudi Evropska komisija in OECD, 
to je Organizacija za ekonomsko 
sodelovanje in razvoj.
Slovenija bo letos, tako kaže, 
dosegla rekorden proračunski

primanjkljaj v višini več kot 5 
odstotkov bruto domačega 
proizvoda, zaradi česar bo evrop
ska komisija jeseni zoper njo 
sprožila ustrezne postopke. Vla
da napovedim in opozorilom iz 
Bruslja ugovarja, na kar je 
Joaquin Almunia, evropski 
komisar za denarne in gospo
darske zadeve, takole odgovoril: 
"Evropska komisjia uporablja 
skupno metodologijo in instru- 
_________  mente pri ocenje

vanju razmer v 
državah članicah. 
Slovenija je edina 
država, ki se ne 
strinja z rezultati 
skupne metodologi
je. Mogoče ima 
Slovenija prav in vsi 
drugi ne, ampak 
menim, da je prav 
obratno. Pri tem 
Slovenijo pozivam, 
naj izvede spodbuje
valne ukrepe v 
gospodarstvu, 
predvidene za 
letošnje leto". 
Globino finančno- 
gospodarske krize v 

Sloveniji odseva tudi pismo, ki ga 
je neki delavec iz Zasavja, ki za 29 
let delovne dobe dobi 487 evrov 
plače mesečno, poslal Dušanu 
Semoliču, predsedniku naj večje 
in sedanji vladi všečne Zveze svo
bodnih sindikatov Slovenije. Za
trjuje, "da mora sindikat voditi 
delavce v boju za njihove pravice 
in dostojanstvo, če ne drugače, 
pa z revolucijo, po vzoru 
poljskega sindikalnega voditelja 
Valense". Dušan Semolič je v pis
nem odgovoru delavcu iz Zasav
ja zatrdil, da je prepričan, "da bo

mo morali kmalu narediti 
natanko to, kar predlaga". Najbrž 
pa, dodajamo mi, se ne bo zgodi
lo nič.
Opozicijske stranke so zahtevale 
uvedbo parlamentarne preiskave 
zoper Gregorja Golobiča, minis
tra in predsednika stranke Zares. 
Dolžijo ga korupcije, utaje 
davkov in drugih kaznivih de
janj. Pridobil si je tudi status 
kmeta, da je lahko kupil zemljo v 
Vinjolah v Istri. V javnosti pa še 
dalje odmeva primer tajkuna Ig
orja Bavčarja. V tedniku Reporter 
so zapisali, da je iz družbe Istra
benz odšel s polnimi žepi. Poleg 
milijonov evrov ima še dve hiši v 
bližini Starega trga pri Ložu na 
Notranjskem. Na parlamentarni 
ravni so prekinili razpravo o res
oluciji Evropskega parlamenta o 
evropski zavesti in totalitarizmih. 
Poslanec SDS Franc Cukjati 
meni, "da je stranke vladne koali
cije strah kakršne koli obsodbe 
totalitarnih režimov, če je med
nje vključen tudi komunizem". 
Napovedujejo možnost referen
duma
Vlada je sklenila, da bo poenoti
la istospolne zveze z raznospolni
mi. Po novem naj bi bile torej do
voljene tudi poroke istospolnih 
parov. Dovoljena naj bi bila tudi 
posvojitev otrok, predvsem za is
tospolne pare, ki že imajo otroke 
iz prejšnjih zvez. Pobudnica 
omenjenih sprememb je 
predsednica LDS in notranja 
ministrica Katarina Kresal. 
Nekatere opozicijske stranke os
tro nasprotujejo takim spremem
bam obstoječe zakonodaje in bo
do zahtevale, da o njiih odločijo 
na referendumu.

Marijan Diobež

Cerkveni zakoni so trdnejši

V Sloveniji narašča odstotek 
nikoli poročenih ljudi

V Naši d ružin i, m esečni 
prilogi verskega časn i
ka D ružina, je bil o b 

jav ljen  a k tu a le n  č lan ek  z 
naslovom  Trdnost zakonskih 
zvez. Avtor dr. V inko Po
to čn ik  v n jem  piše o uč ink ih  
krize d ru žb en eg a  živ ljenja 
n a  rah ljan je  zak onsk ih  in  
d ruž insk ih  vezi. Posledice se

najbolj kažejo v ob ču ten em  
p o ras tu  razvez, v p o ras tu  
p a rtn e rs te v  brez po roke in  
o tro k  te r tu d i v od lag an ju  
po roke n a  po zn e jša  le ta . V 
Sloveniji so sedaj neveste in  
žen in i p o v p rečn o  stari 30 
let. V d ru žb i spet narašča  
delež tis tih , ki n iso  b ili 
poročeni, in  tud i tis tih , ki si

po  razvezi
družinske skupnos
ti ne  izberejo nove
ga p a rtn e rja . V en
d ar to  ne  velja za 
vse. Podatk i n a m 
reč kažejo, da v 
Sloveniji dob ra  de

setina žen inov  in  nevest za
konsko zvezo sklepa drugič, 
en  odsto tek  pa tre tjič  ali še 
večkrat.
Pisec nadalje  ugotavlja, "da 
se v Sloveniji delež vdov in  
vdovcev v družb i sicer rah lo  
zn ižu je , n ezad ržn o  pa 
narašča  število  razvezan ih . 
Cerkev skuša b iti zakoncem

v oporo , zato je spodbudno , 
da tisti zakonci, ki svojo vez 
oz. lju b ezen  g rad ijo  in  
o h ra n ja jo  tu d i na  tem elju  
vere, redkeje doživijo zakon
ski b ro d o lo m . Prav tako 
m anj kot d rug i opravičujejo 
razvezo kot n ač in  reševanja 
p ro b lem o v  zakonske skup
nosti. Pravzaprav bi b ilo  pre- 
senetljivo , če se p ri z ak o n 
cih , ki razum ejo , da je s 
cerkveno poroko n jihova za
konska povezava povzdignje
n a  na  raven  zak ram en ta ln e  
ozirom a božanske resn ičnos
ti, to  ne bi pokazalo v trdnos
ti n jih o v ih  zakonskih  vezi.

Zahteva zapisana v sindikalnem glasilu Delavska enotnost

Domoljubi, ki imajo veliko denarja 
v tujini, naj ga prinesejo domov

Delavska enotnost, glasilo 
Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije, na

jvečje sindikalne centrale v 
državi, redno objavlja zelo kri
tične članke in druge prispevke o 
socialnih razmerah v Sloveniji v 
obdobju finančne in gospo
darske krize. Dejansko pa časnik 
ostaja prizanesljiv do vlade in 
sedanje koalicije, najbrž zato, ker 
je predsednik Zveze svobodnih 
sindikatov Dušan Semolič lev
ičarsko usmerjen in član stranke 
Socialnih demokratov Boruta Pa
horja.
V novi številki Delavske enotnos
ti je Mojca Matoz objavila uvod
nik o imperativu v slovenski 
družbi, kar pomeni zelo veliko 
strogost, nepopustljivost, ukazo- 
valnost, nujnost, brezpogojnost 
ali zahtevo, kar vse vsebuje

besednjak, ki ga v obdobju krize 
uporabljajo številni delodajalci 
in lastniki kapitala v Sloveniji. 
Avtorica ugotavlja, "da dušeči, 
skrajni imperativi, kot so tiho bo
di in delaj, kakor 
ti jaz rečem, lahko 
izzovejo tudi 
upore. Uprabljajo 
jih le kratkovidni 
absolutni vladar
ji, oblastniki oz. 
imperatorji".
V isti številki 
omenjenega 
glasila je magister 
Ivan Lapajne ob
javil komentar z 
naslovom 
Trenutek resnice 

kako smo 
pripravljeni? V 
njem se zavzema

za nove ukrepe, s katerimi naj bi 
v Sloveniji obdavčili bogatejši 
sloj prebivalstva. Uvedli naj bi 
davek na velike plače in druge 
prejemke, rente, luksuzne avto

mobile, bolj bi obdavčili jahte, 
letala, razkošne vile in vikende. 
Obdavčiti bi kazalo prazna, to je 
nezasedena stanovanja, in 
nepozidane zazidljive parcele v 
mestih ter zagotoviti tekoče 
plačevanje in učinkovito izterja
vo davkov. Obdavčili naj bi tudi 
razliko v ceni, ki nastane pri pro
daji zemljišč ob spremembi nji
hove namembnosti (iz 
nezazidljivih v zazidljive). Pisec 
omenjenega prispevka je tudi 

menil, da bi morali 
t. i. domoljubi, ki 
imajo veliko denar
ja, shranjenega v tu
jini, ta sredstva 
prinesti domov ter 
jih vložiti v nova de
lovna mesta ali na 
hranilne vloge v 
slovenskih bankah. 
Kot napovedujejo, 
bo nekaj od predla
ganih ukrepov, ob
javljenih v časniku 
Delavska enotnost, 
sprejela tudi sloven
ska vlada.

Zaradi popravil in drugih gradbenih del 
v Ljubljani 300 zapor cest
V Ljubljani so  proti koncu m eseca junija nastale prometne ovire za 
pešce in vozila, ker v mestu izvajajo kar 3 0 0  popravil in drugih 
gradbenih del na cestah in pločnikih. Naročila sta jih župan Zoran 
Jankovič in mestna uprava, v okviru projekta za splošno posodobitev 
in odpravo ovir, ki naj bi Ljubljani otežkočile izvajanje vloge glavnega

mesta Slovenije. Največ ovir za promet bo zagotovo pomenila obnova 
ceste pod gradom. Tudi promet po Celovški cesti (v Šiški) bo zaradi 
popravil na cesti potekal po enem pasu. Čez poletje bodo razna dela 
izvajali tudi v starem delu Ljubljane, na Starem in Gornjem trgu. 
Zaradi prometnih težavje najbolj hiter in zanesljiv prihod v Ljubljano 
z avtobusi in vlaki, upoštevaje, da tudi parkirnih mest za osebna 
vozila zelo primanjkuje.

Janez Janša se je poročil cerkveno v  Drežnici, 
civilno v Trenti. Poroka na dan sv. Urha
Janez Janša, predsednik SDS, in dr. Urška Bačovnik sta se  poročila
v objemu gora. Cerkvena poroka je potekala s  sveto mašo v drežniški 
cerkvi Srca Jezusovega, civilna pa v Trenti. Poročil ju je triglavski 
župnik Urbanija. Da bo četrti julij tako svečan dogodek v Posočju -  
poroka tukaj priljubljenega Janeza Janše in Urške Bačovnik-, s e je  v 
javnosti izvedelo komaj dan prej. Obenem je bilo rečeno, da bo poroka 
zasebnega značaja, zato dogajanja mnogi niso hoteli motiti, a kljub 
temu je bila drežniška cerkev tako polna, daje šaljivi domačin rekel, 
k sreči, da so jo po potresu povezali, drugače bi jo na ta dan še  
razneslo od pritiska prisotnih.
Lep obred z mašo se  je začel okoli ene ure popoldan in je trajal 
skoraj uro in pol. Kako lepo, klasično, sta bila oblečena nevesta in 
ženin, je videti iz fotografije. Ob prihodu iz cerkve soju svatje posuli

s  cvetjem in rižem, s  kruhom in soljo pa so  jim zaželeli dobrodošlico. 
Nevesta je v rokah držala šopek travniškega cvetja, med katerim so 
izstopale planike. Pri organizaciji in redarstvu zaslužijo posebno 
pohvalo drežniški gasilci. Civilni del poroke s e j e  odvijal na Kekčevi 
domačiji v družinskem krogu, kjer je Bačovnikovo in Janšo poročil 
Janšev dolgoletni prijatelj Danijel Krivec in poslanec SDS v Državnem 
zboru. /  MM

Bo hitra cesta čez Rebrnice odprta še ta mesec?
V juliju so  se  začeli tehnični pregledi na odseku hitre ceste med 
Podnanosom in Razdrtim. Prvega v mesecu so  nekatere objekte na 
hitri cesti že pregledali, do konca julija pa bodo sledili še  trije tehnični 
pregledi. Po zagotovilih, ki prihajajo iz Družbe za avtoceste Republike 
Slovenije (DARS), naj bi 12-kilometrski odsek hitre ceste prek Rebrnic 
odprli zadnji teden vjuliju. Gradbinci, ki hitijo z izgradnjo navezovalne 
ceste ob nekdanji cestninski postaji Nanos, morajo dela končati do
25. julija. Poleg 150 metrov ceste morajo pod njo vgraditi še  vse 
komunalne vode, tako da jih čaka še  kar nekaj dela. Do omenjenega 
datuma mora biti zaključena tudi celotna elektro in strojna oprema 
predorov Barnica in Tabor, potem pa naj bi izvajalec Vidoni dokončal 
še  vsa preostala dela. Zaradi tega je težko verjeti, da bodo vsa dela 
opravljena do konca m eseca in da bo slavnostno odprtje na sporedu 
še  vjuliju. /  N. N.

V Sloveniji narašča število rojstev otrok
Statistični urad Sloveni
je je sporočil, da se  je lani rodilo največ otrok v celotnem obdobju 
samostojne države. Skupaj je bilo rojenih 21.817 otrok oziroma za 
desetino več kot leto prej.
Med novorojenčki je bilo 
lani 5 0 0  dečkov več kot 
deklic. Sicer število rojstev
v Sloveniji postopom a  
narašča od leta 2 0 0 3  
dalje, od leta, ko jih je bilo 
najmanj. Povprečna sta
rost m atere ob prvem  
otroku znaša 28,4  leta.
R azlične kom entarje  
vzbuja dejstvo, da se  je 
d e le ž  otrok, rojenih v 
zunajzakonskih zvezah, 
tudi v t. i. skupnih gospo- 
dinjstv ih , p oveča l na 
52,9% . N ajpogostejša  
imena, ki jih starši dajejo 
svojim otrokom, so  pri deklicah Lana, Sara, Nika in Eva, pri dečkih pa 
Luka, Jan, Nejc in Nik.
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Škofijska karitas Koper

Kako preživeti 
čase recesije?

V Škofijski karitas Koper 
že vrsto let pom agam o 
družinam  in posam ez

nikom, ki se zaradi različnih vz
rokov znajdejo v stiski. V 
zadnjem  času so neizplačane 
plače ali izguba dela prizadele 
veliko ljudi. Tudi ljudje, ki jim 
je v času pred recesijo bila do
volj pom oč v hrani, sedaj pro
sijo za pom oč pri plačilu raču
nov. Karitas denarja ne daje, 
pač pa na podlagi Pravilnika za 
materialno pom oč pomaga pri 
plačilu položnic, ki so za 
življenje družine ali posamez
nika nujne. V proračunu Ško
fijske karitas smo v ta nam en 
letos zagotovili 50.000 evrov. 
Zavedamo se, da je to šele zače
tek številnih prošenj, ki jih bo
do ljudje naslavljali na Karitas, 
zato smo za osveščanje ob se
danji gospodarski krizi pri Kari
tas pripravili zgibanko z naslo
vom Kako preživeti čase rece
sije? N am en zgibanke ni 
širjenje m alodušja ali dajanje 
nasvetov, temveč sporočilo 
vsem prejemnikom pomoči, da 
pri Karitas lahko pomagamo po 
svojih zm ožnostih, vendar to 
ne bo dovolj za dostojno preži
vetje. Vse, ki so izgubili delo ali

drugi.
Na področju Škofijske karitas 
Koper so za konkretno pomoč v 
juniju naslednji pom em bni do
godki.
Slovenska Karitas je na podlagi 
sklepa Vlade RS, ki je za pomoč 
ljudem v m aterialni stiski na
menila 500.000 evrov, že zače
la izvajati to pomoč. Iz teh sred
stev je bila nabavljena široka 
paleta prehram benih artiklov, 
ki odgovarjajo približno 26.000 
paketom  hrane, ki jih bom o 
škofijske Karitas, s pomočjo ši
roke mreže prostovoljcev, raz
delile pom oči najbolj potreb
nim.
V Škofijski karitas Koper smo se 
odločili za ustaljen postopek, ki 
teče pri dobavi hrane v Centre 
karitas že vrsto let. Centri kari
tas, ki pokrivajo celotno Pri
morsko, so: Bovec, Tolmin, No
va Gorica, Grgar, Idrija, Postoj
na, Pivka, Ilirska Bistrica, Seža
na, Koper, Portorož, Izola in Aj
dovščina. Tako so iz Mercatorje
vih skladišč v navedene centre 
pripeljali hrano, iz katere bo po 
prvi oceni možno pripraviti po
moč za 4000 družin in  posa
meznikov, v skupni vrednosti
75.000 evrov.

se soočajo z drugimi material
nim i težavami, spodbujamo k 
ohranitvi dostojanstva in 
pokončnosti pri iskanju izhoda 
iz osebne stiske. V zgibanko 
smo zapisali tudi nekaj predlo
gov o stalni skrbi za izravnavo 
bilance prihodkov in stroškov, 
o večni modrosti, da je v stiski 
dobro poprijeti za vsako delo, 
ter nekaj izkušenj kako in  kje 
prihraniti. Zavedamo se, da 
marsikdo, ki bo zgibanko bral, 
to že počne, so pa med našimi 
prejem niki pom oči, žal, tudi 
ljudje, ki so še vedno prepriča
ni, da m orajo zanje poskrbeti

Pomoč bo pripravljena v nosil
n ih  vrečkah, ki so dar dobavi
telja in v katere bodo sodelavci 
Karitas sproti, po pogovoru s 
prejem nikom  pomoči, pripra
vili hrano, ki ustreza številu 
družinskih članov prosilca. Za 
tak način razdeljevanja smo se 
odločili predvsem zaradi tega, 
ker je med našimi dosedanjimi 
prejem niki veliko posam ez
nikov, kot tudi družin s tremi 
in  več, celo preko desetimi 
družinskimi člani, kar pomeni, 
da slednji potrebujejo bistveno 
več, kot nekdo, ki živi sam. Po
leg tega so se nam  standardne

vrečke zdele prim ernejše kot 
škatle z znakom Karitas, ki bi že 
na daleč stigmatizirale predv
sem tiste prejemnike pomoči, 
ki so bili morda prvič, zaradi iz
gube službe ali izpada 
dohodkov, prisiljeni iskati tovr
stno pomoč.
V večini centrov smo že v okvi
ru rednih uradnih ur začeli raz
deljevati hrano. V vseh centrih 
je ob dneh, ko se deli pomoč, 
prisotna ekipa stalnih prosto
voljcev, ki poskrbijo za pripravo 
paketov, vodenje ustrezne 
dokumentacije, predvsem pa za 
pogovor, podporo in sveto
vanje za samopomoč. Da bi se 
izognili vrstam pred vrati Kari
tas, delujemo po principu na
ročanja, vse prejem nike p o 
m oči pa smo z obvestilom  v 
prostorih  Karitas seznanili z 
našimi etičnimi načeli, ki sode
lavce zavezujejo k molčečnosti 
ter pravičnemu in spoštljivemu 
odnosu do ljudi v stiski.
Skupaj s hrano RS bom o v vseh 
Centrih karitas v koprski škofiji 
delili tudi pom oč v hrani, ki jo 
prejemamo na podlagi ukrepa 
EU, kot tudi hrano, ki smo jo 
kupili ali zbrali pri Karitas. 
Predvsem velja zahvala nekate
rim Mercator centrom, ki so s 
plakatom povabili kupce, da v 
pripravljene košare darujejo za 
ljudi v stiski.
Konec maja smo se v Ajdovšči
ni sestali predstavniki Dekanij
skih in  O bm očnih karitas, 
kakor tudi vsi odgovorni v Cen
trih karitas in se ponovno do
govorili za enoten in pregleden 

način razdeljevanja 
pom oči. Istočasno 
so prevzeli tudi po
moč, ki jo je Škofij
ska karitas nam eni
la tistim  šolarjem, 
ki jim starši ne zmo
rejo kupiti šolskih 
potrebščin za 
prihodnje šolsko le
to. V prvi fazi smo 
pripravili 11.200 
zvezkov in  za
20.000 evrov bo
nov, s katerimi bo
do lahko starši na
bavili šolske po
trebščine v knjigar
ni ali šoli. Že sedaj 
vemo, da to ne bo 
dovolj, zato upamo, 
da bom o z akcijo 
Otroci nas potre
bujejo zbrali še do

datna sredstva.
Zavedamo se, da bom o sredst
va, ki nam  jih je zaupala EU in 
RS, oplem enitili s prostovolj
n im  delom. Na področju Ško
fijske karitas Koper deluje več 
kot 1300 stalnih in prav toliko 
občasnih prostovoljcev, v letu 
2008 smo opravili za izpeljavo 
različnih program ov pom oči 
preko 100.000 prostovoljnih ur, 
materialna pom oč se je dotak
nila preko 3.000 družin s 
17.900 družinskimi člani; s šol
skimi potrebščinam i smo po
magali 2.000 šolarjem.

Jožica Ličen
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Genovi je bilo torej izredno na
peto, dodatno pa so ga še zao
strovale novice, ki so se pojavlja
le v italijanskih medijih, in sicer 
da bodo demonstranti na poli
cijo metali balončke, ki naj bi 
vsebovali z virusom HIV okuže
no kri, ali da bodo proti silam 
javnega reda kotalili goreče 
pnevmatike. Prav nekaj dni pred 
samim vrhom so v Italiji eksplo
dirale bombe, ena je lažje poško
dovala tajnico odgovornega 
urednika TV dnevnika TG4, dru
ga pa je počila v rokah mladega 
orožnika, in sicer v vojašnici San 
Fruttuoso v Genovi. Bombni 
alarm se je zgodil tudi v bližini 
stadiona Carlini v Genovi, kjer 
so bili nastanjeni protestniki. 
Same manifestacije so se v Geno
vi pričele že v četrtek, 19. julija, 
ko je bil na sporedu sprevod t. i. 
migrantesov, ki je minil brez 
nikakršnih incidentov, dan pred

ved vstopa onkraj pregrad. Za to 
so se nepokorni, ki sta jih tedaj 
vodila Luca Casarini in France- 
sco Caruso, odločili, da se bodo 
pripravili na spopad s silami jav
nega reda, zaradi tega so si izde
lali zasilne zaščite iz plexiglasa in 
plastičnih steklenic.
Ko je sprevod nepokornih napo
sled prispel v bližino postaje Bri- 
gnole, je tam naletel na močno 
kolono karabinjerjev, ki jih je ge
novska kvestura poslala proti se
veru, točneje pred zapor Marassi, 
kjer se je zgodil bliskovit napad 
črnega bloka. Brez kakega prave
ga razloga se je kakih dvesto 
orožnikov v opremi za poulično 
bojevanje s solzilcem in pen
dreki lotilo povorke nepokornih, 
ki so stali na ulici Tolemaide. Te
daj so se vneli hudi spopadi, med 
katerimi so orožniki aretirali več 
demonstrantov, demonstranti pa 
so zažgali oklepno vozilo orož

vati sil javnega reda, 
ki so kako poldrugo uro opazo
vale, ko pa so se začela hujša pu
stošenja stavb v bližini, so kreni
le v napad.
Nasilni demonstranti so se kaj 
kmalu porazgubili, policijski na
pad s solzilcem je zato najbolj 
prizadel miroljubne udeležence 
shoda. Sprevod je bil tako razbit 
na dva dela, prvi del je dosegel 
svoj cilj, udeleženci drugega pa 
so se morali pod silo policijskih 
napadov umakniti. Ravnanje po
licijskih agentov z demonstranti 
je bilo zelo kruto, saj nam televi
zijski posnetki jasno kažejo, da 
so se policisti z aluminjastimi 
pendreki in brcami lotili mar
sikaterega miroljubnega ude
leženca, ki je stal na cesti z dvi
gnjenimi rokami, ali so se znaša
li nad ranjenci, ki so ležali na 
tleh.
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sprevod, ki je bil na
povedan za soboto. 
Udeležilo se ga je 
kakih dvestopetde- 
set tisoč ljudi, ki so 
korakali po genov
skem nabrežju do 
ulice Corso Torino, 
kjer je sprevod zavil 
proti severu. Nekaj 
sto metrov po tem 
križišču so bile ob 
morju nameščene 
močne policijske 
enote, ki so od daleč 
opazovale do
gajanje, vse dokler 
se nekaj stotin de
monstrantov ni od
lepilo od glavne po
vorke in začelo izzi-

tem pa je potekal koncert špan- 
sko-francoskega pevca Manu 
Chaoa.
V petek, 20. julija, so se že v do
poldanskih urah v genovski me
stni četrti Foče, ki svoje ime dol
guje izlivu hudournika Bisagno, 
začeli nemiri oz. vandalska 
dejanja, ki so jih zagrešili maski
rani pripadniki t. i. črnega bloka

VL'Aquili kmalu zasedanje “velikih”

Kratka zgodovina 
vrha G8

Dne 9. julija so se v 
abruški L'Aquili zbrali 
državni poglavarji in 

predsedniki vlad sedmih indu
strijsko najbolj razvitih držav na 
svetu in Rusije. Tovrstna 
srečanja, ki so širši javnosti bolj 
znana pod oznako G8 (prvo je le
ta 1975 potekalo pod im enom  
G6 v francoskem mestu Ram- 
bouillet), so na vrsti vsako leto, 
in sicer po načelu rotacije. Le
tošnji italijanski vrh bi moral po 
prvotnih načrtih vlade Romana 
Prodija potekati na otoku Mad- 
dalena, nedaleč od obale Sardi
nije, a je Berlusconijeva vlada po 
aprilskem potresu v L'Aquili sk
lenila mednarodno srečanje pri
rediti prav v tem mestu.
Ko govorimo o vrhu G8 in Italiji, 
seveda ne moremo mimo do
godkov izpred osmih let, ki so 
neizbrisno zaznamovali italijan
sko zgodovinsko in politično do
gajanje v prvem desetletju tega 
stoletja. Julija 2001 je namreč v 
Genovi potekal vrh G8, na kate
rem je prišlo do cele vrste izgre
dov, ki so privedli do smrti de
monstranta Carla Giulianija. Za
deva je na italijanskem politič
nem prizorišču burila duhove ce
lo tedanje poletje, dokler je 11. 
septembra niso dokončno za
senčili atentati v ZDA.
Da bolje razumemo dogodke iz
pred osmih let, se moramo vrni
ti v leto 1999, ko je v ameriškem 
mestu Seattle potekal vrh svetov
ne trgovinske organizacije WTO, 
mesto pa so tedaj pretresli hudi 
protesti. Večina zgodovinarjem 
in političnih analitikov ta dogo
dek tolmači kot rojstvo t. i. Ljud
stva iz Seattla ali protiglobalistov. 
Protesti in demonstracije so se ob 
različnih mednarodnih forumih 
stopnjevali še dalje v letih 2000 
in 2001 (Praga, Neapelj, Nica, 
Goteborg idr.).
Ozračje pred julijskim vrhom v

nikov. Nasilje se je stopnjevalo 
do pol šestih zvečer, ko je na Tr
gu Alimonda pod streli orožnika 
Maria Placaniche padel 23-letni 
demonstrant Carlo Giuliani, ki 
je s tovariši napadel osamljeno 
terensko vozilo orožnikov.
O tem dogodku je bilo v pretek
lih letih kar veliko izrečenega in 
zapisanega. Leta 2003 je bil po
stopek proti Placanichi, ki ga je 
dolžil umora, arhiviran, saj so bi
li sodniki prepričani, da je ta 
streljal v samoobrambi. Oče 
umrlega Carla Giulianija Giulia- 
no Giuliani pa ima še danes celo 
vrsto dvomov o tem, kaj se je na 
Trgu Alimonda tedaj res zgodilo 
in kako da je lahko sploh prišlo 
do takega dogodka. Če si namreč

(black bloc). Ti so opustošili pre
cej široko območje vzhodno od 
glavne genovske železniške po
staje Brignole, s fotografij in tele
vizijskih posnetkov pa je jasno 
razvidno, da so sile javnega reda 
po večini opazovale samo do
gajanje, aktivnih posegov za 
umiritev nasilnih dejanj pa je bi
lo bolj malo. Nekaj po poldnevu 
je s stadiona Carlini krenil spre
vod t. i. nepokornih (disobbe- 
dienti), ki so nameravali doseči 
rdeče območje, ograjeno s šest 
metrov visokimi mrežami, ter 
tako simbolično prekršiti prepo-

dobro ogledamo televizijske po
snetke, bomo lahko opazili, da je 
bila skupinica orožnikov, ki je s 
strani skušala napasti glavnino 
demonstrantov, ki so se umikali 
po ulici Tolemaide, odločno 
prešibka in je morala zato kar hi
tro nazadovati, eno od terenskih 
vozil pa je med umikom ostalo 
osamljeno, okrepitve pa so čaka
le in opazovale nedaleč stran.
Po krvavem petku na genovskih 
ulicah je vrh koordinacije proti
globalistov Genoa Social Forum, 
ki ga je vodil zdravnik Vittorio 
Agnoletto, sklenil, da vseeno pri

redi mednarodni
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V objemu ponosnega velikana Snežnika

Iz pekla v nebo
Ob jasnem vremenu, 

predvsem pa v mrzlih 
zimskih dneh, je ponosni 
vrh Snežnika dobro viden tudi iz 

naših krajev, mogočen kot kralj se 
dviguje nad modrino Jadrana in se 
s svojimi bujnimi gozdovi zajeda v 
skopi svet kraške gmajne. V resni
ci je Snežnik najvišja in najmogoč
nejša slovenska gora izven alpske
ga sveta in kraljuje nad Tržaškim 
zalivom, Istro in Kvarnerskim zali
vom. Kot mogočna utrdba, ki je 
dolgo v poletje pobeljena s sne
gom, bdi nad neskončnimi gozdo
vi tja do bosanskih hribov. 
Prostranost je tu izražena v pol
nem pomenu besede, saj gozdovi v 
enem samem kosu poraščajo kar
40.000 ha površine. To je največje 
strnjeno gozdno območje v srednji 
Evropi, ki se iz jugovzhodne Slove
nije razteza mimo Kočevja na Hr
vaško in do morja. Ni čudno torej, 
če so si to zadnjo zeleno oazo Evro
pe izbrale za domovanje številne 
velike zveri, med njimi rjavi med
ved, ris in volk.
Obisk Snežnika in njegovih po
bočij, ki so bila razglašena za bota
nično znamenitost, je torej za 
vsakega ljubitelja narave skoraj ob
vezen. Naj povemo še, da je gori in 
njenim lepotam v čast nastal tudi 
film dokumentarec z naslovom 
Skrivnostna notranjost bele gore, 
ki je dobitnik številnih nagrad. 
Poti na Snežnik je veliko, pozimi 
poteka tudi zimski pohod na vrh.

Osebno mi je gora najlepša v poz
ni pomladi in zgodnjem poletju, 
ko se odeta v modro barvo svišča 
obiskovalcu pokaže v vsej svoji 
lepoti.
Toplega pomladnega dne, ko so 
se Kraševci že na vse kriplje pri
toževali nad vročino, sem se na 
Snežnik odpravila iz Mašuna, z 
avtom pa sem se po makadam
ski gozdni cesti ob pomoči 
zemljevida (najprimernejši je 
zemljevid Notranjske ali Snež
niškega pogorja) in številnih be
lo rdečih markacij zapeljala sko
raj do Pekla. Če nam branje 
zemljevida in orientacija po 
njem nista tuja, nam ne bo 
težko najti gozdno cesto, ki se v 
ovinkih strmo vzpenja v bukovje 
in nas varno pripelje skozi samoto 
na višino 1300 m, v bližino Vrha 
Pekla, kjer je tudi lepo ohranjena 
stavba, po vsej verjetnosti v lasti 
gozdarjev.
Če smo torej zaradi lenobe nekje 
sredi gozda zapustili markacije in 
se do sem pripeljali z avtom, bo
mo s kančkom pazljivosti zlahka 
spet našli stezo z belo rdečimi kro
gi, ki vodi sem iz Mašuna (od tam 
do vrha so skoraj štiri ure). Parkira
li bomo avto in se odpravili v gozd, 
skozi peklensko samoto prastarih 
gozdov, skalnih pobočij in skriv
nostnih vrtač, Malemu Snežniku 
naproti. Od časa do časa nam sko
zi zelenje zvodniško pomežikneta 
Mali in Veliki Snežnik, ki se nam

zdita čisto blizu, v resnici nas čaka 
še precej strm, a kratek in idiličen 
vzpon skozi bukov gozd. Pravza
prav gre za območje subalpinskega 
bukovja, ki je zajeto v največji 
gozdni rezervat v Sloveniji. Razte
za se v površini 800 ha, iz gospo
darjenja pa so ga gozdarji izločili 
leta 1990. Dinarska zgornja gozd-

nebo, zveriženo bukovje pa kakih 
sto metrov više prehaja v temno 
zeleno ruševje. Planinski bor je 
pravzaprav simbol Snežnika, saj 
kot temno zelena preproga obdaja 
oba vrhova, v svojih nedrjih pa nu
di zavetišče visokogorskemu 
cvetju, med katerim je najbolj izra
zit temnomodri svišč. No, kljub te

mu da v mestih 
ljudje že hlastajo za 
zrakom in
vključujejo klimo, 
je tu konec junija še 
mogoče najti sneg 
in okusiti prijetno 
osvežitev poletnega 
kepanja.
Svet se tu odpre v 
zeleno obzorje, in

veku in njegovi pogoltnosti. Tu 
kraljuje samo tišina, nebo je mo
dro, kot bi se svišč zrcalil v njem, 
pogled pa sega daleč do morja in 
obiskovalcu se zdi, da pravljični 
deželi gozdov ni videti konca. Lepo 
je, da bi tu ostal za vedno in se pre
dal sanjarjenju.
Vrh Malega Snežnika je izredno 
razgleden, da smo že na njem, pa 
nas opozori kamnit stolpič. Od tu 
so dobro vidna mrazišča ali mra- 
ziščne globeli, ki imajo dno pora
slo s smrekovimi gozdovi. V bolj 
globokih in izrazitih kotlinah ima
mo proti dnu ruševje in krpe gor
skih trat. Mrazišča so nastala zara
di temperaturnega obrata, posledi
ca tega pa je obrnjeno zaporedje 
rastlin v njih. Smreke na dnu mra-

Velikega Snežnika pa so vidne kot 
temnozelene krpe sredi bukovja. 
Pot se z Malega Snežnika vije sredi 
ruševja proti Velikemu Snežniku, 
kjer med tednom, ko je koča zapr
ta, vlada božanski mir. In naš po
gled zasanjano beži v daljave in no
si misli in sanje iz globine prostra
nih gozdov do modrega Jadrana. 
Koča Draga Karolina, ki stoji tik 
pod vrhom, torej skoraj 1796 me
trov visoko, je odprta ob koncu 
tedna in ob praznikih. Ne pozabi
mo pa se povzpeti še na samo raz
gledišče, da bomo uživali ob lepo
tah pokrajine in iz njih črpali moč 
za naporne dneve, ki so pred nami. 
Ob jasnem vremenu bomo na
grajeni s pogledom na morje, tja 
od Reke, Krka in Cresa do Trsta in 

Gradeža. Pa Alpe se bodo 
razprostrle pred nami z 
vsemi svojimi vabečimi 
oblinami. Proti seve
rovzhodu nas v soncu 
pozdravljajo še Kočevski 
Rog, pravljični Gorjanci 
in Ivanščica, proti jugu pa 
se zelena preproga izteka
v Narodni park Risnjak 
ter vrhove Gorskega Ko
tarja in Velebita.
Če se odločimo, da avto 
pustimo nekje v bližini 
Pekla, izlet ni dolg, pri
bližno tri ure tja in nazaj, 
če odštejemo postanke, ki 
jih bomo posvetili cvetju 
in razgledom. Povzpeli pa 
se bomo res iz pekla do 
nebes in uživali tišino, sk

rivnostno pesem gozdov ter opoj
ne razglede v objemu ponosnega 
notranjskega velikana.

Srni Pertot

na meja, ki je značilna za to 
območje, je bistveno dru
gačna od alpske. Tu kraljuje 
bukev, v Alpah pa si naj višje 
upata smreka in macesen.
Po obliki se visokogorska 
bukev močno razlikuje od 
nižinske. Teža snega, ki se tu 
zadržuje do poletja, je moč
no izkrivila debla, drevesa 
pa so bolj podobna grmom, 
saj lahko tu preživijo samo 
ob pomoči šopaste rasti. Po
mislimo, da traja tu, nad 
Peklom, vegetacijska doba 
pičlih 120 dni na leto.
Po nedolgotrajni hoji srečamo 
kažipot, ki nas usmerja na vrh ali v 
dolino proti Grdi Dragi in 
Sviščakom. Nad nami se že odpira

iž

če imamo srečo, da smo na poti sa
mi, lahko ob pesmi vetra in 
oblakih, ki hitijo nad vrhovi, sanja
mo o divjini, ki še nič ne ve o člo

zišč, ki imajo zaradi teže snega veje 
potisnjene tik ob deblo, so edine 
naravno posejane smreke na ju
govzhodu Slovenije, z Malega in

Domači šport navdušuje

Poletni nogometni turnirji po naših 
vaseh za vse okuse

V poletni športni suši pri 
nas dokaj konstantno na
makajo športna prizorišča

- poleg padavin zadnjih tednov - 
vsaj vaški nogometni turnirji. Za
nimiva zadeva. Vse od začetka ju
nija pa do konca julija naša društ
va izmenično prirejajo teden 
dni ali več trajajoča tekmo
vanja, v katerih se igra po siste
mu tri proti tri, 5:5, 7:7 (najbolj 
pogosto) ali tudi 11:11. Bolj ali 
manj vsi turnirji potekajo na
vadno od ponedeljka do petka, 
tako da imajo organizatorji in 
tekmovalci proste konce tedna 
za oddih ali morebiten izlet na 
morje ali v gore. Igra se na ma
lih odprtih igriščih (ponekod 
peščenih, vse več pa jih je prek
ritih z umetno travo), ob nogo
metnem pravokotniku pa ne 
sme manjkati prostor v slogu 
"šagre" z mizami in klopmi, ža
rom, cvrtniki in "šankom", za 
katerim točijo pivo. V ne

katerih vaseh sodi dogodek v ok
vir kake večje prireditve, na primer 
vaškega praznika ali zavetnika. 
Tovrstne pobude pomenijo nam
reč predvsem koristen dohodek za 
klubske blagajne. Precej sredstev 
prinese kiosk, nekaj denarja pa

morajo skupine, ki se prijavijo, 
odšteti za vpisnino. Športni delav
ci naših društev se sploh radi raz
dajajo za svojo ustanovo tudi v 
poletnih mesecih, ko jim po ne
kaj tednih po koncu prvenstev 
enostavno že manjkajo tekme in

zlasti vsakodnevno življenje ter 
angažiranje ob robu zelenice. De
lovna sila je tako kajpak zastonj 
in dobiček je ob manjših stroških 
za aktivno vzdrževanje športnega 
centra (igrišče, razsvetljava, voda) 
dejansko čist.
Poletne turnirje prirejajo sicer tu
di v drugačne namene. Na terenu 
se vsak večer ob pijači govori in 
razpreda o amaterskem nogome
tu, tu se bolj ali manj skrivaj vle
čejo poteze prave kupo-prodajne 
borze v malem, preizkuša se kak 
nogometaš, opazujejo se mladi ta

lenti itn. Klubi, ki organi
zirajo taka tekmovanja, 
veljajo za trdne strukture 
in se v očeh morebitnih 
igralskih okrepitev pred
stavijo kot resna, delavna, 
zdrava in gostoljubna 
okolja. Kakovost na igri
šču pa je izredno niha
joča: nekateri turnirji so 
prava prvenstva, drugi so 
za gole rekreativce, v 
splošnem pa velja, da ak
tivni nogometaši nanje v 
juniju in juliju praviloma 
zelo radi zahajajo. Nekate
ri zgolj za družbo in vselej 
sproščeno vzdušje, iz me
sta na svež zrak ali na

hladno pivo, drugi, da ostanejo v 
spodobni formi, še tretji pa mogo
če zato, da bi jih kak klub angaži
ral za prihodnjo uradno športno 
sezono. Vsem, ki zahajajo na igri
šča, pa je seveda skupna globoka 
ljubezen do najbolj popularnega 
športa na svetu ali obče -  do naj
bolj resne izmed nepomembnih 
stvari.
Kje pa se sploh odigrava poletni 
mali nogomet? Dovolite, da natre
semo nekaj prizorišč, pa brez za
mere, če bo kdo, ki bi sodil v ta 
seznam, morebiti izostal. Ves me
sec junij so tudi letos v Trebčah 
režirali Kraški turnir, v Križu in Re- 
pnu so prvič priredili enotedensko 
pobudo, že tradicionalen je na 
Tržaškem tudi turnir v Dolini, več 
let pa so igrali na Padričah, pri 
Briščikih in v Zgoniku. Pojem po
letnega tržaškega nogometa je v 
vsakem primeru dolgoletni mesec 
dni trajajoči članski in mladinski 
turnir II Giulia pri Svetem Ivanu v 
priredbi društva San Giovanni. Na 
Goriškem je kraljica poletnih do
godkov manifestacija dvanajst ur 
nogometa v Štandrežu, turnirje pa 
imajo tudi v Sovodnjah, na Peči, 
na Vrhu, v Doberdobu pa še kje. 
Ko smo že na Goriškem, za to po
dročje je značilna zlasti prava po

plava malonogometnih turnirjev 
za ženske. Mogoče se bo zdelo ne
navadno, ker na ravni uradnih 
zimskih prvenstev brcanje žoge v 
krilcih ni najbolj razširjeno, so pa 
dekleta (slovenska še posebej) od
lično tehnično podkovana, izjem
no zagrizena in tako navdušena, 
da od turnirja do turnirja nasto
pajo vsepovsod malodane celo po
letje. Medvaški kampanilizem je 
pri njih še posebej poudarjen, tako 
da so derbiji včasih prav vroči, igra 
pa res... moška.
Nekaj malega se dogaja tudi v dru
gih športih. Spet brez ambicije, da 
bi omenili vse: odbojkarski tur
nirji na ploščadih in na mivki na 
Goriškem, 24 ur košarke na Trža
škem itd. Ponudba pa je v sploš
nem mnogo manj pestra kot pri 
žogobrcarjih. Za konec pripomba, 
ne zato da bi kritizirali: vse ome
njene pobude so večinoma za 
odrasle, turnirjev za mladinske ka
tegorije pa skorajda ni. Poletni 
kampi so sicer koristni in vse več 
jih je, odborniki so res vse leto ze
lo zaposleni in včasih prezasičeni 
s prostovoljnim delom v klubu, za 
naš naraščaj in njegovo gibanje 
skozi vse leto pa bi se najbrž velja
lo potruditi.

HCPrizor s turnirja Pokal Kras v  Repnu

V senci Big bena, z rock'n rollom v ušesih (2)

Amy Winehouse osebno poznam!

Angleški mediji znajo vsaki 
znani osebnosti na Otoku 
servirati izdatno porcijo 

strupa. Včasih smrtonosnega. Za 
informacije vprašajte premiera 
Gordona Browna, ki mu je s svojo 
do nedavnega nepremagljivo če
tico laburistov zaradi škandala 
prikradenega javnega denarja 
uspelo izgubiti nedavne evropske 
volitve proti v afero prav tako vple
tenim bledikavim in jecljajočim 
Torijcem.
Pa da ne bomo samo v visokole
tečih vodah politike, lahko opazi
mo, kako sta tudi nogometaš in 
"maneken" David Beckham in 
njegova zadirčna polovica Victo- 
ria stalna tarča britanskih tabloi
dov. In tukaj so seveda tudi pev
ci... Amy VVhinehouse, ki je sicer 
nedvomno eden od največjih bri

tanskih glasbenih talentov, se s 
svojim stilom življenja neprizane
sljivosti medijev kar nastavlja. 
Vsaka medijska zgodba ima seve
da dva pola. Negativni pol pri 
Amy Winehouse so tabloidi, po
zitivni pa številni prijatelji in 
občudovalci. To boste lahko obču
tili, ko boste vstopili v prijeten 
majhen bar v predelu Soho, ki mu 
je ime “Jazz after dark". Že ob vsto
pu v lokal lahko na oknu opazite 
serijo slik, ki upodabljajo pevko iz 
Camdena med nastopom v baru 
samem. Izvrstna reklama, ni kaj. 
Bar je dejansko zelo majhen, v 
njem vlada vzdušje intime. Kot se 
seveda spodobi, boste v takih 
krajih poslušali glasbo v živo. "Jazz 
after dark" ne prireja masovnih 
spektaklov, večkrat so koncerti v 
živo nekoliko improvizirani. Slišiš

pa lahko dobro jazz glasbo. Sedeš, 
dobiš pivo in poslušaš domačo 
skupino, ki predstavlja svoje jaz
zovske improvizacije. Vse naokoli 
pa so stene bara prelepljene s slika
mi, s katerih lahko ugotoviš, da je 
Amy VVhinehouse tam res prilju
bljena. "Poznamo jo osebno", 
prizna lastnica bara, "tukaj je na
stopala že večkrat, takrat ko še ni 
bila svetovno znana zvezda, am
pak tudi potem, ko je požela to
likšno slavo. Tukaj pravzaprav na
stopa vse od leta 2005. In priznati 
moram, da nas še vedno zelo rada 
obišče. Zadnjič je bila pri nas lani. 
Ko je v Londonu, se vedno prikaže 
tukaj pri nas. Zdaj pa je že dlje ča
sa ni, ker živi na Bahamih", je pov
zela naša sogovornica. To je bil tu
di njen edini namig na hude teža
ve, ki jih ima pevka z mamili. Na

Bahame so jo namreč preselili, da 
bi bila nekoliko bolj oddaljena od 
sveta in bi se tako lahko "očistila". 
Po kratkem premisleku je lastnica 
bara nadaljevala: "Ko se pojavi 
tukaj, vedno tudi rada kaj zapoje. 
Njena pojavljanja so seveda nena

povedana. Gostujoča skupina se 
temu prilagodi in jo spremlja. Iz 
tega nastajajo zelo prijetni večeri". 
Rožnate slike, ki jo je portretirala 
lastnica, pa ena od natakaric ni 
potrdila: "Tukaj sem že dve leti, a 
Amy še nisem videla. Že vsaj petk

rat pa sem stregla Peteu Do- 
hertyju", je sklenila svoje priče
vanje in uveljavljenemu angleške
mu pevcu namenila celo vrsto 
komplimentov.

/dalje 
Andrej Čemic
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IX. Vseslovensko srečanje v Državnem zboru /  Govor dr. Davida Bandlja

"Živeti in (iz) umirati med Slovenci 
v Italiji. O usodi neke manjšine"

v

Ž ivimo v globaliziranem 
svetu, v katerem se meje 
brišejo. Jezik, kultura, na

cionalna identiteta pa so tisto, po 
čemer se ločimo, je v četrtek, 2. 
julija, ob začetku tradicionalne
ga, devetega vseslovenskega 
srečanja Slovencev v sosednjih 
državah in po svetu poudaril 
predsednik komisije DZ za odno
se s Slovenci v zamejstvu in po 
svetu Miro Petek. Po besedah 
Petka so si naslov srečanja, v 
ospredju katerega je vprašanje ži
veti oziroma preživeti integracijo 
ali asimilacijo, izbrali iz prepro
stega razloga, ker so vsi tisti, ki ži
vijo zunaj meja Slovenije, tako ali 
drugače vpeti v te procese. Kot je 
izpostavil, je pojavnih oblik asi
milacije veliko, vidnim se lahko 
upremo, nevarne pa so tiste 
oblike, ki se jih velikokrat sploh 
ne zavedamo.
"Danes živimo v globaliziranem 
svetu, meje se brišejo", je raz
mišljal Petek in nadaljeval, da pa 
so jezik, kultura in nacionalna 
identiteta tisto, po čemer se loči
mo. "Slovenski jezik ravno pri 
vas, ki prihajate iz drugih držav, 
velikokrat nima zgolj nacionalne
ga ali kulturnega pomena, ampak 
nosi v sebi tudi politično težo", 
je poudaril. Za predsednika 
DZ Pavla Gantarja pa gre pri 
integraciji in asimilaciji za 
procesa, ki pomembno do
ločata prihodnost, pa tudi 
možnost preživetja vsake 
narodne skupnosti, ki živi 
ločeno od matične države.
Kot je v nagovoru dejal Gan
tar, je v 21. stoletju, po do
seženi institucionalizaciji 
univerzalizacije splošnih 
človekovih pravic in temelj
nih svoboščin, vsaka poli
tika, ki kakorkoli vodi v raz
narodovanje, obsojanja 
vredna in nedopustna. Mi
nister za odnose s Slovenci v 
zamejstvu in po svetu 
Boštjan Žekš se je dotaknil 
položaja Slovencev. Po nje
govih besedah bi se morali 
vsi skupaj potruditi za to, da 
bo biti Slovenec lepo. "Ker 
če bo biti Slovenec težko, 
potem v odprtem svetu ne bomo 
obstali. Mi ne želimo in ne more
mo preživeti kot narod muče
nikov", je povedal. Svet se spre
minja, prav tako položaj Sloven
cev tukaj in po svetu. Izpostavil je 
dve dejstvi. Kot prvo, da v zamej
stvu narašča število otrok, ki se 
vpisujejo v dvojezične šole, pa tu
di po svetu je vedno več povpraše

vanja po učenju slovenskega je
zika. Oboje povzroča težave, na 
katere se je treba odzvati tudi s 
prilagajanjem pouka tistim, ki ne 
znajo jezika, oziroma tistim, ki že
lijo znanje nadgraditi.
Kot drugo dejstvo pa je Žekš ome
nil, da je vedno več želja po slo
venskem državljanstvu. "Tudi 
tukaj bi se morali prilagoditi in 
sistem podeljevanja slovenskega 
državljanstva olajšati, poeno
stavljati", je razmišljal. Vprašal se 
je, zakaj ne bi bil vsak slovenski 
državljan, ki bi to rad bil in ima za 
to resen razlog. Na že devetem 
vseslovenskem srečanju Sloven
cev v sosednjih državah in po sve
tu, ki je potekalo v DZ pod naslo
vom (Pre) živeti integracijo ali asi
milacijo, so udeleženci predstavi
li svoje izkušnje in izmenjali 
mnenja o integraciji kot procesu 
vključevanja v družbo novega 
okolja, ki dopušča ohranjanje slo
venske kulture. V ospredju je bil 
tudi proces asimilacije, ki ne do
pušča prakticiranja in razvoja slo
venske kulture v drugi državi. 
Tone Mizerit iz Argentine je bil 
tudi med govorci srečanja, v 
svojem nastopu je spregovoril o 
odnosu Slovenije do izseljencev 
in odnosu izseljencev do lastne

identitete. Zavzel se je tudi za ure
ditev vprašanja zastopstva iz
seljenskih manjšin v DZ.
Na srečanju je spregovoril tudi dr. 
David Bandelj, čigar govor 
objavljamo v celoti: Spoštovane 
rojakinje in spoštovani rojaki, 
ko se zahvaljujem organiza
torjem za vabilo na to zagotovo 
pom embno srečanje, ne morem

mim o tega, da izrazim, poleg zah
vale, tudi svojo zadrego. 
Spregovoriti o tako pereči tema
tiki, kakor je "usoda neke manjši
ne" v tako kratko odmerjenem  
času, je sizifovsko delo, ker impli
cira dar sinteze in je primorano 
opustiti nebistvene zadeve. Tiste 
bolj bistvene pa osvetliti le v  glav

nih obrisih.
Kakorkoli že, pa se m i zdi nujno, 
da spregovorim v prvi osebi o 
tem, kar vidim, čutim in predv
sem izkušam kot predstavnik ene 
izm ed številnih slovenskih 
manjšin.
Ne bom optimist, prej obratno. 
To pa zato, ker pesimizem razu
m em  kot edini način, da se na

njem gradi kaj novega in boljše-
S?-
Živeti kot Slovenec v  Italiji oz. kot 
"manjšinec" nasploh je pogosto 
bolj prekletstvo kot milost, saj je 
manjšinska usoda zvezana z be
sedo "manj". Ta zaznamuje ved
no nekaj inferiornega, slabšalne
ga ali v najboljšem primeru vsaj 
"ne tako pomembnega". Biti

"manjšinec majhnega naroda" 
pa povečuje tisti manjvrednostni 
kompleks, ki ga Slovenci včasih 
bolj nehote, celo nezavedno, 
kažemo v  odnosu z večjimi naro
di z  bogato preteklostjo, ki -  m i
mogrede -  ni nič bogatejša od 
naše, le različna j e ... 
Psihosocialna komponenta gla

gola "biti manjšinec" torej, nima 
najbolj pozitivne začetne im 
plikacije, toda realnost je pač kru
ta in dejstva so dejstva, m im o ka
terih ne moremo.
Živeti m ed Slovenci v  Italiji po
meni biti priča velikemu bogast
vu manjšine, ki s svojimi društvi, 
pa najsibodo kulturna, športna, 
vzgojna ali umetniška, pred

stavljajo Slovence v vsej 
njihovi narodnostni angaži
ranosti, kulturni osveščeno
sti in neumornem prizade
vanju. Toda tako bogastvo 
bo postalo le katedrala, 
zgrajena sredi Sahare, če ne 
bomo starši svojim otrokom 
privzgojili najprej skrb za 
materinščino (ali v dvojezič
nih zakonih, kjer je oče Slo
venec za "očetovščino"), ki 
ustvarja resnične pripadnike 
manjšine. Ti se lahko pre
poznavamo v jeziku. V drža
vi se ne moremo povsem, 
ker bi bilo prereduktivno 
reči, da smo "samo"Sloven
ci; da smo "samo" Italijani 
pa zveni v  najboljšem pri
meru asimilacijsko, v naj
slabšem pa izdajalsko. Iro
nično je le to, da nas stereo
tipno na Slovenskem imajo 
za Italijane, v Italiji pa za 

neke ne najbolj definirane “Slo
vane".
Je pa res, in tu si gre trkati na pr
si, da smo tudi manjšinci leni in 
svojo usodo večkrat sami pečati
mo.
Preleni smo, npr., da bi lahko 
množično zahtevali vrnitev med  
fašizmom poitalijančenih 
priimkov v slovensko obliko.

Preleni, da bi v občinskih upra
vah lahko spregovorili v  slo
venščini in lahko vprašali za 
dvojezični dokument.
Na splošno preleni, da bi pravice, 
ki so nam dane, lahko v polnosti 
izkoristili.
In končno -preleni, da bi skupno 
enotno politično nastopali, etnič
no in ne strankarsko obarvano. 
Celo svojega jezika ne gojimo do
volj. Premajhna skrb za jezik, ki 
povzroča preglavice celo v šolah, 
javnih občilih in ne nazadnje v 
vsakdanjem življenju, je jasno 
znamenje, da smo včasih tudi 
manjšinci v svoji manjšinskosti 
samozadostni.
In prav jezik, nam tako pomemb

na, a obenem tako zavržena prvi
na, ki nam omogoča ali pa one
mogoča obstoj, je edina instanca, 
s katero se lahko ponašamo. 
Kako reagirati namreč -  kot 
manjšinci, ki živimo na zakonsko 
določenem dvojezičnem ob
močju -  ko dvojezičnosti, ki bi iz
pričevala javnosti našo prisotno
st in nas priznala kot sooblikoval
ce ene večjezične in večkulturne 
stvarnosti, dejansko ni in ko onk
raj nekoč zaznamujoče mejne čr
te, ki je danes - hvala Bogu - le še 
spomin, cvetijo trgovski centri in 
igralnice z  naravnost zgledno 
dvojezičnostjo na območju, ki 
dvojezično pač ni, kar nikogar ne 
more motiti, ampak boli. Boli, 
ker jo diktirajo servilnost, kapital 
in interesi, ne pa ideali, principi 
in želje po sodelovanju. Kar pa še 
najbolj boli, je vnebovpijoči 
m olk vseh institucij, ki s tihim  
odobravanjem dovoljujejo tako 
početje.
Včasih se v meni poraja občutek, 
ali Slovenci tam za s spome
nikom na Cerju opevano in mav- 
zolejsko ohranjeno zahodno 
mejo še komu sploh kaj koristi
mo, kaj šele pomenimo...
Da pa se za trenutek zaustavim še 
na aktualnem političnem do
gajanju: kako upravičiti italijan
sko zamrznitev schengenskega 
sporazuma, ob vrhu G8 v od
daljeni in od potresa prizadeti 
Aquili, ko pa so se svetovni go
spodarski veljaki mudili v Trstu, 
so bile meje odprte kot okna po
leti.
Že prav.
Od države, kjer njen ministrski 
predsednik domnevno uporablja

celo državna letala za svoje oseb
ne namene in ga domnevne  
osemnajstletnice kličejo "očka", 
si verjetno nimam pričakovati kaj 
več kot to, toda...
Toda dejstvo, da sem manjšinec 
oz. da sem pripadnik neke narod
ne skupnosti, ki jo verjetno večin
ski narod iz ignorance, ne iz hu
dobije, ne pozna in priznava, bi 
verjetno mojo matično državo 
lahko skrbelo.
Pa je ne. Ali vsaj ne dovolj.
In oprostite trpki iskrenosti, če 
vam povem, da ko t italijanski 
državljan slovenske narodnosti, 
čutim matično državo in njene 
institucije od nas zelo daleč. Pre
več daleč, da bi učinkovale na ti
stih področjih, ki so res pomemb
na. Pustimo ekonomijo, denarne 
podpore, projekte, načrtovanje, 
kjer nam je Slovenija v veliko in 
pomem bno pomoč.
A vsa ekonomska infrastruktura 
brezidejne podlage, narodne pre
močrtnosti in izpolnjevanja 
zakonov, je mehanika brez duše. 
Ker v takih primerih samo insti
tucija, kakršna je država, lahko 
drugo institucijo -  državo na 
izključni... institucionalni ravni 
spomni na starodavni rek pacta 
sunt servanda.
In prosim, ne polnite m i glave s 
floskulami tipa: "vse je v naj
lepšem redu in sodelovanje med  
državama je zgledno". Ko bi bilo 
zgledno, bi usoda slovenske 
manjšine v  Italiji bila drugačna. 
Ne bi bilo več tihe asimilacije, 
ampak kulturni razcvet. Ne bi bi
lo več obmejnega nezaupanja, 
temveč močno sodelovanje za 
oblikovanje multikulturnega 
prostora. Takega, ki ga Slovenci 
od vekomaj oblikujemo, ker smo 
od vekomaj multikulturni. Kar pa 
nikakor ne sme implicirati, da sk
lonimo glavo pred vsakim tujim 
veljakom.
Kljub vsemu je treba priznati, da 
je živeti m ed Slovenci v Italiji 
navdihujoče in ustvarjalno. Ker 
je vizija o prihodnosti, predvsem 
m ed mladimi rodovi, jasna. Ker 
je želja po obstoju in po izpolnje
vanju nalog, ki jih manjšina ima, 
polna upov in pričakovanj.
Ker vemo, da naša usoda ni v po
stopnem izumiranju, čeprav smo 
včasih, v najbolj temnih situa
cijah o tem prepričani, ampak v 
postopnem povezovanju.
Ko bo slovenska narodna sku
pnost v  Italiji lahko edini možni 
povezovalni člen m ed dvema 
državama z  burno zgodovino in 
med dvema narodoma, ki stoletja 
živita kot soseda, a se pregovor
no ne marata preveč.
Žal pa te usode se ne sme zaveda
ti le dotična narodna skupnost, 
kateri s ponosom pripadam. 
Treba je, da se je zavedajo vse tri 
vpletene strani.
Upam, da sem danes eni izmed 
teh strani približal sen, ki želi po
stati resničnost...

Foto DP

S 14. strani

Kratka zgodovina 
vrha G8

V noči od sobote na  n e 
deljo se je zgodil še 
zadnji policijski napad, 

in  sicer vdor v šolo Diaz, ki jo 
je genovska pokrajinska upra
va dala na  razpolago u d e 
ležencem  pro testn ih  shodov, 
da bi v njej prenočili. Skupaj 
je bilo aretiran ih  kakih devet
deset dem onstrantov, dvajset 
jih  je m oralo  zaradi udarcev 
in  ran  pom oč poiskati v bo l
nišnici. M ed njim i sta bila tu 
di nov inar dnevnika il Resto 
del C arlino Lorenzo Guada- 
gnucci in  angleški fotorepor
te r M arc Covell. O ba sta 
končala v boln išn ici Galliera, 
prvega so po lic isti p retep li 
m ed spanjem , drugega pa kar 
pred vhodom  šole Diaz. Poli

cija je nasledn ji d an  na  t i 
skovni konferenci operacijo  
predstavila kot preiskavo, saj 
naj bi obstajal u tem eljen  
sum, da se v poslopju skrivajo 
nasilneži.
V d neh  vrha G8 je bilo  v Ge
novi a re tiran ih  preko tristo  
ljudi, ki so jih sile javnega re
da ob tožile  pustošen ja  in  
plenjenja. Večina od teh  je b i
la zaradi pom anjkanja doka
zov takoj oproščena  in  iz
puščena, zbirni policijski cen
te r za a re tirane  pa je bil v 
vojašnici Bolzaneto na sever
n em  obrob ju  Genove, kjer 
naj bi se po pričevanju  cele 
vrste zaprtih  dem onstran tov  
p rip ad n ik i po licije  izživljali 
nad  ujetn ik i ter jih poniževa

li.
N evladna organizacija Amne- 
sty In te rn a tio n a l je d n i ob 
v rh u  G8 v G enovi označila  
kot največjo p rek in itev  d e 
m okratičnih  pravic v zahodni 
Evropi po  d rugi 
svetovni vojni.
T ren u tn o  se ita 
lijansko sodstvo 
ukvarja s trem i 
procesi, p o tem  
ko so sodniki leta 
2003 postopek  
p ro ti M ariu Pla- 
can ich i arh iv ira
li. Še posebno  
b u rita  duhove in 
po litično  javnost 
p rocesa proti 
d o m n ev n im  n a 
siln im  p rip ad 
nikom  sil javnega 
reda v zaporu  
Bolzaneto in  tisti 
p ro ti neka te rim  
p ripadn ikom  oz. 
poveljnikom  
enot, ki so v noči

s sobote na nedeljo  vdrli v šo
lo Diaz. V tem  procesu je ze
lo pom em bno  pričevanje M i
chelangela  Fournierja, p r i
padnika posebn ih  policijskih 
en o t (Reparto M obile) iz Ri

m a, ki se je tedaj udeležil 
preiskave in  sam priznal m ar
sikatero nepravilnost, ki se je 
dogodila ob policijskem  vdo
ru v šolo.
M ed p ro tag o n is ti tis tih  dn i

naj o m en im o  še tedan jega 
glavnega poveljnika državne 
policije G iannija De G enna- 
ra, ki danes zaseda visok po
ložaj na  ita lijanskem  n o 
tran jem  m in istrstvu . Poleg 

njega sta bila te
daj v Genovi od
govorna za javni 
red  in  m ir kve- 
stor Francesco 
Colucci in  direk
to r po litične po
licije DIGOS
Spartaco M orto- 
la. V ittorio
A gnoletto  je bil 
od  le ta  2004 do 
danes poslanec v 
Evropskem  p ar
lam en tu , Luca 
C asarin i pa je 
lansko leto  pri 
založbi M onda- 
dori izdal svoj 
kn jižn i prvenec 
z naslovom  La 
parte  della  For
tuna.


